
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: در پنج مرحله رزمایش مواسات و 
همدلی مومنانه توسط اوقاف استان قم اجرایی شده که در آن ۱۲ هزار بسته معیشتی 
بین نیازمندان توزیع شده است.  حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری ظهر 
روز پنجشنبه پنجمین مرحله رزمایش بزرگ مواسات و همدلی اوقاف استان قم با 
عنوان »احسان ماندگار«،  اظهار کرد: با توجه به وضعیت اقتصادی کشور و همچنین 
شیوع کرونا که معیشت بسیاری را تحت تاثیر قرار داده، اوقاف استان قم تاکنون پنج 
مرحله توزیع بسته های معیشتی را در دستور کار قرار داده است. وی افزود: مرحله

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

۱۲ هزار بسته معیشتی توسط اوقاف قم توزیع شده است 
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روزنامه

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: استان قم در حوزه تایید 
متقاضیان، واریز وجه و تامین زمین در طرح اقدام ملی جزو استان 
های پیشتاز و پیشرو محسوب می شود. حسن صبوری ضمن اعلام 
خبر فوق افزود: در محدوده پردیسان قم، 31 هکتار از اراضی در 
قالب 8 پروژه به طرح اقدام ملی مسکن اختصاص داده شده است و 
امیدواریم هرچه سریع تر تمامی پروژه ها به مرحله اجرایی و پیشرفت 
از  پروژه  فیزیکی مناسب برسند. وی اظهار داشت: زمان تحویل 

شروع تا اتمام حدود دوسال زمان پیش بینی می شود که پروژه

نفتی منطقه قم گفت:   مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
و خانوارهای مشمول  افراد  برای  مایع  گاز  توزیع  محدودیتی در 
مصرف این حامل انرژی در قم وجود ندارد.  سید محمود طاهری 
افزود: با توجه به آغاز فصل سرما و افزایش تقاضا برای استفاده 
از گاز مایع، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم در 
راستای ایجاد شرایط دسترسی آسان آحاد جامعه، نسبت به تامین 
حامل های انرژی از پالایشگاه ها، انبارهای نفت و خطوط لوله اقدام 

نموده است. وی اضافه کرد: منازل، صنوف و مشاغلی که به

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد:

استان قم پیشرو در طرح اقدام
 ملی مسکن

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم :

محدودیتی در توزیع گاز مایع 
وجود ندارد
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سالروزآغاز امامت حضرت مهدی)عج( را تبریک می گوییم

نقش آفرینی تریبون ها 
درفرهنگ عمومی 

به  مردم  فرماید:  می  )ص(  اسلام  مکرم  رسول 
زمامداران خود شبیه ترند تا به پدران خود، این سخن 

موید اهمیت تأثیرگذاری مشی و سلوک مدیران جامعه در تربیت اجتماعی انسان 
هاست و از طرفی اختصاص تأثیرگذاری به یک شخصیت یا یک مدیر ارشد هم 
چندان قابل اثبات نیست. امروز حاکمیت در جوامع انسانی مجموعه و سیستمی 
است که عملکرد آن بر تمام ارکان اجتماع و رفتار و کنش های انسانی تأثیر می 
گذارد. شاید بتوان مدعی شد از تاثیرگذارترین نهادهای اجتماعی حاکم بر روابط 
انسان ها، قانون و قانون گذاران هستند. اگر در پی قانون مند نمودن جامعه هستیم 
باید قانونگذاران جامع الاطرافی داشته باشیم، ورود و حضور فرهیختگانی که با 
منافع ملی کشور آشنایی کامل دارند و از حداکثر عقلانیت برخوردارند می تواند در 

ایجاد قوانین کارآمد و اجرایی نقش مؤثری ایفا کند.
 تریبون هایی که افکار عمومی را جهت می دهند و در ایجاد فرهنگ عمومی و 
بسترسازی هنجارهای اجتماعی، سهم بسزایی دارند، باید تحت مراقبت های ویژه 
قرار گیرند. در طول سال ها و ادوار مختلف از مشی بزرگان دین و فقیهان همواره 
توصیه به رعایت و حفظ وحدت در جامعه اسلامی و پرهیز از تفرقه و اختلاف 
افکنی در صدر و اهم موضوعات بوده و توصیه به مدارا با مردم بخصوص با هم 

کیشان نیز جزء جدا نشدنی سیرة بزرگان دین و اخلاق بوده است.
امروز همة انسان هایی که در قلمرو یک سرزمین و تحت یک پرچم واحد زندگی 
اجتماعی و سیاسی خاصی را پذیرفته اند در تعیین سرنوشت کشور خود محق 
شناخته می شوند و با داشتن ایده ها و سلیقه های مختلف نمی توان عملکرد 
واحدی را از آنها انتظار داشت، اما یک حاکمیت قوی با استفاده از بیان مؤثر و 
آموزش های رسمی و غیر رسمی قادر است قدرت سیاسی، نظامی و اقتصادی 
خود را به اقتدار ملی تبدیل کند، به نحوی که همه مردم به راحتی اقتدار حکومت 
را بپذیرند و در سایه آن احساس امنیت کنند.  چهره عریان قدرت نه تنها برای 
مردم وحشتناک و غیرقابل تحمل است بلکه همواره مردم را در معرض لجبازی و 
مواجه با حکومت قرار خواهد داد، هنر حکومتگران عاقل و مدبر در این است که 
بتوانند در افکار مردم تحول مثبتی به وجود آورند و آن هم بستگی تام و مستقیمی 
به عملکرد مدیران و نوع سلوک و رفتار سیاسی آنان خواهد داشت . اکثریت مردم 
همواره دنبال آرامش و پرهیز از تنش هستند اگر در مراجعات روزمره به دستگاه 
های دولتی و عمومی مورد احترام و تکریم قرار گیرند و حقوق شهروندی آنان به 
رسمیت شناخته شود، بی تردید در حفظ نظم موجود همراهی و کمک می کنند 
و اگر در مسیر انجام کارهای خود با بی حرمتی، تضییع حقوق، بروکراسی های 
بیهوده و دست و پا گیر و تبعیض در اجرای قوانین مواجه شوند، به تدریج آشفته 
می شوند و این آشفتگی ها خود به بستر رشد هیجانات کاذب و شکل گیری 
اعتراضات خرد و کلان برعلیه حکومت مبدل خواهند شد. تریبون های مختلف در 
سطح جامعه، در آستانة هفته وحدت )میلاد رسول گرامی اسلام )ص( و بنیانگذار 
مکتب جعفری( می توانند نقش آفرین و منادی وحدت و همبستگی مردم باشند. 
بنابراین می بایست از طرح موضوعات اختلافی و ایجاد تشنج و سوق دادن کشور 
به سمت دو قطبی شدن پرهیز نمایند. تریبون صداوسیما و شبکه های متعدد آن، 
رسانه ها و شبکه های مجازی، نماز جمعه و شبکه گستردۀ آن در سراسر کشور، 
مدارس، دانشگاه ها، سازمان های فرهنگی و تبلیغاتی کشور همه و همه صرفاً 
در جهت رعایت حقوق حقه مردم و چارچوب های اعتقادی و اخلاقی جامعه باید 
بیش از گذشته برنامه ریزی و تلاش کنند. زبان انتقاد و امر به معروف و نهی از منکر 
خالی از کینه توزی، کنایه و طعنه است زیرا امر به معروف و نهی از منکر یک فریضه 
الهی مشابه نماز است و باید به قصد قربت الهی صورت گیرد نه ایجاد عداوت و 
خودسری ها. هیچ عبادتی بدون نیت خالص و بدون قصد تقرب الهی ارزشمند 
نمی شود و به مقصد حقیقی اش نمی رسد. چهره های سیاسی و نمایندگانی 
که این روزها اختلافات سیاسی، جناحی و حتی کارشناسی را دستمایه تفرقه و 
دوقطبی کردن کشور و مردم قرار می دهند، اگر دغدغۀ اجرای دستورات دین خدا 
و ترویج دینداری در میان مردم را دارند مراقب و به هوش باشند که ناگاه در دام 
نفوذی ها نیافتند. همیشه نفوذی ها آتش بیار معرکه هستند و حیات آنها در فضای 

تفرقه و اختلاف تضمین می شود. 

سید شهاب الدین چاوشی*

رئیس پلیس فتا استان قم با اشاره به آغاز فعالیت  کلاهبرداران 
در سایت ها و شبکه های اجتماعی با عنوان ثبت نام لاتاری، 
روش  این  با  شهروندان  بانکی  اطلاعات  سرقت  به  نسبت 

هشدار داد.   سرهنگ "علی موالی" اظهار کرد: هرساله در بازه 
بین مهرماه تا آبان ماه، کلاهبرداری از طریق ثبت نام لاتاری به 
سرعت گسترش یافته و مجرمان سایبری با این عنوان اقدام به

معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش  و پرورش قم مطرح کرد:

سرانه ورزشی مدارس قم بالاتر از میانگین کشوری
دادستان عمومی و انقلاب قم اعلام کرد:

حمایت ویژه از محجورین و 
کودکان بدسرپرست 

هشدار رئیس پلیس فتای استان قم؛

فریب ثبت نام
 لاتاری را نخورید 
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معاون نهضت سوادآموزی قم اعلام کرد؛

جزئیات طرح سوادآموزی به شیوه خودآموز

 

رئیس اتاق بازرگاني ، صنایع معادن و کشاورزي استان از کاهش 30 درصدي 
صادرات در کشور و ۱7 درصدي در قم خبر داد و گفت : با توجه به این شرایط 
پیشنهاد اعضا، اختصاص کامل ارز حاصل از صادرات به صادرکنندگان است 
تا صادرات افزایش یابد . ابوالفضل خاکي در سي و هشتمین جلسه شوراي 
گفتگوي دولت و بخش خصوصي که ز به ریاست استاندار برگزار شد بازگرداندن 
ارز حاصل از صادرات را یکي از مشکلات عمده صادرکنندگان دانست و گفت : با 
توجه به مشکلات انتقال ارز به کشور ، ضروري است به جاي اختصاص 50 درصد

رئیس اتاق بازرگانی استان قم خواستارشد 

اختصاص کامل ارز حاصل از صادرات به صادر کنندگان 
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رهبرانقلاب اسلامی در دیدار اعضای ستاد ملی مقابله با کرونا؛
هتک حرمت رئیس جمهور غلط بود
باید حرمت مسئولان کشور حفظ شود
اتخاذ تصمیمات قاطع درباره »کرونا«

 دادستان عمومی و انقلاب قم از حمایت همه جانبه شعبه 
در  گفت:  و  داد  خبر  محجورین  از  قم  دادسرای  سرپرستی 
و  محجورین  از  حمایت  در  مؤثری  اقدامات  اخیر  سال های 

کودکان بدسرپرست یا بدون سرپرست در شعبه سرپرستی 
دادسرای قم صورت گرفته که در نوع خود خلاقانه و بی بدیل 
است. حجت الاسلام والمسلمین غریب، نظارت بر امور صغار، 

در  قم  استان  امور خیریه  و  اوقاف  اداره کل  به همت 
پنجمین مرحله رزمایش مواسات و همدلی تحت عنوان 
»احسان ماندگار« سه هزار بسته معیشتی بین نیازمندان 

توزیع می شود 
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه 
و  مواسات  بزرگ  رزمایش  مرحله  پنجمین  قم،  استان 
همدلی اوقاف استان قم با عنوان »احسان ماندگار«، ظهر 

روز پنجشنبه آغاز شد.
در آیین شروع این رزمایش، حجت الاسلام والمسلمین 
در  انقلاب  معظم  رهبر  دفتر  مسئول  عراقی  محمدی 
استان قم، حجت الاسلام والمسلمین اسکندری مدیرکل 
اوقاف قم و جمعی دیگر از مدیران و معاونان اوقاف حضور 

داشتند.
رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم:

سنت وقف از خیرات کثیرِ متجلی
 در سازمان اوقاف است

رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب در قم  درآیین گفت: در 
نظام جمهوری اسلامی، خیرات کثیر در سازمان اوقاف و 
امور خیریه متجلی شده که یکی از مهمترین آنها مسئله 

وقف است.
عراقی  محمدی  محمود  والمسلمین  حجت الاسلام 
اظهار کرد: یکی از مصادیق خیر کثیر، سنت حسنه وقف 

است.
کثیر  اسلامی، خیرات  نظام جمهوری  در  افزود:  وی 
در سازمان اوقاف و امور خیریه متجلی شده که یکی از 
مهمترین آنها مسئله وقف است که از دیرباز در بین نیاکان 
ما و بر اساس نیت الهی آنها وجود داشته و امروز میراثی 

گرانبها در اختیار ما قرار گرفته است.
رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب در استان قم با بیان اینکه 
بین  پیامبر اسلام)ص( در  به همت  سنت حسنه وقف 
مسلمانان رونق خاصی گرفت خاطرنشان کرد: در نظام 
جمهوری اسلامی ایران هم این سنت نبوی مورد اهتمام 
امام و رهبری بوده و این بزرگواران همواره بر توسعه و 

ترویج وقف تاکید داشه اند.
وی ادامه داد: نامگذاری دهه ای به نام وقف اقدام بسیار 
مناسبی است زیرا موجب می شود فرهنگ وقف به صورت 

یک فرهنگ عمومی مورد توجه قرار گیرد و رواج یابد.
محمدی عراقی تصریح کرد: اگر آحاد جامعه بدانند 
که در سایه یک موقوفه، چه اقدامات گسترده ای و نیکی 
صورت می گیرد، این سنت حسنه به فرهنگ عمومی 

کشور تبدیل می شود.
رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب در استان قم با بیان اینکه 
مدیران و کارکنان اوقاف، مسئولیت سنگین و مقدسی را 
در مدیریت بقاع متبرکه بر عهده دارند گفت: خیر و برکت 

امامزادگان در تاریخ کشور ما مشهود بوده است.
بقعه  هزاران  ایران  سراسر  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
متبرکه وجود دارد که مدفن فرزندان و نوادگان امامان 
معصوم)ع( هستند، در شهر قم هم حدود 400 امامزاده 
مدفون هستند که بقاع آنها ملجأ و پناهگاه همیشگی 

شیعیان و دوستداران اهل بیت عصمت و طهارت بوده 
است.

محمدی عراقی با اشاره به اعتقاد عمیق و محبت قلبی 
مردم ایران به امامزادگان گفت: باید بتوانیم این محبت و 
نیت پاک و صادقانه مردم را در مسیر درست هدایت کنیم 
و بقاع متبرکه را به قطب فرهنگی تبدیل کنیم، امر مهمی 
که رهبر معظم انقلاب هم نسبت به آن تاکید داشته و 

دارند.
افزود:  قم  استان  در  انقلاب  معظم  رهبر  دفتر  رئیس 
عنوان  به  معصوم)س(  فاطمه  حضرت  مقدس  آستان 
مراکز  از مهمترین  یکی  و  قم  مهمترین قطب مذهبی 
زیارتی کشور، از دیرباز محل مراجعه زائرانی از اقصی نقاط 
جهان است، این بانوی بزرگوار دارای علم و کمال فراوانی 
بودند و حتی در زمان حیات پدر بزرگوارشان، وقتی ایشان 
در منزل حضور نداشتند، پاسخگوی سوالات مراجعان 
بودند، دختری نوجوان که کمتر کسی می توانست این 

کمال و درجه را باور کند.
وی ادامه داد: ایشان در سن جوانی و در شهر قم وفات 
یافتند و شهر قم به برکت وجود ایشان، مرکز فقه و فقاهت 

شد.
محمدی عراقی با اشاره به روایتی از امام موسی بن 

جعفر)ع( گفت: ایشان وقتی پرسش و پاسخ های مردم از 
دخترشان فاطمه معصومه)س( را می شنوند، می فرمایند 
پدرت به فدایت باد، جمله ای که فقط پیامبر اکرم)ص( در 

مورد حضرت زهرا)س( بکار برده بودند.
افزود:  قم  استان  در  انقلاب  معظم  رهبر  دفتر  رئیس 
آنها  فرستادگان  و  خداوند  نزد  در  و  اسلام  در  زن  مقام 
بسیار بالاست به طوری که اینگونه درباره دختران سخن 
می گویند. وی با اشاره به خدمات گوناگون سازمان اوقاف 
در اجرای رزمایش مواسات و همدلی و احیای موقوفات 
موقوفات  برای  خوبی  امانت دار  اگر  کرد:  خاطرنشان 
باشید و در راستای اجرای امینانه نیت واقفان گام بردارید، 
علاوه بر وظایفتان، فرهنگ سازی هم کرده اید و موجب 

رونق سنت حسنه وقف خواهید شد.
محمدی عراقی افزود: سعادتی بالاتر از این نیست که 
در شرایط سخت و دشوار، این فرصت در اختیارتان قرار 
گرفته که بتوانید از گنجینه عظیم وقف استفاده کرده و 

دست درماندگان را بگیرید.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

۱۲ هزار بسته معیشتی توسط اوقاف قم توزیع 
شده است 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: در پنج 

مرحله رزمایش مواسات و همدلی مومنانه توسط اوقاف 
استان قم اجرایی شده که در آن ۱۲ هزار بسته معیشتی 

بین نیازمندان توزیع شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری اظهار کرد: 
با توجه به وضعیت اقتصادی کشور و همچنین شیوع کرونا 
که معیشت بسیاری را تحت تاثیر قرار داده، اوقاف استان 
قم تاکنون پنج مرحله توزیع بسته های معیشتی را در 

دستور کار قرار داده است.
وی افزود: مرحله نخست همزمان با نوروز امسال، مرحله 
دوم در ماه رمضان، مرحله سوم و چهارم در ماه های محرم 
و صفر و مرحله پنجم هم در دهه وقف اجرایی شده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه در 
هر مرحله حدودا  3 هزار بسته معیشتی در بین نیازمندان 
توزیع شده است گفت: منابع تامین این طرح از محل 

عواید موقوفات بوده است.
عمده  مشکلات  بسته ها  این  شاید  داد:  ادامه  وی 
اقتصادی را حل نکنند ولی از نظر معنوی و روانی، تاثیر 
بسزایی دارد و نیازمندان می بینند که وقف برکت فراوانی 
اوقاف،  سازمان  و  موقوفات  بضاعت  حد  در  و  داشته 

اقداماتی برای آنها انجام شده است.
اسکندری با اشاره به فعالیت مراکز افق در بقاع متبرکه 
شاخص عنوان کرد: این مراکز شعاع پیرامونی همان بقعه 
را زیر پوشش دارند ولی اگر امکانات به اندازه کافی باشد، 

دیگر مناطق هم پوشش داده می شوند.
بیکاران،  قم،  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
مستاجران و بیماران نیازمند و بیماران صعب العلاج را سه 
گروه دارای اولویت در کمک رسانی دانست و تصریح کرد: 

البته کمک ها منحصر به این گروه ها نیست.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به نیت واقفان و همچنین 
به  کمک رسانی  داریم،  اختیار  در  که  عامی  موقوفات 
گروه های هدف را در دستور کار قرار داده ایم البته این 
کمک ها فقط مربوط به توزیع بسته های غذایی نیست 
بلکه تامین دارو و درمان نیازمندان هم در اولویت قرار 
دارد همچنین آزادی زندانیان جرایم غیر عمد هم از محل 

عواید موقوفات انجام می شود.
اسکندری با اشاره به بخشش اجاره موقوفات تجاری که 
از بیماری کرونا آسیب دیده اند طی سه ماه ابتدایی شیوع 
کرونا گفت: این کار با دستور نماینده ولی فقیه و رئیس 
سازمان اوقاف صورت گرفت زیرا شیوع کرونا کسب و کار 

را به شدت تحت تاثیر قرار داده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم بیان کرد: آنچه 
در توان داریم وارد میدان کرده ایم و از هیچ امکانی دریغ 

نکرده ایم.
و  مواسات  رزمایش  از  مرحله  این  در  است  گفتنی    
همدلی، 3 هزار بسته معیشتی از محل عواید موقوفات و 

تبرکات امامزادگان استان قم تهیه شده است.
شناسایی نیازمندان زیر پوشش این طرح پیش از این 
توسط مراکز افق بقاع متبرکه شاخص انجام شده و عوامل 

اجرایی بقاع متبرکه کار توزیع بسته ها را انجام می دهند.

به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم آغاز شد؛

توزیع ۳ هزار بسته معیشتی بین نیازمندان تحت عنوان»احسان ماندگار« 
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رهبر انقلاب اسلامی با انتقاد شدید و صریح از اقدام برخی ها در برخورد با 
دولت و رئیس جمهور و هتک حرمت ایشان، گفتند: هتک حرمت حرام است 
و انتقاد با هتک حرمت تفاوت دارد ضمن اینکه امروز کشور بیش از هر زمان 

دیگری به همکاری و اتحاد و انسجام نیاز دارد. 
آیت الله  حضرت  رهبری،  معظم  مقام  دفتر  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
خامنه ای صبح روز )شنبه( در دیدار حضوری با رییس جمهوری و اعضای ستاد 
ملی مقابله با کرونا، ضمن قدردانی از عملکرد این ستاد، توصیه های مهمی 
را بیان و بر لزوم اتخاذ تصمیم های قاطع و حاکمیتی، اقناع افکار عمومی و 
همکاری همه دستگاه ها و آحاد مردم برای مقابله با وضعیت تأسف بار ویروس 

عالم گیر کرونا تأکید کردند.
رهبر انقلاب اسلامی با انتقاد شدید و صریح از اقدام برخی ها در برخورد با 
دولت و رئیس جمهور و هتک حرمت ایشان گفتند: هتک حرمت حرام است 
و انتقاد با هتک حرمت تفاوت دارد ضمن اینکه امروز کشور بیش از هر زمان 

دیگری به همکاری و اتحاد و انسجام نیاز دارد.
 ایشان در ابتدای سخنانشان، هدف از تشکیل این جلسه را که به دعوت ایشان 
تشکیل شد، وضعیت تأسف بار بیماری کرونا در کشور و لزوم تلاش مضاعف و 
بکارگیری ابتکارات جدید برای مواجهه با این ویروس، بیان کردند و افزودند: 
البته اصل این موضوع و همچنین اوج پاییزی آن در همه دنیا فراگیر است و فقط 

مخصوص ایران نیست.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به نحوه مدیریت مقابله با این ویروس در 
کشورهای مختلف، خاطرنشان کردند: در برخی کشورها همانند آمریکا بدترین 
مدیریت اعمال شده است ولی ما باید تلاش کنیم از این حادثه که با جان و 
سلامت مردم و امنیت و اقتصاد آنها در ارتباط است، با بهترین مدیریت عبور 

کنیم.
ایشان لازمه اِعمال مدیریت صحیح و مناسب را »اتخاذ تصمیم های قاطع 
حاکمیتی«، »اقناع افکار عمومی« و »همکاری همه دستگاه ها و همچنین 
همکاری مردم« دانستند و افزودند: البته این همکاری فقط مختص مقابله با 
کرونا نیست بلکه باید در همه مسائل بخصوص مسائل سیاسی وجود داشته 
باشد زیرا کشور که دارای ملتی قدرتمند، نظام نوپدید و سخن جدید است، به طور 

طبیعی با مسائل مهمی در عرصه جهانی و داخلی مواجه است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر لزوم اتحاد و انسجام درونی در کشور، به اقدام 
اخیر برخی ها در مواجهه با دولت و شخص رئیس جمهور اشاره کردند و گفتند: 
اگرچه در میان این برادران، افراد خوبی هم هستند، اما این کار غلط بود و این 

موضوع را بطور صریح اعلام می کنم.
حضرت آیت الله خامنه ای، انتقاد را غیر از هتک حرمت دانستند و افزودند: 
هتک حرمت در میان مردم حرام است و نسبت به مسئولان بیشتر، بخصوص در 
میان مسئولان بالای کشور. ممکن است انتقاد درستی داشته باشید، انتقاد کنید 
اشکالی ندارد اما انتقاد با اهانت و هتک حرمت متفاوت است اینگونه رفتارها و 
هتک حرمت، روش آمریکایی ها است که در مناظره ها و کارهای مطبوعاتی، 
خود را در دنیا رسوا کرده اند تا جایی که یک شخصیت برجسته سیاسی آنها می 

گوید، دنیا با هراس و تحقیر به ما نگاه می کند.
 باید حرمت مسئولان کشور حفظ شود

رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: روش ما اسلامی و قرآنی است، یعنی انتقاد 
بیان می شود اما هتک حرمت انجام نمی گیرد.  باید حرمت رؤسای سه قوه و 

مسئولان کشور که در عرصه خدمت رسانی به مردم هستند، حفظ شود.
ایشان بعد از بیان این نکته مهم، به بحث کرونا بازگشتند و با اشاره به جنبه های 
سلامت محور، امنیتی و اقتصادی تصمیم گیری ها درباره این بیماری، و احتمال 
تعارض این جنبه ها با یکدیگر، تأکید کردند: از آنجا که جنبه های امنیتی و 
اقتصادی نیز نشأت گرفته از همین بیماری است، بنابراین اصل و اولویت در 

تصمیم گیری ها، سلامت مردم است.
 توصیه های مهم رهبر انقلاب در مقابله با کرونا

رهبر انقلاب اسلامی با قدردانی از اقدامات ستاد ملی مقابله با کرونا و کمیته 
های وابسته به آن، عملکرد کادر درمان و سلامت را بسیار درخشان و جهاد فی 

سبیل الله خواندند و در ادامه توصیه های مهمی را بیان کردند.
»لزوم راه اندازی فوری یک عقبه قرارگاهی و عملیاتی برای اجرای تصمیمات 
ستاد ملی مقابله با کرونا و نظارت بر اجرا« اولین توصیه حضرت آیت الله خامنه ای 
بود. توصیه بعدی ایشان درباره »محوریت وزارت بهداشت برای تعیین مصادیق 

محدودیت ها« بود.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: هنگامی که وزارت بهداشت، مصادیق محدودیت 
را تعیین کرد، بقیه دستگاه ها باید بدون در نظر گرفتن ملاحظات دیگر، آنها را 

رعایت و اجرا کنند.
کشور،  ورودی  مبادی  دقیق  کنترل  افزودند:  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
اِعمال  و  مردم  اقناع  همراه  به  شهری  بین  غیرضرور  ترددهای  محدودیت 
سخت گیرانه ضوابط در ناوگان حمل و نقل شهری و محیطهای عمومی، از جمله 
مصادیق محدودیت ها است که مسئولیت اصلی اجرا و نظارت، با شورای امنیت 

کشور و نیروی انتظامی است.
صورت  به  پیشگیری  شیوه های  و  شیوع  راه های  درباره  همگانی  »آموزش 
محله محور و با استفاده از ظرفیت مساجد و بسیج و البته با محوریت وزارت 
بهداشت و همکاری وزارت ارشاد و صداوسیما« و »لزوم تصویب جرائم سختگیرانه 
برای افرادی که مرتکب تخلفات بزرگ از ضوابط بهداشتی می شوند« توصیه های 

دیگر رهبر انقلاب اسلامی به مسئولان برای مقابله با کرونا بود.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به سخت تر شدن شرایط زندگی برخی افراد و 
مشاغل با اجرای جرائم سخت گیرانه، خاطرنشان کردند: در این زمینه دولت باید 
بسته های حمایتی را در نظر بگیرد، ضمن آنکه خیّرین و مردم نیز باید وارد میدان 
شوند و به کمک این افراد بیایند چرا که این کار جزو بهترین کارها و برترین وسایل 

نزدیک شدن به خدا است.
ایشان همچنین با اشاره به اهمیت مقابله با بیماری در روزهای اول آن، گفتند: 
بر اساس گفته متخصصان اگر در یکی دو روز اول، مبتلایان شناسایی و برای 
معالجه آنها اقدام شود، تلفات کاهش جدی خواهد یافت که این کار بسیار لازم 

است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر »به حداقل رساندن مراجعات به دستگاههای 
اجرایی با افزایش خدمات الکترونیک«، مسئولان را به رعایت حداکثری ضوابط 
بهداشتی توصیه کردند و افزودند: متأسفانه گاهی برخی از مسئولان در رعایت 
مواردی مثل ماسک زدن به شیوه صحیح یا رعایت فاصله، کوتاهی می کنند که 

این بی اعتنایی ها بر رعایتهای عمومی مردم هم اثر منفی می گذارد.
نیاز وزارت  انسانی مورد  نیروی  لزوم استخدام  بر  تأکید  با  ایشان همچنین 
بهداشت، از تحقیقات پژوهشگران برای دستیابی به دارو و واکسنِ مقابله با کرونا 

صمیمانه و عمیقاً تقدیر کردند.
»شنیده شدن یک حرف واحد از جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا« توصیه بعدی 

و مؤکد حضرت آیت الله خامنه ای بود.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین با اشاره به حضور پر شمار نیروهای داوطلب 
در ماه های اول شیوع بیماری و خدمات مؤثر آنان همانند کمک به پرستاران، 
افراد  به  کمک  و  خانواده ها  راهنمایی  معابر،  و  دستگاهها  کردن  ضدعفونی 
سالمند، استمرار این فعالیتها را مورد تأکید قرار دادند و از نیروهای داوطلبِ 

مخلص و جوانان مؤمن و صالح خواستند بار دیگر وارد میدان شوند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به اینکه برخی افراد بیکار شده در اثر کرونا، 
بیمه بیکاری ندارند، گفتند: تأمین اجتماعی موظف است برای حل این مشکل 

اقدام کند که البته در این قضیه نیز ورود خیّرین از برترین انفاق ها است.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان سخنانشان، اهمیت معجزه وار دعا، توسل و 
استغفار را برای دفع بلا مورد تأکید قرار دادند و افزودند: همه آنچه گفته شد در 
حکم ابزار است و آنچه به این ابزارها، جان و روح می بخشد پروردگار متعال است 
که باید با دعا و تضرع، نظر لطف الهی را که همواره شامل حال ملت ایران بوده 

است، برای عبور از این گردنه نیز جلب کرد.
ایشان خاطرنشان کردند: کارهای بزرگی در کشور در جریان است و به توفیق 
الهی هیچ حادثه ای نتوانسته جمهوری اسلامی را متوقف کند اما باید این موانع 

را که موجب کُند شدن حرکت می شود، هر چه زودتر برطرف کرد.
رییس جمهوری : در روز های مبادا باید روی پای خودمان بایستیم

از  گزارشی  بیان  با  رئیس جمهور  اسلامی،  انقلاب  رهبر  سخنان  از  پیش 
فعالیت های مقابله با کرونا در هشت ماه گذشته، گفت: برای مقابله با این ویروس 

فعلًا راهی جز رعایت ضوابط بهداشتی و پیشگیری وجود ندارد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی افزود: همانند دوران جنگ که 
اجازه خرید تجهیزات جنگی به ما نمی دادند، در ابتدای شیوع کرونا نیز تقریباً 
هیچ کس تجهیزات مورد نیاز مثل کیت تشخیص، دستگاه تنفس، امکانات و 
تجهیزات آی سی یو و حتی ماسک را به ما نداد ولی با اتکاء به شرکت های دانش 

بنیان، این تجهیزات را به سرعت تولید کردیم و اکنون هیچ مشکلی نداریم.
رییس جمهوری ادامه داد: در ماجرای کرونا برای ما روشن شد که تکیه بر توان 
و امکانات داخلی و نگاه نکردن به دست دیگران تا چه حد برای ما مهم است و ما 
فهمیدیم که در روزهای مبادا باید روی پای خودمان بایستیم چرا که دیگران ما را 
حتی در مسائل مربوط به حقوق بشر، بهداشت و درمان و نجات جان انسان ها 

یاری نمی کنند، اگرچه شعارش را می دهند.
 رییس جمهوری با اشاره به تفاوت ماهیت ویروس کرونای فعلی با ویروس زمان 
اسفند ماه که کشور را درگیر کرد، افزود: هم وزارت بهداشت و هم متخصصان 
می گویند ویروس ماههای اخیر ویروس جهش یافته اروپایی است که سرعت و 

قدرت انتقال آن، ۹ برابر شده است.
روحانی با گلایه از جدی نگرفتن توصیه های قانونی از طرف برخی از مردم، 
برای  لازم  های  مراقبت  خطر،  پر  مناطق  در  شدید  محدودیت های  گفت: 
جلوگیری از نقض قرنطینه مبتلایان و جریمه های قانونی برای متخلفان در نظر 

گرفته شده است.
آقای روحانی گفت: برای کمک به تهیه و توزیع مایحتاج افراد در قرنطینه به 

کمک مساجد و بسیج مردمی نیازمند هستیم.
رییس جمهور همچنین در خصوص تأمین مالی تحقیقات دارو و واکسن، 
کمکهای دولت به خانواده های نیازمند در دوران کرونا و پرداخت بخشهایی از 

کارانه کادر درمان گزارش داد.
اِعمال ضوابط و تشدید محدودیت های قانونی برای کنترل کرونا

از  تشکر  با  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر  نمکی  دکتر  ادامه  در 
کلیه  زحمات  و  اسلامی  انقلاب  رهبر  دلگرم کننده  و  بی بدیل  حمایت های 
مسئولان و جهاد کادر درمان برای مقابله با کرونا، گفت: نیمی از تخت های 
آی سی یو بیمارستانها را به بیماران کرونایی اختصاص دادیم اما هیچ بیمار غیر 

کروناییِ نیازمندِ تخت آی سی یو را نیز معطل نگذاشتیم.
وزیر بهداشت افزود: در هیچ جای دنیا نمی توان بیماری همه گیر را با خواهش 
و توصیه کنترل کرد و باید با اِعمال ضوابط و تشدید محدودیت های قانونی، این 

بیماری را مهار کنیم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس؛

طرح معیشتی مجلس کسری بودجه را 
تشدید می کند

 عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: در شرایط فعلی کشور، ارائه طرح 
ایجاد  برای دولت  را  بیشتری  بودجه، مشکلات  بر تشدید کسری  معیشتی علاوه 

می کند. 
»جعفر قادری«، با اشاره به طرح معیشتی مجلس که دولت را مکلف می کند برای 
تامین بخشی از نیازهای معیشتی خانوارهای در 6 ماه دوم امسال، ماهانه مبلغی را به 
حساب سرپرست خانوارها واریز کند، گفت: استدلال نمایندگان این است با توجه به 
نرخ تورم و افزایش قیمت کالای اساسی در کشور لازم است تا پایان سال و ساماندهی 
وضعیت اقتصاد کشور، دولت کمک حداقلی را به خانواده ها داشته باشد و بخشی از 

قدرت خرید از دست رفته آنان  را جبران کند.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه تامین مالی این طرح 
نیاز به بررسی بیشتری دارد، بیان داشت: با توجه به شرایط فعلی که دولت کسری 
بودجه دارد، اجرای چنین طرح هایی کار سخت و دشواری است و مشکلات حوزه 

اقتصاد را تشدید می کند. بنابراین من موافق این طرح نیستم.
نماینده مردم شیراز در مجلس گفت: البته این بخش از طرح که کالاهای اساسی که 
با ارز دولتی و یا نیمایی تامین مالی می شود با قیمت تمام شده در اختیار خانواده ها قرار 
بگیرد و افراد بتوانند از طریق کارت الکترونیکی کالاهای ضروری را با قیمت تمام شده 
ارز دولتی یا ارز نیمایی تحویل بگیرند، حدودی موثر باشد، اما ارائه طرح معیشت و تامین 

مالی آن در شرایط فعلی نیاز به بررسی بیشتر دارد.
وی با بیان اینکه در شرایط فعلی سه نوع ارز دولتی، نیمایی و آزاد داریم، گفت: در 
شرایط کنونی شاهد هستیم که هر کسی ارز 4۲00 تومانی و یا نیمایی دریافت و کالایی 
تهیه می کند ، آن را با نرخ آزاد قیمت گذاری می کند و این قابل قبول نیست.  باید 
شرایط را به گونه ای فراهم کنیم که کالاها با ارز نیمایی قیمت گذاری شده و در اختیار 
خانواده ها قرار گیرد و این می تواند ثبات قیمت در کالاها اساسی را به دنبال داشته 

باشد. 
عضوکمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه اجرای این طرح منجر 
به تشدید کسری بودجه دولت می شود، گفت: در شرایط فعلی کسری بودجه قابل 
توجهی داریم واجرای چنین طرح هایی مشکلات بیشتری برای دولت و کشور ایجاد 

می کند و به نظر می رسد تامین کالا با قیمت تمام شده اولی تر از این طرح است.

جواد امام: 

شرکت در انتخابات مورد اتفاق نظر عموم 
اصلاح طلبان است 

 دبیرکل حزب مجمع ایثارگران انقلاب اسلامی، گفت: اصل بر مشارکت در انتخابات 
انتخاب  و  برنامه  تهیه  اما نکته اساسی  نداریم  تردیدی در آن  به هیچ وجه  و  است 

کاندیدای اصلاح طلب متناسب با برنامه ای است که تدوین می شود. 
در شورای هماهنگی  تصمیم گیری ها  و  جلسات  آخرین  خصوص  در  امام  جواد 
احزاب اصلاح طلب، گفت: تا این لحظه هیچ تصمیم نهایی ای اتخاذ نشده است، در 
حال حاضر اعضای شورا همچنان در حال مشورت و بررسی هستند و نظرات مختلف 
اخذ می شود تا ان شاءالله بعد از جمع بندی نظراتی که مدعوین محترم در اختیار ما 
گذاشتند و هم جمع آوری نظرات احزاب، شورای هماهنگی بتواند تصمیم پایانی را 

اتخاذ کرده و نتیجه گیری خود را در زمان مشخص اعلام کند.
وی ادامه داد: جلسات شورای هماهنگی در جریان است اما برگزاری جلسه با صاحب 
نظران فعلا به پایان رسیده است، مگر اینکه مورد خاصی اتفاق بیفتد که بخواهیم در آن 

مورد مشخص نظر و تحلیلی داشته باشیم.
در  غالب  نظر  درخصوص  ادامه  در  اصلاح طلب  احزاب  هماهنگی  شورای  عضو 
شورای هماهنگی اظهار داشت: آنچه که تا این لحظه مطرح بود اما به جمع بندی 
نهایی نرسیده، این است که اصل بر مشارکت در انتخابات است و به هیچ وجه تردیدی 
در آن نداریم و همه اتفاق نظر داریم، اما نکته اساسی تهیه برنامه و انتخاب کاندیدای 

اصلاح طلب متناسب با این برنامه ای است که تدوین می شود.
وی افزود: همچنین این مساله قابل ذکر است که دوستانی که تا امروز اسم آن ها 
مطرح شده یا خودشان، خود را معرفی کرده و اعلام آمادگی کرده اند، این ها هیچ 
ارتباطی به تصمیم احزاب تا این لحظه ندارند، چرا که هنوز هیچ جمع بندی  صورت 

نگرفته و کاندیدای مشخصی نداشته ایم.
امام در بخش دیگری از این گفت وگو با تاکید بر تدوین برنامه از سوی اصلاح طلبان و 
همچنین لزوم تغییر رویکرد در نهادهای برگزار کننده انتخابات، بیان داشت: در مجموع 
در شورای هماهنگی اصلاح طلبان اصل بر این است که ما تلاش کنیم تا با برنامه 
مشخص و کاندیدایی که مشخصاً اصلاح طلب باشد، در صحنه انتخابات مشارکت 
داشته باشیم و این بسته به شرایطی است که برای احزاب و جریانات سیاسی اسلامی 
فراهم می شود، لذا اگر قرار باشد محدودیتی برای ما ایجاد کنند، ما نیز بر اساس همان 

محدودیت تصمیم می گیریم. 
وی افزود: این طور نیست که ما با هر نوع محدودیتی مواجه شویم و باز هم تصمیم 
بر مشارکت ۱00 درصدی بگیریم، حتی بدون کاندیدا، اصلًا این طور نیست اما اصل 

مشارکت بر ما فرض است و شرکت در انتخابات را برای خود فرصت می دانیم.
 وی اظهار داشت: برای این مشارکت حتما باید برنامه و برای آن برنامه کاندیدای 
مناسب داشته باشیم، یعنی مردم قبل از اینکه بخواهند به کاندیدای ما رای بدهند 
در جریان برنامه های ما باشند، این یکی از بحث هایی است که تقریبا همه دوستان و 
احزاب در مورد آن اتفاق نظر دارند و ان شاءالله بتوانیم در هفته های آتی به جمع بندی 

برسیم.

فرمانده نیروی زمینی ارتش :

طومار هر متجاوزی را در هم می پیچیم
فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: با توجه به اینکه نهضت روی پای خود ایستادن را 
در ابعاد مختلف نهادینه کرده ایم، آمادگی داریم که طومار هر متجاوزی را در کسری از 

زمان در هم بپیچیم.
رزمایش عاشقان ولایت ۹۹ نیروی زمینی ارتش به صورت تک شبانه و روزانه با 
هدف نمایش اقتدار و آمادگی رزمی و ارتقای تحرک در منطقه عمومی شمال غرب 
با موفقیت برگزار شد. امیر سرتیپ کیومرث حیدری فرمانده نیروی زمینی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، در حاشیه برگزاری این رزمایش گفت: نیروی زمینی مبتنی 
بر اوامر مطاع فرمانده معظم کل قوا، تحولات عمیقی را در ساختار یگان های خود 
به وجود آورده، به این معنا که تبدیل به یک نیروی متحرک هجومی و واکنش سریع 

شده است. 
وی تصریح کرد: برگزاری رزمایش عاشقان ولایت ۹۹ در منطقه شمال غرب کشور را 
بهانه خوبی قرار دادیم تا بتوانیم با توجه به شاخصه هایی که در نظر گرفته ایم ارزیابی 
جدیدی از توان و آمادگی رزمی نیروی زمینی مبتنی بر این ساختار جدید به عمل 
آوریم. فرمانده نیروی زمینی ارتش خاطر نشان کرد: الحمدلله نیروی زمینی با همان 
روحیه آفندی و با همان روحیه هجومی که دارد رزمایش عاشقان ولایت ۹۹ را به صورت 

کاملًا هدفمند انجام داد. 
وی افزود: در طول این رزمایش، مراحل بسیار اثرگذاری از جمله عملیات شبانه و 
تعاقب با موفقیت انجام شد تا بر اساس طرح های مورد نظر برای نیروهای عمل کننده، 
در صحنه رزم واقعی بتوانیم دشمن را با تاکتیک های جدید به ورطه شکست بکشانیم. 
امیر سرتیپ کیومرث حیدری خاطرنشان کرد: نیروی زمینی ارتش با توجه به اینکه 
نهضت روی پای خود ایستادن را در ابعاد مختلف نهادینه کرده است به فضل خداوند 
آمادگی دارد که طومار هر متجاوزی را در کسری از زمان به خواست خداوند و اراده 

الهی در هم بپیچد.
 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

نهیب رهبری را تا سال ۱۴۰۰ از یاد نبریم
 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر اینکه سخنان رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در حرمت هتک رییس جمهوری صراحت و تاکید لازم و روشن را داشت، از نمایندگان 
مجلس و دیگر منتقدان دولت خواست »این هشدار و نهیب« را تا پایان فعالیت دولت 

تدبیر و امید در سال ۱400 از یاد نبرند. 
سید عباس صالحی روز شنبه در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: »سخنان 
رهبری در حرمت هتک رییس جمهوری صراحت و تاکید لازم و روشن را داشت. از 
معاندان نظام و ایران انتظاری نیست اما برخی از دوستان انقلاب و کشور تغییر رویه 

خواهند داد؟ تا ۱400 این هشدار و نهیب را از یاد نبریم.«

اهمیت تشخیص مصداقی 
صلح و جنگ

آنچه که روشن است در اسلام ، هم صلح داریم و هم 
جنگ. لیکن مهم این است که از نظر مصداقی درست 

تشخیص بدهیم کجا باید صلح کرد و کجا جنگ؟ همان طوری که  امام حسین 
جنگ کرد و امام حسن علیهما السلام صلح. اگر در زمان یک دیگر بودند حتما بر 
عکس عمل می کردند.  خود رسول خدا )ص(  ده ها جنگ و غزوه داشت ، اما  در 

ماجرای » حدیبیه«  بنابر مصالحی صلح را انتخاب نمود.
پیامبر) ص(  در عهدنامه حدیبیه  در واقع به خاطر رسیدن به مصالح اهم از سه  
اصول مهم و مسلم اسلامی به طور موقت چشم پوشید و عقب نشینی کرد، یعنی 
به عبارتی  اهم و مهم فرمود از یک  موضوع مهم به خاطر  یک موضوع  اهمِ دیگر 

دست برداشت که توضیحش به شرح زیر است:   .
۱ -  هنگام انعقاد ، امیرمومنان علی )علیه السلام( منشی متن بود . پیامبر به 
ایشان فرمود که در آغاز کلمه ی » بسم الله الرحمن الرحیم « بنویسد . اما سهیل 
بن عمرو نماینده ی مشرکان گفت : ما خدای رحمان و رحیم را نمی شناسیم ، 
باید » باسمک اللهم « بنویسید که خدای مشرکان است. حضرت قبول کرد  علی 
به دستور پیامبر ، باسمک اللهم نوشت .  ۲ -  بعد خواست در متن صلحنامه اسم 
مبارک پیامبر را به عنوان » محمد رسول الله « آورد ، سهیل گفت : ما تو را به عنوان 
فرستاده ی خدا قبول نداریم . بلکه تو فقط محمد پسر عبدالله هستی . باز به 
دستور پیامبر ، در متن قرارداد ، » محمد بن عبدالله « جایگزین »محمد رسول الله 
« گردید!  تا اینجا رسول خدا )ص( در ظاهر از دو رکن اصول دین ، یعنی توحید 
و نبوت عقب نشینی کرد و به دشمن امتیاز داد . از این استفاده می شود وقتی 
مصالح اسلام و مسلمین به  خطر افتد می توان از خط قرمزها  و اصول به صورت 
موقت عبور کرد حتی اگر  آن خط قرمز و اصل ، توحید و نبوت باشند. لیکن در 

تشخیص مصداق باید حسابی دقت کرد و هوشیار شد و از دشمن بازی نخورد.
3 - علاوه در مرحله بعد ، در بند دوم صلحنامه نیز نوشته شد : هرگاه فرد یا 
افرادی از قریش به مسلمانان پیوستند ، پیامبر موظف است آنها را به مشرکان 
تحویل دهد ، اما اگر فردی از مسلمانان به قریش پناهنده شد ، مسلمانان حق 
استرداد او را ندارند . این هم امتیاز سومی بود که از جانب رهبر مسلمانان به 
مشرکان داده شد و در ظاهر با اصل »الاسلام یَعلو و لا یُعلی  علیه« منافات داشت . 
جالب است در این هنگام خبر آوردند که ابو جندل پسر سهیل به لشکر اسلام 
پیوسته و مسلمان شده است .سهیل خطاب به پیامبر گفت که این  اولین مورد 
است و باید به آن عمل کنید . حضرت ابو جندل را به پدرش تحویل داد . او فریاد 
کرد و از پیامبر یاری طلبید ، اما حضرت ابوجندل را دلداری داد و توصیه فرمود که 

به خاطر اسلام و مسلمانان این مصائب و مشکلات را متحمل شود .  
دو نکته دیگر در اینجا هست . اول این که تعدادی از تندرو های آن زمان به این 
اقدام پیامبر اعتراض کردند و پیامبر را به امتیاز دادن به دشمن و تحقیر مسلمانان 
متهم ساختند . دوم این که این صلح و به ظاهر عقب نشینی  ، فواید بسیار زیادی 
به دنبال داشت که نظیرش دیده نشد چنان که امام صادق علیه السلام در اهمیت 

آن فرمود : »هیچ حادثه ای  در زمان پیامبر پربرکت تر از صلح حدیبیه نبود«. 
پس اصل صلح و جنگ را نباید انکار کرد . مهم تشخیص درست  آن است. 
در زمان حضرت امام راحل با این که ایشان در ماجرای کشتار حجاج خانه خدا 
فرمود:  اگر ما از صدام ، مساله قدس و همه دشمنان بگذریم نمی توانیم از 
مساله حجاز و آل سعود بگذریم  ولی همین امام سه سال بعد ارتباط با عربستان 

را پذیرفتند. 
در جنگ خلیج فارس وقتی صدام  اعلان جنگ با اسراییل کرد تعدادی از 
اصولگرایان و اصلاح طلبان می گفتند که ما سوار تانک می شویم و در کنار صدام  
با اسراییل  می جنگیم  و نزدیک بود از وی بازی بخورند  اما رهبری و رییس جمهور 
وقت اعلام بی طرفی کردند. چنان که در ماجرای برجام ، تاکید رهبری بر » نرمش 

قهرمانانه« نیز از همین باب و تشخیص درستی  بود.
آنچه که در چهل سال گذشته دیدیم و تجربه کردیم ، چه در زمان امام و چه در 
زمان رهبری ، مسئولین درجه یک  در این مورد برابر شرایط و مقتضیات زمان  و به 
گونه مدبرانه ، معقول و منطقی عمل کردند. حتی رهبری در مورد برجام تصریح 
کردند : »بنده به برجام ایراد دارم منتهی این ایراد به طرف مقابل است ، ایراد به 
عناصر خودمان نیست ، عناصر خودمان  زحمت خودشان را کشیدند و همان قدر 

که می توانستند کار کردند.« )3 / 6 / ۱3۹۵ (
 بنابر این اگر امروز در میان مسئولان درجه یک کسی صحبت از صلح زد معنایش 
این نیست که می خواهد خود و کشورش را تسلیم دشمن بکند ، اندکی انصاف 
داشته  و آزادمرد باشیم. این روزها  هم می گذرد  اما فردای سختی در پیش داریم.

* مدرس سطوح عالی حوزه 

وزیر بهداشت اعلام کرد:

 تصمیمی برای تعطیلی حرم ها
 گرفته نشده است 

وزیر بهداشت گفت: تغییری در تصمیمات ستاد کرونا برای تعطیلی حرم ها 
ایجاد نشده است و کارشناسان ما درحال انجام مطالعات بر روی اجرای بهتر 

پروتکل های بهداشتی در این اماکن هستند.
سعید نمکی وزیر بهداشت در خصوص تصمیمات جدید ستاد مقابله با کرونا 
برای تعطیلی حرم های متبرکه، اظهار داشت: تغییری در تصمیمات ستاد کرونا 
برای تعطیلی این اماکن مقدس ایجاد نشده است و کارشناسان ما درحال انجام 

مطالعات بر روی اجرای بهتر پروتکل های بهداشتی در این اماکن هستند.
وی افزود: کماکان صحن  حرم ها با نظارت های بهداشتی باز است و ما بر رعایت 
پروتکل های بهداشتی، فاصله گذاری، عدم تجمعات باز صحن ها نظارت خواهیم 

داشت.
 نمکی با بیان اینکه محدودیت های اعلام شده برای یک هفته اجرایی خواهد 
شد و وضعیت را بررسی خواهیم کرد، افزود: نظارت ها بر رعایت پروتکل ها از 
طریق دانشگاه های علوم پزشکی و کارشناسان بهداشت محیط صورت خواهد 

گرفت. 
وزیر بهداشت در پاسخ به این پرسش که واکسن های آنفلوآنزا چه زمانی در 
داروخانه ها توزیع خواهد شد، اظهار کرد: مسؤولان تمام تلاش خود را به کار 
بسته اند تا این محموله ها به کشور وارد شود و امیدواریم طی روزهای آتی این اتفاق 

رخ دهد.

علیپور عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
 اکنون زمان جنگ و دعواهای سیاسی نیست

و  اینکه اکنون زمان جنگ  با بیان  یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
دعواهای سیاسی نیست، گفت: هر شخصی در این راستا قدم بردارد و به دنبال 
اختلاف، تنش و انتقام گیری باشد برخلاف منافع مردم و کشور اقدام کرده 

است. 
کشور  کنونی  شرایط  در  همگانی  تدبیر  ضرورت  بر  تاکید  با  علیپور  محمد 
گفت: حضرت آقا در فرمایشات خود خطاب به نمایندگان بر تعامل و همکاری 
تاکید داشتند، بر همین اساس باید توجه کنیم اکنون زمان جنگ و دعواهای 
سیاسی نیست و هر شخصی در این راستا قدم بردارد و به دنبال اختلاف، تنش و 

انتقام گیری باشد برخلاف منافع مردم و کشور اقدام کرده است.
برای  را  موضوع  این  آقا  حضرت  فرمایشات  افزود:  مجلس  در  ماکو  نماینده 
نمایندگان روشن کرد که مجلس ضمن کمک به دولت باید پیگیر مطالبات مردم 

باشد و از دولت پاسخگویی و عملکرد مطلوب بخواهد.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: مردم از نمایندگان خود می 
خواهند در مقابل عملکرد دولت از ابزار قانونی خود استفاده کند، تمام مشکلات 
کشور که به تحریم ها باز نمی گردد و بلکه برخی مسائل ناشی از مباحث مدیریتی 
است که اگر دولت اراده کند می تواند در این حوزه کارساز باشد، ما نمایندگان 
ضمن اینکه نباید از وظیفه نظارتی غافل شویم باید از دولت پاسخگویی طلب کنیم 

و در کنار دولت نیز خواهیم بود.

اخبار

رهبرانقلاب اسلامی در دیدار اعضای ستاد ملی مقابله با کرونا؛

هتک حرمت رئیس جمهور غلط بود
اتخاذ تصمیمات قاطع درباره »کرونا« ضروری است

برخی  اینکه  بیان  با  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال 
نمایندگان جایگاه مجلس را با پست های قبلی خود 
اشتباه گرفته اند گفت: جریانی در مجلس یازدهم برای 
رسیدن به اهداف سیاسی خود، مجلس را ابزار قرار 

داده تا دولت را تضعیف کند. 
غلامعلی رجایی روز شنبه در پاسخ به این پرسش ایرنا 
که موضوع بحث نظارت میدانی با چه اهدافی صورت 
گرفته است، گفت: بدون تردید این مسئله با اهداف 
سیاسی در حال انجام است و ما چنین سابقه ای در 
مجالس گذشته نداشتیم. اما مهم تر از اهداف سیاسی 
به نظر من ابزار قرار دادن مجلس برای تضعیف دولت 
در ماه های پایانی فعالیت آن است. همه دولت ها در 
سال های  قوت  به  طبیعی  صورت  به  پایانی  ماه های 
اول فعالیت خود نیستند بنابراین طیفی در مجلس با 
استفاده از این مسئله به دنبال تضعیف و تخریب دولت 

و شخص رئیس جمهوری است.

آقای قالیباف مجلس را با شهرداری تهران 
اشتباه گرفته است

این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: خروجی 
مجلسانجام  نمایندگان  برخی  که  سفرهایی  این 
می دهند گزارش هایی است که در جلسات مختلف 
مطرح می شود. اما این گزارش ها نکات جدیدی ندارند 
و از طرف دیگر مقاماتی که مخاطب این گزارش ها در 
جلسات هستند هم از این موارد اطلاع دارند. بنابراین 
این سفرها خروجی خاصی ندارد. وی ادامه داد: اینکه 
اجرایی  مسئولان  به  را  اشکالات  مجلس  نمایندگان 
تذکر دهند امر مثبتی است اما اینکه این سفرها به 
نوعی طراحی شود که گویا مجلس مقابل دولت است 
و چون دولت نتوانسته مشکلات مردم را حل کند پس  
مجلس خود راسا اقدام به حل مشکلات کند، رویکرد 
استانی  سفرهای  از  که  فیلم هایی  است.  نادرستی 
برخی نمایندگان به ویژه هیات رئیسه منتشر شده دقیقا 

مصداق همین مسئله است که نشان می دهد فضا علیه 
دولت و هدایت کردن نارضایتی مردم به سمت دولت 
است. این در حالی است که دولت اقدامات مثبتی در 
استان های محروم انجام داده و نباید اینگونه تبلیغ شود 
که دولت کاری نکرده است. رجایی گفت: به نظر می 
رسد برخی نمایندگان  هنوز نتوانسته اند درک درستی 
از جایگاه این نهاد پیدا کنند و رویکردی که اتخاذ شده 
همانند زمان مسئولیت های گذشته آنهاست، در حالی 
که جایگاه مجلس کاملا متفاوت با این مسائل است.  
مشاور فرهنگی آیت الله مرحوم »هاشمی رفسنجانی« 
افزود: موضوع دیگر هم این است که فرد و یا سازمانی 
که می خواهد بر مسئله ای نظارت کند نیاز به تیم وگروه 
گسترده رسانه ای و هیات مشاوران و تبلیغات ندارد. این 
رفتارها نشان می دهد که در خوشبینانه ترین حالت غیر 
از اهداف اعلامی، اهداف دیگری هم دنبال می شود که 

همان بحث های انتخاباتی برای سال آینده است.

غلامعلی رجایی: 

با کلیدواژه نظارت میدانی قصد تضعیف دولت را دارند

عبدالرحیم اباذری*
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  این نکات بهداشتی را هنگام رفتن به آرایشگاه جدی بگیرید

سلامت 

زندگی با یک بیماری مزمن مانند پسوریازیس در دورانی که یک همه گیری بزرگ به 
نام کرونا شایع شده، می تواند بسیار چالش برانگیزتر باشد.  محققان هر روز، اطلاعات 
بیشتری در مورد چگونگی تأثیر ویروس کرونا بر بیماری های مزمن مختلف می یابند، 
اما هنوز هم موارد ناشناخته زیادی وجود دارد. در اینجا خطراتی که مبتلایان به 

پسوریازیس با آن مواجه هستند را شرح می دهیم.
آیا کرونا در کمین مبتلایان به پسوریازیس است؟

متخصصان اطلاعات کافی برای گفتن اینکه آیا مبتلایان به پسوریازیس در مقایسه 
با بقیه افراد بیشتر در معرض خطر ابتلا به کووید ۱۹ قرار می گیرند را ندارند. طبق 
آیا داشتن پسوریازیس به طور  گفته بنیاد ملی پسوریازیس، مشخص نیست که 
معناداری خطرات ناشی از ابتلا به کرونا را کاهش می دهد یا شدت بیماری را بیشتر 
می کند. موضوع شناخته شده این است که افراد مبتلا به پسوریازیس، بیشتر در 
معرض سایر بیماری های خطرناک مانند بیماری های قلبی عروقی، دیابت، فشار 
خون و حتی بیماری انسداد ریوی مزمن هستند. جوئل گلفاند، متخصص پوست و 
اپیدمیولوژیست می گوید: ما می دانیم که تمام این بیماری ها، خطر مواجهه با عوارض 
شدید کووید ۱۹ را بیشتر می کند. او می افزاید: اگر به عنوان مثال مبتلا به پسوریازیس 
و فشار خون بالا هستید، یا پسوریازیس و دیابت دارید، توصیه می شود تمام نکات و 
پروتکل های بهداشتی در برابر عفونت ویروس کرونا را با دقت رعایت کنید به ویژه اگر 
بیش از 6۵ سال سن دارید. گلفاند می گوید: من برای بیماران مبتلا به پسوریازیس 
مانند هر فرد دیگری، اهمیت فاصله اجتماعی، شستن منظم دست ها، ماسک 
پوشیدن در محیط عمومی و مواردی از این دست را توضیح می دهم. من فکر می کنم 

کار در خانه روش خوبی برای محدود کردن خطر ابتلا به کروناست.
کرونا چگونه بر پسوریازیس تاثیر می گذارد؟

اگرچه متخصصان هنوز به طور قطع نمی توانند از چگونگی تاثیر ویروس کرونا 
بر بدن فرد مبتلا به پسوریازیس بگویند اما گزارش هایی از افراد دارای پسوریازیس 
که مبتلا به ویروس کرونا شده اند منتشر شده است. گلفاند می گوید: برخی از این 
گزارش ها از لزوم استفاده از دارویی برای درمان کرونا می گویند که باعث تشدید 
پسوریازیس می شود. همچنین برخی از اطلاعات اینطور شرح می دهد که افراد 
مبتلا به کرونا مجبور به قطع داروهای سرکوب کننده سیستم ایمنی بدن خود مانند 
سیکلوسپورین شدند که این کار باعث تشدید بیماری پسوریازیس در آنها شده است. 
گلفاند می گوید: به طور کلی، عفونت های ویروسی اغلب تشدید پسوریازیس در افراد 
را همراه دارد، زیرا کرونا باعث افزایش واکنش ایمنی بدن می شود و پسوریازیس یک 

بیماری ایمنی است.
آیا در صورت ابتلا به کرونا باید تغییری در داروهای پسوریازیس داد؟

در حال حاضر یک آزمایش بالینی در ایتالیا برای ارزیابی شیوع و بروز کووید ۱۹ در 
افرادی که پسوریازیس مزمن دارند و تحت درمان های سرکوب کننده سیستم ایمنی 
هستند، در حال انجام است. تا به دست آمدن نتایج دقیق، بنیاد ملی پسوریازیس 
توصیه می کند که افراد در صورت ابتلا به کرونا حتما با پزشک پوست خود مشورت 
بیماری  شدت  به  بسته  باید  درمان  ادامه  یا  قطع  مورد  در  تصمیم گیری  کنند. 

پسوریازیس به صورت موردی توسط فرد و پزشک بررسی شود.
راهی برای حفظ سیستم ایمنی بدن وجود دارد؟

واقعیت این است که هیچ نوع ویتامین یا مکملی وجود ندارد که فرد مبتلا به 
پسوریازیس بتواند با مصرف آن، از خود در برابر کووید ۱۹ محافظت کند. گلفاند 
می گوید: مهمترین نکته حفظ کلی سلامتی است. بهترین کاری که افراد می توانند 
انجام دهند، تغذیه سالم، ورزش منظم، تلاش برای حفظ وزن متناسب و عدم مصرف 

نوشیدنی های الکلی است.
آیا اضطراب کرونا می تواند پسوریازیس را بدتر کند؟

همه گیری کرونا سبک زندگی افراد در سراسر جهان را تغییر داده و این موضوع برای 
بسیاری با افزایش سطح استرس و مشکلات خلقی همراه بوده است. گلفاند شرح 
می دهد: افراد مبتلا به پسوریازیس می دانند که استرس باعث تشدید این بیماری 
می شود. به عنوان مثال، هنگامی که افراد طلاق می گیرند یا واقعه آسیب زای دیگری 
را تجربه می کنند، ممکن است با حمله پسوریازیس مواجه شوند. توجه به رژیم 
غذایی، ورزش منظم و خواب زیاد، همراه با روش های تسکین دهنده استرس مانند 
مراقبه ذهن می تواند به بهبود استرس و پسوریازیس در برخی از افراد کمک کند. 
وی اضافه می کند: در شرایطی که احساس می کنید به کمک حرفه ای برای کنترل 

استرس نیاز دارید با پزشک متخصص مشورت کنید.

چگونه کووید ۱۹ می تواند بر 
پسوریازیس تأثیر بگذارد؟

خیلی از کارها و عادت های روزانه ی شما می توانند نشان دهنده ی این باشند که 
چندان از سلامت خود مراقبت نمی کنید. در این مطلب همراه ما باشید تا ببینید آیا 

علائم زیر را دارید یا نه و اینکه چگونه می توانید از آن ها پیشگیری کنید.
اگر دچار مشکل خاصی در سلامتی تان نیستید پس خوش شانسید؛ اما باز هم 
می توانید وضعیت سلامت و تندرستی خود را بهتر کنید. در واقع خیلی از کارها و 
عادت های روزانه ی شما می توانند نشان دهنده ی این باشند که چندان از سلامت 
خود مراقبت نمی کنید. در این مطلب همراه ما باشید تا ببینید آیا علائم زیر را دارید یا 

نه و اینکه چگونه می توانید از آن ها پیشگیری کنید.
اغلب دچار مه مغزی هستید

با  صبح  اما  می کنید(،  تصور  اینطور  )دست کم  خوابیده اید  خوب  شب  ظاهراً 
سرحالی و با احساس انرژی از خواب بیدار نمی شوید و هنگام بیرون رفتن از خانه، 
کیف پولتان را جا می گذارید. فراموشی فقط به افزایش سن مربوط نیست. مه مغزی 
می تواند با چیزهایی مانند بدخوابی، کمبود خواب و استرس نیز مرتبط باشد اما 
پزشکان می گویند مه مغزی می تواند علامت مشکل جدی تری هم باشد، مثلًا عدم 
تعادل هورمونی که بر قدرت ادراک و شناخت اثر می گذارد. خصوصاً در مورد خانم ها، 
مه مغزی و ابهام فکری می تواند بیانگر اختلال در عملکرد تیروئید باشد. شما باید یک 
آزمایش خون بدهید که تمام هورمون ها و بیومارکرهایتان را بررسی کرده و یک تست 
تیروئید نیز بدهید که نه تنها هورمون های تیروئیدتان را چک کند بلکه آنتی بادی های 
تیروئید نیز بررسی شوند تا علت اصلی مه مغزی تان مشخص شود. گهگاه گزگز کردن 
دست و پا مشکلی ندارد اما اگر دست ها و پاهایتان مدام گزگز می کنند، ممکن است 
دچار کمبود ویتامین B۱۲ باشید. این عارضه در صورتی که درمان نشود می تواند به 
آنمی یا کم خونی منجر شود میکروبیوم داخل بدن شما می تواند بر سایر قسمت های 
بدنتان اثر بگذارد، بنابراین تغذیه سالم می تواند کمک زیادی به شفافیت ذهنی 
و قدرت تمرکزتان بکند. بیشتر افراد تعجب می کنند از اینکه می بینند داشتن یک 

میکروبیوم سالم تا چه اندازه بر عملکرد ادراکی شان اثر می گذارد. این افراد اینطور 
می گویند که با تقویت میکروبیوم بدنشان احساس می کنند هوشیارتر، تند و تیزتر و 
متمرکزتر شده اند و چیزها را بهتر به خاطر می سپارند و کارها را بهتر انجام می دهند. 

خوردن غذاهای پروبیوتیک می تواند به تعدیل میکروبیوم تان کمک کند.
میل جنسی تان کم است

داشتن مسئولیت ها و مشغله های کاری و خانوادگی می تواند میل و انگیزه جنسی 
شما  جنسی  تمایلات  میزان  که  است  طبیعی  این  دهد.  کاهش  را  زوجین  بین 
نوساناتی داشته باشد اما اگر هرگز تمایلی به رابطه جنسی ندارید، پس این احتمال 
وجود دارد که هورمون های شما مقصر باشند. از پزشکتان بخواهید تا با یک آزمایش 
و چکاپ، وضعیت هورمون هایتان را بررسی نماید، مثلًا تستوسترون، استرادیول، 
استریول، پروژسترون و غیره. عدم تعادل هورمون ها می تواند با عوارض جدی تری 
مرتبط باشد، مثلًا خستگی، افسردگی، افزایش وزن و حتی مشکلات قلبی. یک 
تست هورمونی مانند یک راهنما عمل می کند و در ۹۹ درصد موارد، این تست ها 

می توانند علت اصلی را پیدا کنند.
خیلی استرس دارید

استرس مداوم چه مربوط به کار و خانواده باشد و چه مربوط به نگرانی ها و مشکلات 
جهانی، بر سلامت شما اثر می گذارد. هورمون کورتیزول که هورمون استرس است 
می تواند به صورت مزمن در سطح بالا بماند. وقتی سطح کورتیزول، متعادل نیست 
یا بالاست می تواند باعث شود احساس دمدمی مزاج بودن، مضطرب و افسرده 
بودن کنید و یا دچار افت عملکرد ادراکی شوید که همگی بر میزان میل جنسی و 
اعتمادبه نفس اثر می گذارند. کورتیزول بالا می تواند باعث شود چربی و التهاب در 
بدن افزایش پیدا کند و منجر به کاهش اعتمادبه نفس، احساس فرسودگی و افت 
انرژی و مشکلاتی در تندرستی شود. پزشکان توصیه می کنند حتماً روش مناسبی 
برای ریلکسیشن خود در نظر بگیرید. استرس چیزی است که می توانید آن را با 
تکنیک های مؤثر کنترل کنید و کاهش استرس می تواند نقش بسیار مهمی در تقویت 

سلامت عمومی و کیفیت زندگی داشته باشد.
بیشتر اوقات احساس خواب آلودگی می کنید

شما علاوه بر اینکه باید برای ورزش منظم وقت بگذارید و تابع یک رژیم غذایی 
سالم باشید، به خواب شبانه تان نیز باید اهمیت دهید، چون مؤلفه ی مهمی در حفظ 
سلامتی است. بنابراین وقتی شب ها برای به خواب رفتن با خود می جنگید و صبح ها 
به زور از خواب بیدار می شوید و در طول روز خواب آلود و پریشان هستید، پس حتماً 
باید این مشکل را توسط یک پزشک بررسی کنید. چون ممکن است دچار آپنه خواب 
باشید که یک اختلال خواب شایع است که در آن، راه های هوایی بسته شده و سیکل 
خوابتان را در طول شب مختل می کند. آپنه خواب منجر به افزایش فشارخون، 
افزایش وزن و بیماری قلبی می شود. خواب برای ریسِت کردن ساعت درونی تان 
لازم است. وقتی خوب و کافی می خوابید، بدن شما می تواند طبق الگویی طبیعی، 
خودش را کاملًا بازسازی کند. با افزایش سن و به هم خوردن برخی از هورمون ها در 
بدن، کیفیت خواب نیز تحت تأثیر قرار می گیرد و تا حدودی طبیعی است که دچار 
افت کیفیت و کمیت خواب شوید. اما این مشکل را نباید نادیده بگیرید و با کمک 
پزشک بررسی کنید که چه چیزی در بدنتان درست عمل نمی کند و با کمک او، 

الگوی خوابتان را تغییر دهید تا بتوانید به اندازه و کافی بخوابید.
اسپاسم هایی در عضلات پاهای خود دارید

اگر بیشتر ساعات روز را مقابل کامپیوتر و تلویزیون می گذرانید، شاید به این فکر 
نکنید که چرا گاهی دچار گرفتگی و اسپاسم در عضلات پاهای خود می شوید. 

اسپاسم های مکرر در عضلات می تواند نشان دهنده ی پایین بودن سطح منیزیم 
باشد که به مرور زمان مشکلاتی در سلامتی تان ایجاد خواهد کرد. کمبود منیزیم 
منجر به آریتمی قلب می شود. برای پیشگیری از افت سطح منیزیم در بدنتان باید 
غذاهای منیزیم دار مانند بادام، تخم کدو و موز بیشتر مصرف کنید. اگر پزشکتان 
توصیه می کند به میزان بیشتری منیزیم نیاز دارید، می توانید با تجویز او مکمل منیزیم 

مصرف نمایید.
دست ها و پاهایتان گزگز می کنند

گهگاه گزگز کردن دست و پا مشکلی ندارد اما اگر دست ها و پاهایتان مدام گزگز 
می کنند، ممکن است دچار کمبود ویتامین B۱۲ باشید. این عارضه در صورتی که 
درمان نشود می تواند به آنمی یا کم خونی منجر شود. برای اینکه مطمئن شوید 
ویتامین B۱۲ کافی مصرف می کنید، غذاهایی مانند تخم مرغ، گوشت قرمز و لبنیات 
 B۱۲ بیشتر مصرف نمایید )به طور کلی فقط منابع غذایی حیوانی حاوی ویتامین

هستند(. اگر گیاهخوار هستید، شاید لازم باشد مکمل B۱۲ مصرف کنید.
پوستتان خیلی خشک است

خشکی پوست خصوصاً در فصل سرما واقعاً جدی است. هر چند خشکی پوست 
به احتمال زیاد به آب و هوا مرتبط است اما باز هم باید حواستان به دیگر علائم باشد. 
لکه های پوسته پوسته شده و خارش دار می توانند نشان دهنده ی این باشند که رژیم 
غذایی شما حاوی چربی کافی نیست. ضمناً لازم است هر روز از مرطوب کننده ی 
پوست استفاده کنید که متناسب با نوع پوستتان باشد. سعی کنید از چربی های 
خوراکی سالم بیشتر استفاده کنید، مثلًا آووکادو، گردو، زیتون و دیگر چربی های 

سالم.
جوش و آکنه دارید

هرچند جوش و آکنه تا حدود زیادی ژنتیکی و یا عارضه ای هورمونی است اما 
فاکتورهایی وجود دارند که می توانند سبب شوند اغلب جوش بزنید؛ و استرس 
یکی از مهم ترین آن هاست. شواهد نشان داده اند که استرس در محل کار و یا در 
مدرسه و در زمان امتحان، با تشدید آکنه ارتباط دارد. وقتی شما می خوابید، سطح 
کورتیزول تان به طور طبیعی پایین می آید. دیگر عوامل برانگیزاننده ی جوش و آکنه 
می توانند خیلی از مواد غذایی قندی و نشاسته ای باشند که سبب افزایش سطح قند 
خون و تحریک التهاب می شوند. ضمناً در خیلی از افراد، شیر گاو می تواند عامل بروز 

جوش و آکنه باشد.
بیشترِ بعدازظهرها خسته اید

این طبیعی است که بعد از چند جلسه مهم کاری یا چند ساعت درس خواندن 
یا فعالیت کردن، دلتان بخواهد و نیاز داشته باشید چند دقیقه ای استراحت کنید 
و اسنک بخورید یا قهوه ای بنوشید. اما اگر اغلب بعدازظهرها احساس خستگی 
می کنید و دلتان چیزی می خواهد تا به شما انرژی بدهد، پس احتمالًا در زمان ناهار، 
غذای مناسبی نخورده اید که باعث شده خیلی زودتر از اینکه شب و زمان استراحت 
فرا برسد، احساس خستگی و بی انرژی بودن کنید. غذاهای پُرکربوهیدرات مانند 
پیتزا، ساندویچ و یا دیگر غذاهایی که با نان هستند می توانند باعث شوند قند خونتان 
ناگهان بالا رفته و سپس بعد از یکی دو ساعت افت کند. پایین بودن قند خون که 
به آن هیپوگلیسمی نیز می گویند، می تواند سبب خواب آلودگی و خستگی شود که 
افراد بعدازظهرها آن را تجربه می کنند و علتش را هم نمی دانند. به جای اینکه وعده ی 
میانه ی روزتان را چیزی شیرین یا کافئین دار انتخاب کنید، سراغ منبعی از پروتئین، 
چربی و فیبر بروید که همراه با سبزیجات باشد تا قند خونتان را در سطحی ثابت نگه 

دارد.

سلامتی تان را در اولویت قرار دهید؛

درد مزمن و ارتباط آن با آسیب قلبی علائمی که نشان می دهند از خودتان خوب مراقبت نمی کنید

درد مداوم به خودی خود آزاردهنده است اما پژوهشی جدید نشان داده است 
افرادی که با درد مزمن زندگی می کنند ممکن است با مساله ای جدی تر نیز مواجه 
شوند.  کمردرد و گردن درد، آرتریت که می تواند زندگی روزمره را با چالش روبرو کند، 
احساس درد در زانوها که برداشتن هر گام را دشوار می سازد، مساله هرچه که باشد، 
درد مزمن می تواند حتی انجام فعالیت های ساده را نیز مختل کند. به نقل از "ایزی 
هلث اپشنز درد مداوم به خودی خود آزاردهنده است اما پژوهشی جدید نشان داده 
است افرادی که با درد مزمن زندگی می کنند ممکن است با مساله ای جدی تر نیز 
مواجه شوند.  مطالعه ای که در نشریه Pain Medicine منتشر شد، ارتباط بین درد 
مزمن و افزایش احتمال تجربه حمله قلبی یا سکته مغزی را نشان داده است. در این 
مطالعه شرایط ۵۲,84۲ نفر در بازه زمانی ۲00۱ تا ۲0۱۵ دنبال شد که ۱7,6۱4 نفر 
از آنها داروهای مسکن )چه بدون نسخه یا تجویزی( برای حداقل سه ماه مصرف می 

کردند و 3۵,۲۲8 نفر فاقد درد مزمن بودند.
نتایج برای افرادی که با درد مزمن مواجه بودند شوکه کننده بود... طی دوره 
مطالعه، افرادی که از درد مزمن رنج می بردند در مقایسه با آنهایی که به درد مزمن 
مبتلا نبودند، ۲0 درصد احتمال بیشتری داشت یک حمله قلبی را تجربه کنند و 

همچنین احتمال تجربه سکته مغزی برای آنها 30 درصد بیشتر بود.
ارتباط درد و سلامت قلب : به گفته پژوهشگران، دلیل ارتباط بین درد مزمن و 
خطر رویدادهای قلبی می تواند با این حقیقت که درد بلند مدت به مشکلاتی منجر 
می شود که افت سلامت قلب را در پی دارند مرتبط است که از آن جمله می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
- افزایش سطوح استرس - کمبود خواب یا خواب بی کیفیت - افسردگی

- کاهش توانایی برای انجام ورزش
تمام این موارد همراه با هم می توانند قلب و رگ های خونی را در وضعیت بدی قرار 
دهند. همچنین، این به معنای آن است که محافظت از سلامت قلب ممکن است 

شامل مدیریت درد مزمن شود.
روش های طبیعی برای کاهش ناراحتی و افزایش تحرک : زمانی که موضوع 
مدیریت درد مطرح می شود، افزون بر داروها، برخی روش های طبیعی نیز می 
توانند موثر باشند. این در شرایطی است که داروهای مسکن می توانند با برخی 
عوارض جانبی به ویژه در صورت استفاده بلند مدت همراه باشند، از این رو، کاهش 

سطوح درد به روش های طبیعی می تواند گزینه بهتری باشد.
خواب کافی : کمبود خواب با افزایش سطوح درد و حتی ظهور درد مزمن جدید 
پیوند خورده است. حفظ یک برنامه خواب منظم و استراحت با کیفیت بالا تا حد 

امکان می تواند به کاهش ناراحتی های مزمن کمک کند.
تحرک داشتن: ورزش می تواند ترشح اندورفین ها در مغز را تحریک کند که این 
مواد شیمیایی می توانند سیگنال های درد را مسدود کنند. در شرایطی که درد مزمن 
می تواند شما را به کاهش فعالیت بدنی وسوسه کند اما انجام تمرینات ورزشی سبک 

و کششی می تواند در واقع به بهبود علائم، از جمله درد مزمن کمک کند.
تمرین ذهن آگاهی : یک بررسی در سال ۲0۱7 که 38 مطالعه بالینی را شامل می 
شد نشان داد که تمرین ذهن آگاهی، مانند مدیتیشن، نه تنها علائم درد و افسردگی 

را کاهش می دهد، بلکه کیفیت کلی زندگی را نیز بهبود می بخشد.
مصرف مکمل ها : شما می توانید با تعدیل فعالیت سیستم ایمنی خود برای 
کاهش التهاب در بدن با استفاده از مکمل هایی که کارایی آنها در این زمینه اثبات 
شده است، درد و ناراحتی خود را کاهش دهید. از جمله این مکمل ها می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
روغن دانه زیره سیاه - این روغن که به روش پرس سرد تهیه شده و فاقد هگزان 
است، سرشار از تیموکینون و تیموهیدروکینون است که به پشتیبانی از سیستم 

ایمنی و کاهش التهاب و آرامش سیگنال های درد در بدن کمک می کند.
 Journal of Biological Chemistry عصاره زردچوبه - مطالعه ای که در نشریه
منتشر شد، نشان داد که کورکومین، ماده فعال موجود در زردچوبه می تواند فعالیت 
NF-kb را مسدود کند که به کاهش تورم، سفتی و درد برای ریکاوری و تسکین 

سریع تر کمک می کند.
اختلالات  و  روماتیسم  بر  زنجبیل  آثار  که  مطالعه  یک  در   - زنجبیل  عصاره 
عضلانی اسکلتی بررسی می شد، به ۵6 بیماری پودر زنجبیل داده شد. از این تعداد، 
۲8 نفر به آرتریت روماتوئید، ۱۹ نفر به استئوآرتریت )آرتروز( و ۱0 نفر به اختلال 
عضلانی مبتلا بودند. طی یک بازه زمانی 3 ماه تا ۲.۵ سال، ۱00 درصد افراد مبتلا 
به اختلال عضلانی تسکین درد را تجربه کردند. افزون بر این، 7۵ درصد افراد مبتلا 

به آرتریت نیز تسکین درد و تورم را تجربه کردند.
ویتامین D3 - ویتامین D بر واکنش التهابی بدن به روشی که احساس درد را 
کاهش می دهد، تاثیر می گذارد. این منطقی به نظر می رسد زیرا کمبود ویتامین 
D با افزایش خطر شرایط مرتبط با درد، مانند فیبرومیالژیا و بیماری های روماتیسمی 
پیوند خورده است. همچنین، باور بر این است که این ویتامین به بهبود کم خوابی 

مرتبط با درد کمک می کند.

یک متخصص طب سنتی :

 دمنوش هایی که برای تقویت سیستم ایمنی 
بدن موثر هستند

متخصص طب سنتی  گفت :برخی از دارو های تقویت کننده سیستم ایمنی که 
از نظر طب سنتی ایران دارای طبع گرم هستند، عبارت است از زنجبیل، هل، گل 
میخک، دارچین، عسل و دارو های سرد که می توان از گل ختمی، پنیرک و هلیله نام 
برد. محمدرضا حاجی حیدری اظهارداشت : مطالعات نشان داده است که  برخی 
از دمنوش ها و گیاهان دارویی در تقویت و تنظیم سیستم ایمنی بدن نقش دارند، 

اگرچه ممکن است چگونگی مکانیسم عمل آن ها شناخته شده نباشد.
وی افزود: با توجه به همه گیری ویروس کرونا در کشور یکی از راه های پیشگیری 
علاوه بر به کار بردن توصیه های بهداشتی تقویت سیستم ایمنی بدن با استفاده از 
گیاهان دارویی است. این متخصص طب سنتی ادامه داد: با توجه به اینکه در طب 
سنتی ایران هر گیاه و ماده غذایی دارای مزاج یا به اصطلاح دارای طبع خاصی 
است برای سهولت و شناخت تاثیر بر مزاج بدن به طور کلی آن ها را به دو دسته گرم و 
سرد تقسیم بندی کرده تا افراد به فراخور مزاج و فصل از آن ها استفاده کنند. حاجی 
حیدری تصریح کرد: برخی از دارو های تقویت کننده سیستم ایمنی که از نظر طب 
سنتی ایران دارای طبع گرم هستند، عبارت است از زنجبیل، هل، گل میخک، 
دارچین، عسل و دارو های سرد که می توان از گل ختمی، پنیرک و هلیله نام برد. این 
متخصص طب سنتی افزود: دمنوش زنجبیل را می توان به تنهایی یا همراه چایی 
استفاده کرد به این صورت که یک تا دو گرم زنجبیل خشک یا مقداری از گیاه تازه آن 
را در یک لیوان آب جوش یا چای ریخته و روزی دو تا سه بار میل  شود. با توجه به اینکه 
زنجبیل در طب سنتی از درجه سه گرمی بر خوردار است، مصرف زیاد و بی رویه 
آن می تواند ایجاد بی خوابی، ضایعات پوستی، خارش و عوارض عصبی مانند بی 
قراری، تحریک پذیری، زودخشمی و عدم تحمل به خصوص در افراد گرم مزاج شود 

بنابراین؛ مصرف دائم و زیاد آن خصوصا در گرم مراجان توصیه نمی شود.
این متخصص طب سنتی یادآوری کرد: هل از دارو های خوش عطر بو بوده و دهان 

را نیز خوشبو می کند همچنین دمنوش آن برای تقویت سیستم ایمنی مفید است.
وی تصریح کرد: هل برای تقویت کبد، معده و افزایش اشتها و تکرر ادرار ناشی از 
سردی سیستم ادراری به خصوص برای سالمندان اثر خوبی دارد. یک تا دو عدد 
هل سبز را می توان داخل یک قوری کوچک دم کرده روزی سه تا چهار بار به تنهایی 

استفاده کرده یا همراه چایی میل شود.
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نهم ربیع الاول، نه تنها نخستین روز امامت امام 
عصر)عج( است، بلکه آغاز دوره ای حیاتی و مهم در 
تاریخ شیعه نیز به شمار می آید. در سال روز است. 
نهم ربیع الاول، یادمان آغاز امامت ولی عصر علیه 

السلام  است.

مولای مهربان غزل های من سلام!
سمت زلال اشک من، آقای من سلام!
نامت بلند و اوج نگاهت همیشه سبز؛

آبی ترین بهانه دنیای من سلام!
قلبی شکسته دارم و شعری شکسته تر،

اما نشسته در تب غوغای من سلام!
ما بی حضور چشم تو این جا غریبه ایم

دستی، سری تکان بده، مولای من؛ سلام!
تقدیم چشمهای تو این شعر نا تمام
زیباترین افق به تماشای من سلام!

السلام یا صاحب الزمان )عج (
ای منتظران گنج نهان می آید
آرامش جان عاشقان می آید

بر بام سحر طلایه داران ظهور
گفتند که صاحب الزمان می آید

 
حسن  امام  عمه  علیهاالسلام،  خاتون  حکیمه 
عسکری علیه السلام نقل می کند: وقتی هنگام 
تولد مهدی)عج( رسید، امام زمان)عج( را دیدم رو 
به قبله به سجده افتاد. سپس دستش را بلند کرد 
و گفت: »به یکتایی خدا گواهی می دهم و اینکه 
جدّم، رسول خدا صلی الله علیه و آله وسلم ، و پدرم 
امیرمؤمنان علیه السلام ، وصی رسول خداست«. 
به خود رسید.  تا  را شمرد  امامان  سپس یک یک 
امام زمان)عج( از هنگام تولد تا زمانی که پدرش به 
شهادت رسید، مخفی بود و فقط تعداد خاصی از 
یاران، او را می دیدند و مسائل خود را از ایشان می 

پرسیدند.
 حضرت هنگام رحلت پدر، پنج سال داشت. چنان 
که در روایات آمده، محل زندگی امام زمان)عج( در 
دوران کودکی همچون محل زندگی حضرت موسی 
علیه السلام مخفی بود تا از گزند طاغوتیان محفوظ 

باشد.
امام  یاران  و  شیعه  بزرگان  از  اسحاق،  بن  احمد   
یازدهم علیه السلام می گوید: خدمت آن حضرت 

شرفیاب شدم و می خواستم در مورد امام بعد از او 
سؤال کنم، ولی پیش از آنکه سخنی بگویم فرمود: 
»ای احمد! همانا خدای متعالی از آن زمان که آدم 
علیه السلام را آفرید، زمین را از حجت خود خالی 
نگذاشته است و تا قیامت نیز چنین نخواهد کرد! 
به واسطه حجت خدا، بلا از اهل زمین برداشته می 
شود و به ]برکت وجود او[ باران باریده و بهره های 

زمینی بیرون می آید«.
 پس از شهادت حضرت امام حسن عسکری)ع( 
امامت  هجری،   ۲60 سال  الاول   ربیع  درهشتم 

حضرت مهدی، آغاز گردید.
عسکری)ع(  حسن  امام  حضرت  که  آنجایی  از 
برخلاف سایر امامان شیعه که در زمان حیات شان، 
جانشین بعدی را تعیین کرده بودند به طور علنی، 

جانشینی برای خود مشخص نکرده بود. 
به سندی که از امام صادق )علیه اسلام( به دست 
شیعیان رسیده است حضرت دوران غیبت امام زمان 
به دو قسمت  را  الشریف(  و  تعالی فرجه  الله  )عج 
تقسیم کردند و فرموند:»صاحب الامر دو غیبت دارد 
یکی از آنها به طول می  انجامد تا جایی که بعضی 
می  گویند او مرده است و برخی می  گویند کشته 
شده و عده  ای می  گویند رفته است تا آنجا که جز 
قلیلی از یارانش کسی بر اعتقاد به وجود و ظهور وی 
باقی نمی  ماند. هیچ کس نه اولاد او و نه دیگران جز 
خداوندی که ظهور او به دست وی است از مکان او 

اطلاع ندارند.« 
از سال۲60 هجری قمری  دوران غیبت صغری 
آغاز شد آن چنان که مورخین نقل کرده اند تا سال 

3۲۹ هجری قمری ادامه داشت.
غیبت صغری امام عصر تا سال 3۲۹ هجری قمری 
ادامه داشت و حضرت در این ایام به واسطه نواب 
خاصه خود با مردم در ارتباط بود. اما خفقان سیاسی 

آن زمان مقدمات غیبت کبری را رقم زد.
»حضرت  فرماید:  می  السلام  علیه  جواد  امام 
مهدی علیه السلام بعد از اینکه یادش از خاطره ها 
محو شد و بیشتر معتقدان به امامتش، از اعتقاد خود 

برگشتند قیام می کند«.
شیعیان آن حضرت باید در عصر غیبت، اعتقاد به 
وجود مبارک آن حضرت، تقوا و دین داری را سرلوحه 
علیه  صادق  امام  که  چرا  دهند؛  قرار  خود  اعمال 
السلام می فرماید: »صاحب الامر غیبتی خواهد 

داشت که هر کس در آن دوره بخواهد دین دار بماند، 
باید سختی هایی را به جان بخرد و دو دستی به دین 

خود بچسبد«.
 به گزارش خبرگزاری صداوسیمای ؛ مقام معظم 
می  منتظران  شرایط  و  فرج  انتظار  درباره  رهبری 
شدن  منور  به  الزمان،  صاحب  »منتظران  فرماید: 
چشم انداز زندگی بشر و پایان دوران ظلم و تجاوز 
امید دارند و جنایات ستم و تزویر سردمداران استکبار 
جهانی، نمی تواند چشمه امید را در دل های آنان 

خاموش کند.
ظلم  روزگار  که  ندارند  تردیدی  حجت  منتظران 
و طغیان و تجاوز سرانجام به پایان خواهد رسید و 
قدرت قاهره حق، همه قله های فساد و تعدی را از 

بین خواهد برد.
علیه  موعود  با ظهور مهدی  که  داریم  اعتقاد  ما 
السلام ، اندیشه و عقول بشری از همیشه خلاق تر 
خواهد بود و صلح و امنیت کامل در مقیاس جهانی 
آن به وجود خواهد آمد و ما برای چنین دورانی باید 
تلاش کنیم تا جهان روز به روز به این عصر آرمانی 

نزدیک تر شود«.
غربت و مظلومیت، رشته ای است پیوسته، از غدیر 
تا کربلا و از کربلا تا غیبت. آنها که آرزو داشتند در 
سال دهم هجری، در سایه سار تک درخت وادی 
جحفه بودند تا با صاحب غدیر بیعت کنند، امروز باید 
با حجت معبود، مهدی موعود بیعت کنند و هر چه 
در توان دارند، از یاری امام زمان خود دریغ ندارند؛ 
چنان که امام علی علیه السلام می فرماید: »خوشا 
علیه  مهدی  )حضرت  او  زمان  که  کسی  حال  به 
السلام ( را درک کند، به دوره او بپیوندد و دوره او را 

شاهد باشد«.
نیز ایشان در جایی دیگر می فرماید: »هیچ مرده 
ای باقی نمی ماند، مگر اینکه شادی ظهور مهدی 
در  آنها  و  رسد  می  او  به  قبرش  در  السلام  علیه 
قبرهایشان با هم دیدار می کنند و یکدیگر را به قیام 

قائم علیه السلام بشارت می دهند«.

نخل امید
پس کی از روز وصال تو خبر می آید؟ کی شب 

هجر تو ای دوست به سر می آید؟
هر مسافر به دیار و وطنش باز آمد کی نگار من 

غمگین ز سفر می آید؟
آنی از ساحت دل یاد تو بیرون نرود دائما 

صورت ماهت به نظر می آید
نغمه مرغ سحر می دهد از صبح خبر کی پسِ 

شام فراق تو سحر می آید؟
سدّ لطف تو حفاظت کند از ما ای دوست هر 

زمان جانب ما سیل خطر می آید
پس کی ای دوست پس از این همه خوناب 

جگر نخل امید من آخر به ثمر می آید؟
ذوالفقار علوی چون که بگیرد در دست پی 

آزادی انواع بشر می آید
»ملتجی« منتقم آل محمد، مهدی پی نابودی 

هر فتنه و شر می آید
 یکی ازجمعه ها جان خواهد آمد /   به درد 

عشق درمان خواهد آمد
غبار از منزل های دل بگیرید /    که بر این 

منزل مهمان خواهد آمد . . .
»اللهم عجل لولیک الفرج«

رئیس اتاق بازرگانی استان قم خواستارشد 

اختصاص کامل ارز حاصل از صادرات به 
صادر کنندگان 

رئیس اتاق بازرگانی ، صنایع معادن و کشاورزی استان از کاهش 30 درصدی 
صادرات در کشور و ۱7 درصدی در قم خبر داد و گفت : با توجه به این شرایط 
پیشنهاد اعضا، اختصاص کامل ارز حاصل از صادرات به صادرکنندگان است تا 

صادرات افزایش یابد .
بخش  و  دولت  گفتگوی  شورای  جلسه  هشتمین  و  سی  در  خاکی  ابوالفضل 
خصوصی که ز به ریاست استاندار برگزار شد بازگرداندن ارز حاصل از صادرات را 
یکی از مشکلات عمده صادرکنندگان دانست و گفت : با توجه به مشکلات انتقال 
ارز به کشور ، ضروری است به جای اختصاص ۵0 درصد ارز حاصل از صادرات به 
صادرکننده تمام آن به صادرکنندگان اختصاص یابد تا بتوانند برای واردات مواد اولیه 

مصرف کننده یا به سایر وارد کنندگان بپردازند .
خاکی از کاهش 30 درصدی صادرات در کشور و ۱7 درصدی در قم خبر داد و 
گفت : با توجه به این شرایط پیشنهاد اعضا، اختصاص کامل ارز حاصل از صادرات به 

صادرکنندگان است تا صادرات افزایش یابد .
وی افزود : یکی دیگر از مشکلات صادرکنندگان تمدید نکردن کارت بازرگانی آنان به 
علت باز نگرداندن ارز حاصل از صادرات است که باید به این مشکل نیز جدا رسیدگی 
شود . حاج زمانی دبیر کل اتاق بازرگانی استان هم از انتخاب قم توسط معاونت بین 
الملل اتاق بازرگانی کشور به عنوان معین بوسنی هرزگوین به مدت یک سال خبر 
داد و گفت : انتخاب معین یکی از راههای ارتباط با کشورهاست که بر این اساس هر 
استان برای وحدت رویه در ارتباط با کشورها به عنوان معین یک کشور انتخاب می 
شود . استاندار در این جلسه تاکید کرد انتخاب قم به عنوان معین بوسنی و هرزگوین 
نباید نمادین و تشریفاتی باشد بلکه باید خروجی ملموس برای استان به همراه آورد . 
در این جلسه ضرورت حل مشکلات مربوط به احداث شهرک آی سی تی و  بررسی 

مشوق ها برای صادرکنندگان برتر مورد بحث و بررسی قرار گرفت .

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد:
استان قم پیشرو در طرح اقدام ملی مسکن

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: استان قم در حوزه تایید متقاضیان، واریز 
وجه و تامین زمین در طرح اقدام ملی جزو استان های پیشتاز و پیشرو محسوب می 

شود.
حسن صبوری ضمن اعلام خبر فوق افزود: در محدوده پردیسان قم، 3۱ هکتار 
از اراضی در قالب 8 پروژه به طرح اقدام ملی مسکن اختصاص داده شده است و 
امیدواریم هرچه سریع تر تمامی پروژه ها به مرحله اجرایی و پیشرفت فیزیکی مناسب 
برسند. وی اظهار داشت: زمان تحویل پروژه از شروع تا اتمام حدود دوسال زمان 
پیش بینی می شود که پروژه ۱80 واحدی دهلاویه)زیتون شش( تا پایان دولت 

دوازدهم تحویل متقاضیان منتخب خواهد شد.
صبوری با بیان این که بیش از دو هزار متقاضی تاکنون واریز وجه داشته اند توضیح 
داد: براساس مصوبه شورای مسکن استان قم، مبلغ واریز و آورده اولیه متقاضیان در 

طرح اقدام ملی مسکن استان طی دو مرحله و مبلغ 60 میلیون تومان بوده است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اعلام این که سرعت و پیشرفت احداث پروژه 
مسکن به آورده متقاضیان بستگی دارد، خاطر نشان ساخت:متقاضیان طرح اقدام 
ملی در مراحل ساخت نسبت به واریز به موقع آورده خود اقدام نمایند تا پروژه در 

موعد مقرر تحویل ایشان گردد.
به گفته صبوری تا کنون مبلغ ۱۱۲ میلیارد تومان توسط متقاضیان به  حساب طرح 

اقدام ملی مسکن استان قم واریز شده است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم اظهار داشت: با الحاق اراضی 63 هکتاری 
محدوده بلوار آیت الله بروجردی به طرح اقدام ملی موافقت شده است و در آینده از 

ظرفیت این اراضی در راستای تولید مسکن استفاده خواهد شد. 
 وی در پایان خاطر نشان ساخت: به زودی مراسم قرعه کشی اتصال متقاضیان به 

پروژه های طرح اقدام ملی استان انجام می شود.

معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش  و پرورش قم مطرح کرد:

سرانه فضای ورزشی مدارس قم بالاتر از 
میانگین کشوری

معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش  و پرورش قم گفت: سرانه فضای ورزشی در 
مدارس این استان 40 سانتی متر به ازای هر دانش آموز و ۱0 سانتی متر بالاتر از 

میانگین کشوری است. 
مجتبی رمضان بیگی روز یکشنبه  در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، افزود: سرانه فضای 
ورزشی در مدارس قم نسبت به سایر استان ها از وضعیت مطلوب تری بهره مند است.
 به گفته وی، در حال حاضر ۱00 سالن ورزشی در مدارس قم احداث شده و برای 

بهبود وضعیت سرانه ورزشی باید فضاهای موجود ۱۵0 درصد افزایش یابد.
وی خاطرنشان کرد: سرانه استاندارد فضای ورزشی یک متر است که رسیدن به این 
سرانه دشوار است. رمضان بیگی با اشاره به فعال بودن درس تربیت بدنی در سامانه 
شاد، گفت: با توجه به شیوع کرونا،  درس تربیت بدنی نیز همچون درس های دیگر 
در شبکه شاد پیگیری می شود. وی افزود: ضبط برنامه های متنوع درسی، ایجاد 
کانون های ورزشی و محتواهای متفاوت برای دوره های درسی دانش آموزان از جمله 
اقداماتی است که برای پیگیری درس تربیت بدنی به صورت غیرحضوری انجام شده 

و تمام فعالیت دانش آموزان در منزل به صورت مستمر ارزیابی می شود.
وی تصریح کرد: فعالیت های ورزشی دانش آموزان و معلمان توسط سرگروه های 
از دبیران باسابقه هستند، انجام می شود. به گفته معاون  درس تربیت بدنی که 
آموزش و پرورش قم، امسال حدود 6 میلیارد ریال برای خرید تجهیزات بهداشتی و 
ورزشی مدارس هزینه شده است. وی بیان کرد: همه مسابقات ورزشی دانش آموزان 
در سال جاری به دلیل شیوع بیماری کرونا لغو شد و مسابقات شطرنج دانش آموزی 
به صورت آنلاین برگزار شد که تیم های قم در قالب چهار تیم در ۲ بخش دختر و پسر 
شرکت کردند. در سال تحصیلی جدید تعداد دانش آموزان با افزایش هشت  درصدی 
نسبت به سال تحصیلی گذشته به حدود ۲70 هزار نفر در مقاطع مختلف رسیده 
است؛ 670 فضای فیزیکی و پنج هزار و 800 کلاس درس آماده  شده و تعداد کد 

فضاهای آموزش وپرورش قم حدود یک هزار و 300 واحد است.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

بخش ICU بیمارستان شهدای قم
 به بهره برداری رسید

دستگاه سی .تی .اسکن و عکسبرداری 3۲ اسلایس و بخش ICU بیمارستان 
شهدا قم با ۱۲ تخت به بهره برداری رسید. 

محمد رضا قدیر رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به ورود سه دستگاه سی 
 ICU تی اسکن به استان در هفت ماه اخیر بیان داشت: امروز سی تی اسکن و بخش
مرکز آموزشی درمانی شهدا افتتاح و مورد بهره برداری قرار گرفت که این موجب 
ارتقای خدمات درمانی این مرکز شده است و ما از تهدید کرونا به عنوان فرصتی به 

منظور تجهیز بیمارستان ها بهره گرفتیم.
وی در ادامه یادآور شد: این مرکز به عنوان بیمارستان پاک و عاری از کرونای استان 
محسوب می شود و بیشتر بخش های تخصصی در این مرکز مستقر شده  و امکان 

پذیرش بیماران تروما هم با توجه به افتتاح این دو بخش فراهم  شده است.
وی در خصوص مشکلات بیمارستان شهدا خاطرنشان کرد: با حضور استاندار  
مشکلات مسیر دسترسی به این مرکز مورد بررسی قرار گرفت و قرار شد با اصلاح 

مسیرها، دسترسی به این مرکز با سهولت بیشتری صورت گیرد.
قدیر بر ضرورت توسعه کمی و کیفی خدمات مرکز شهدا تاکید کرد و گفت: بنا شد 
با اتخاذ راه کارهای قانونی برای تملک زمینه ای اطراف بیمارستان اقدام های لازم 

صورت بگیرد تا بتوان بخش های جدیدی به آن اضافه کرد.
بیمارستان ۱7۲ تختخوابی شهدا قم با ۱6 هزار مترمربع زیربنا در منطقه نیروگاه 

قم قرار دارد.

هشدار رئیس پلیس فتای استان قم؛

فریب ثبت نام لاتاری را نخورید 
رئیس پلیس فتا استان قم با اشاره به آغاز فعالیت  کلاهبرداران در سایت ها و 
شبکه های اجتماعی با عنوان ثبت نام لاتاری، نسبت به سرقت اطلاعات بانکی 

شهروندان با این روش هشدار داد. 
ماه،  آبان  تا  مهرماه  بین  بازه  در  هرساله  کرد:  اظهار  موالی"  "علی  سرهنگ   
کلاهبرداری از طریق ثبت نام لاتاری به سرعت گسترش یافته و مجرمان سایبری با 
این عنوان اقدام به فریب کاربران می کنند. وی افزود: در رایج ترین شیوه کلاهبرداری 
با این روش، کلاهبرداران علاوه بر دریافت مبالغ بالا از شهروندان بابت ثبت نام 
لاتاری، آنها را به صفحه جعلی درگاه  پرداخت یا همان فیشینگ هدایت کرده و پس 
از سرقت اطلاعات بانکی، اقدام به برداشت غیر مجاز از حساب بانکی آنها می کنند. 
سرهنگ موالی با اشاره به جمع آوری اطلاعات شهروندان در قالب لاتاری گفت: 
مجرمان سایبری با داشتن این اطلاعات، در آینده این افراد را مورد حملات مجرمانه 
آنان می پردازند. وی ادامه داد: در شیوه ای مشابه نیز  از  خود کرده و به اخاذی 
ممکن است افراد پیامکی مبنی بر قبولی در لاتاری دریافت کنند که در این مورد هم 
شهروندان باید بسیار هوشیار باشند و هیچ توجهی به این گونه پیام ها نکرده و از ارسال 
اطلاعات شخصی خود در پاسخ به آنها خودداری کنند. رئیس پلیس فتا استان قم 
گفت: بسیاری از سازندگان و گردانندگان سایت ها و صفحات فضای مجازی که 
این کلاهبرداری ها را انجام می دهند ساکن خارج از کشور هستند و با این شگرد 
از یک کشور خارجی، اقدام به سرقت و خالی کردن حساب شهروندان می کنند. 
سرهنگ موالی خاطرنشان کرد: شهروندان در این روزها، بیش از هر زمان دیگری 
باید مراقب انواع شیوه های کلاهبرداری با عناوین مرتبط با ثبت نام لاتاری باشند و 
امنیت مالی خود را به مخاطره نیندازند. همچنین در صورت مشاهده هرگونه مورد 
مشکوک به سایت پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.ir مراجعه کنند و موضوع 

را در قسمت مرکز فوریت های سایبری ثبت کنند

 معاون نهضت سوادآموزی قم اعلام کرد؛
جزئیات طرح سوادآموزی به شیوه خودآموز 

معاون نهضت سوادآموزی قم با توجه به شیوع کرونا و تعطیلی کلاس ها،جزئیات 
طرح سوادآموزی به شیوه خودآموز را اعلام کرد. 

حجت الاسلام قاسمی نیا اظهارداشت :به دلیل شیوع کرونا و تعطیلی کلاس های 
سواد آموزی طرح سواد آموزی به شیوه خودآموز اجرا می شود. او افزود: این طرح 
برای تداوم آموزش در نهضت سوادآموزی در زمان شیوع کرونا طراحی شده  است و 
افراد ۱0 تا 4۹ سال که از نعمت سواد محروم هستند، می توانند با انتخاب یک نفر از 
اعضای خانواده یا نزدیکانشان به عنوان پشتیبان، آموزش ببینند. قاسمی نیا ادامه 
داد: سواد آموز با دو کتاب سوادآموزی یک و دو، در خانه از سوی  پشتیبان به مدت 
400 ساعت آموزش می بیند و در صورت قبولی در آزمون، مبلغ 8۹6 هزار تومان 
جایزه نقدی دریافت خواهد کرد. معاون نهضت سوادآموزی قم با اشاره به این که 
این دوره معادل پایان سوم ابتدایی است گفت: برای آموزش بیشتر این دوره، برنامه 
صدای دانایی از رادیو قم هر روز ساعت ۱۲ و ۱۵ دقیقه ظهر و شب ها ساعت ۲۱ و 40 
دقیقه پخش می شود. معاون نهضت سوادآموزی افزود: ثبت نام در این دوره تا پایان 
دی ادامه خواهد داشت و علاقه مندان می توانند به واحد سوادآموزی ادارات آموزش 

و پرورش نواحی و مناطق و دفاتر تمامی مدارس استان  مراجعه کنند.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احم استان قم خبرداد:

آغاز طرح ساخت ۵۰ کلیپ آموزشی 
امداد و نجات 

مدیرعامل جمعیت هلال احم استان قم گفت: طرح ساخت ۵0 کلیپ آموزشی 
نجات در حوادث جاده ای با حضور بهترین مربیان امداد و نجات کشوری به مدت 
هشت روز در قم کلید خورد.  محمدرضا بهرامی در نشست هماهنگی طرح تولید 
۵0 کلیپ آموزشی نجات در حوادث جاده ای اظهار داشت: تلاش در جهت کاهش 
تلفات انسانی در حوادث و سوانح جاده ای امری ضروری و اجتناب ناپذیر بوده که 
میزان تحقق آن به همکاری و همیاری تمامی دستگاه های اجرایی و سازمان ها 
بستگی دارد. وی افزود: خدمات رسانی هلال احمر به حوادث جاده ای عمدتا 
مربوط به محورهای اصلی بیرون شهری و مناطقی است که اورژانس قادر به حضور 
بموقع نبوده و یا نیازمند کمک این نهاد امدادرسان است. مدیرعامل هلال احمر قم 
با اشاره به اینکه در طول سال حدود ۲0 الی ۲۵ هزار تَن در تصادف های جاده ای 
جان خود را از دست می دهند ادامه داد: از موارد مهم در حوادث و سوانح جاده ای 
می توان به ضرورت ارائه آموزش های همگانی در حوزه خود امدادی و دگرامدادی، 
ضرورت فرهنگ سازی و ارتقا فرهنگ ترافیکی و رانندگی در جامعه، ضرورت ارتقا 
ضرایب ایمنی خودروها و محورهای مواصلاتی و اجرای برنامه های دقیق تر در 
نقاط و زمان های حادثه خیز، ضرورت احداث و تجهیزپایگاه های امداد و نجات بین 
شهری جهت دستیابی به استاندارد های لازم و همچنین ضرورت برنامه ریزی جهت 
پوشش محورهای مواصلاتی فرعی با توجه به روند افزایش تعداد حوادث جاده ای 
و تلفات جانی اشاره کرد. بهرامی ضمن قدردانی از سازمان امداد و نجات کشور که 
قم را برای طرح ساخت ۵0 کلیپ آموزشی نجات در حوادث جاده ای انتخاب نموده 
است گفت: امیدواریم با اجرای این طرح شاهد کاهش آمار تصادف ها و تلفات جانی 

در حوادث و سوانح جاده ای باشیم.
 

به همت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم انجام می شود

زیباسازی مدارس روستا های محروم قم 
مسئول کارگروه تعلیم و تربیت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم گفت:در حال حاضر 
زیباسازی مدارس دهستان های قمرود و قنوات در حال اجرا است.  محسن زینلی پور، 
با اشاره به این که یکی از فعالیت های کارگروه تعلیم و تربیت قرارگاه پیشرفت و آبادانی 
سپاه قم طرح زیباسازی محیطی مدارس در روستا های محروم است، اظهار کرد: این 
طرح با هدف ایجاد نشاط در میان دانش آموزان روستایی، انتقال پیام ها و مفاهیم 
اخلاقی، تربیتی و هنری و افزایش سرانه فضای سبز مدارس مناطق محروم استان 
اجرا می شود. او با اشاره به این که طرح زیباسازی محیطی در مدارس دهستان های 
قمرود و قنوات در حال اجرا است، گفت: این طرح تاکنون در ۹ مدرسه در روستا های 
فرج آباد، حاجی آباد آقا، قلعه سلطان باجی، مبارک آباد، ملک قلعه، ملک آباد، دولت 
آباد و مدرسه ۱۵ خرداد قنوات انجام شده و زیباسازی پنج مدرسه دیگر نیز در حال 
انجام است. مسئول کارگروه تعلیم و تربیت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم افزود: 
این طرح شامل درختکاری و اصلاح و مرمت باغچه مدارس، دیوارنویسی با مضامین 
اخلاقی و تربیتی، نقاشی دیواری، رنگ آمیزی درب و پنجره ها و برخی تزئینات داخلی 
مدارس است که آثار بسیار خوبی را بر دانش آموزان مناطق محروم داشته است. زینلی 
پور در پایان عنوان کرد: از تمام همشهریانی که دغدغه تعلیم و تربیت و یا خدمت به 
روستا های محروم را دارند و همچنین خیرین نیک اندیش، گروه های جهادی و... 
دعوت می کنیم برای ارتقای وضعیت تعلیم و تربیت و محرومیت زدایی از روستا های 

محروم قم  یاری گر ما در قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم باشند.

مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم حضرت معصومه)س( خبرداد:

افزایش دوبرابری ظرفیت اتاق عقد حرم 
حضرت معصومه )س( 

مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم حضرت معصومه)س( از انتقال اتاق عقد حرم 
مطهر به صحن جواد الائمه )ع(خبر داد.  حجت الاسلام محسن آمره،مدیر روابط 
عمومی و تبلیغات حرم مطهر حضرت معصومه)س( با اشاره به ظرفیت کم اتاق عقد 
حرم مطهر بانوی کرامت)س( در گذشته، از جابجایی اتاق عقد به صحن جواد الائمه 
علیه السلام خبر داد. او با بیان این که به دلیل شیوع ویروس کرونا برای رعایت شیوه 
نامه های بهداشتی در اتاق عقد با مشکلاتی مواجه بودیم، افزود: خوشبختانه در این 
مکان جدید ظرفیت اتاق عقد دو برابر شده است و فضای بیشتری برای میزبانی از 
زوج های جوان و همراهان در اختیار داریم که به رعایت موارد بهداشتی و اصل فاصله 

گذاری اجتماعی کمک می کند.

اجتماعی

عضو هیأت علمی مؤسسه امام خمینی )ره( گفت: امام عسکری)ع( برای ادامه 
جریان امامت باید هم جان حضرت مهدی)عج( را حفظ می کردند هم شیعیان را از 

وجود و متولد شدن حضرت مهدی)عج( آگاه می ساختند.
حسن  امام  برعهده  که  وظایفی  پیرامون  جباری،  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
عسکری )ع( بود گفت: با توجه به روایات مشهور شهادت امام حسن عسکری )ع( 
مصادف است با هشتم ربیع الاول سال دویست و شصت هجری. دوره آن امام بزرگوار، 
دوره ای خاص و منحصر به فرد بوده است و وظایفی که به دوش این امام بوده است 
وظیفه خاص و استثنایی بوده است. اینکه این وظیفه خاص و استثنایی بود دلیلش 
این بود که امام حسن عسکری )ع( قرار بود شیعه را وارد یک مرحله جدیدی کند که 
تا به حال شیعه با آن روبرو نشده بود و آن ماجرای غیبت بود که نقطه عطفی در تاریخ 

شیعه است.
عضو هیأت علمی مؤسسه امام خمینی )ره( گفت: شیعه همیشه با امام حاضر روبرو 
بوده است اما قرار بود بعد از امام حسن عسکری )ع( با امام غایب روبرو شوند و کار 
اصلی تبیین این موضوع بر عهده امام عسکری )ع( بود. آماده کردن شیعیان از ائمه 
قبل شروع شده بود اما اوج آن در دوره امام عسکری )ع( بود و از نظر زمانی هم از همه 

ائمه )ع( به دوره غیبت نزدیکتر بودند.
وی اظهار کرد: ائمه اطهار )ع( از دوره پیامبر اکرم )ص( زمینه را آماده کرده بودند و 
رسول اسلام احادیث فراوانی پیرامون شخصیت مهدی )عج( و غیبت ایشان بیان کرده 
اند. مرحوم شیخ صدوق در کتاب کمال الدین و تمام نعمة روایاتی که از ائمه اطهار 
)ع( که خبر از مهدی )عج( و حتی دو غبیت وی داده اند و فرموده اند که یکی از آنها 
طولانی تر از دیگری است. اما بیش از همه ائمه اطهار، این امام عسکری )ع( بود که 
جامعه و شیعیان را آماده دوره غیبت امام می کرد و دوره بعد از ایشان ختم به حضور 

امام و آغاز دوره غیبت می شد.
این استاد تاریخ اسلام ر گفتگو با خبرنگار مهر افزود: بخش دیگری از وظیفه خطیر 
امام حسن عسکری )ع( آماده سازی شیعیان برای غیبت صغری از طریق وکلا و نائبان 
امام بود. البته زمینه سازی برای این کار زمان امام صادق )ع( با راه اندازی شبکه وکالت 
آغاز شده بود وامام صادق )ع( با وسعت محل زندگی شیعیان اشخاصی را به عنوان 
نمایندگان امام به مناطق مختلف می فرستادند و این اشخاص کار امام معصوم )ع( را 

انجام می دادند و واسطه بین مردم و امام معصوم بودند.
ارتباطشان  تعمدا  امام هادی )ع( گاهی  و  امام حسن عسکری )ع(  وی گفت: 
را به صورت مستقیم با شیعیان محدود می کردند و آنها را به سمت وکلا و نائبان 
خود می فرستادند و به خصوص نزد وکیل برجسته شأن عثمان بن سعید عمری 

می فرستادند که بعد وکیل امام زمان )عج( در دوره غیبت صغری شد.
حجت الاسلام جباری در ادامه گفت: نکته دیگر اینکه امام حسن عسکری )ع( در 
دوره عباسیان می زیست و آن دوره که آن امام بزرگوار با معتمد عباسی هم دوره بود، 
فضای سیاسی و اجتماعی امام حسن عسکری )ع( همراه با خفقانی بسیار شدید بود 
و نظارت و کنترل بر آن امام بزرگوار و شیعیان بسیار سنگین بود و در این شرایط سخت 
از طرفی باید امام عسکری )ع( برای ادامه جریان امامت جان حضرت مهدی )عج( را 
حفظ می کردند و از طرفی هم باید شیعیان را از وجود و متولد شدن حضرت مهدی 

)عج( آگاه می ساختند.
نقش دوگانه امام عسکری )ع( برای حفظ شیعه و ادامه امامت

حجت الاسلام آذربایجانی، پژوهشگر و محقق علوم اسلامی نیز به خبرنگار مهر 

گفت: با توجه به احادیثی که از حضرت رسول )ص( و ائمه هدی )ع( داریم، مشاهده 
می کنیم که بحث غیبت از خیلی وقت قبل هم پیش بینی شده بود و هم از زمان 
بعد از امام رضا )ع( یعنی از زمان امام جواد )ع( به بعد این پیش بینی ها، عملی هم 
شد یعنی امام جواد )ع( ارتباطشان با شیعیان کمتر می شود و از طریق نواب ارتباط 
برقرار می کردند. امام دهم و یازدهم نیز که اصلًا درون عسکر محبوس و محصور بودند 
و امکان برقراری ارتباط با مردم برایشان خیلی کم بود. خود این مسائل یک مقدار 
آمادگی ها و زمینه های عملی غیبت را فراهم کرد تا مردم از طریق نایبان و واسطه ها با 

امام بتوانند رابطه برقرار کنند.
وی افزود: نکته سوم اینکه مسئله غیبت از زمان امام باقر و امام صادق )ع( شروع 
شده بود ولی هر چه جلوتر می آییم دستگاه وکلای امام جدی تر می شود یعنی به 
امام دهم و یازدهم که می رسیم تقریباً امام های ما در همه مناطق وکیل ها و نمایندگان 
خاصی داشتند؛ مثلًا در منطقه اهواز یا نیشابور، قم، عراق، که هم مسائل معرفتی 
شیعیان را جواب می دادند هم پاسخگوی سئوالات دینی و عملی مردم بودند. این 
راهی بود که توسط افرادی که نماینده بین امام )ع( و مردم بودند این ارتباط حفظ شود 

تا مردم چگونگی ارتباط شان با امام زمان )ع( را در دوران غیبت بیاموزند.
وی در پایان گفت: امام عسکری )ع( برای حفظ شیعه و ادامه امامت نقش دوگانه ای 
را بازی می کردند از یک سو وجود حضرت مهدی )عج( را از عوام شیعیان به خاطر 
رسیدن خبر به عباسیان و به خطر افتادن جان آن حضرت مخفی می کردند و از سوی 
دیگر به خواص شیعه این تولد را اعلام کردند و آنها به محضر حضرت مهدی )عج( 
شرفیاب شدند و توانستند به صورت خصوصی و مخفیانه آن حضرت را زیارت کنند 
که شیخ صدوق این تشرفات شیعیان خاص خدمت حضرت مهدی )عج( را در کتاب 
کمال الدین و تمام النعمة آورده اند. مطالبی که بیان شد نشان می دهد که امام حسن 
عسکری )ع( چه نقش بی نظیری در آماده کردن شیعیان برای دوره غیبت و حفظ و 

ادامه امامت داشته اند.

عضو هیأت علمی مؤسسه امام خمینی )ره(:

کار اصلی امام حسن عسکری )ع( تبیین مسئله غیبت بود

آغاز دوره ای حیاتی و مهم در تاریخ شیعه ؛
نهم ربیع الاول، یادمان آغاز امامت ولی عصر )عج(
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کارشناس اقتصادی :

اصلاح بودجه به تنهایی کافی نیست
یک پژوهشگر اقتصادی معتقد است پیشنهادهای موردی در زمینه اصلاح 
بودجه به جای اینکه راهگشا باشند، انحراف از مسیر درست را شدت می بخشند. 
بنابراین در کنار اصلاح بودجه باید در دیگر بخش ها نیز اصلاحاتی انجام شود تا 

هزینه های دولت کمتر و درآمدهای آن پویاتر شود. 
برنامه وبودجه در مصاحبه ای اعلام کرد،  محمدباقر نوبخت رئیس سازمان 
»هزینه های  پایدار«،  »درآمدهای  محور  چهار  در  تفصیلی  جامع  برنامه   یک 
کارا«، »عدالت و توسعه و ثبات در اقتصاد« و در نهایت »اصلاح نهادی در نظام 
بودجه ریزی« در این سازمان برای اصلاح ساختار بودجه تهیه شده که در قالب 
۱0 بسته  اجرایی جهت بررسی به شورای  عالی هماهنگی اقتصادی ارائه شده 

است.
هر چه قدر به ماه آذر یعنی زمان زمان تقدیم لایحه بودجه از طرف دولت به 
مجلس نزدیک تر می شویم، اصلاح ساختار بودجه به موضوع پر بحث تری تبدیل 
می شود. مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی نیز در گزارشی با عنوان 
»بررسی تحولات پولی و بی ثباتی در قیمت کالاها، خدمات و دارایی ها« تلاش 
کرده علل اصلی تشدید بی ثباتی اقتصاد در ماه های آغازین سال ۱3۹۹ را 
تبیین کند. گام بعدی این گزارش، ارائه پیشنهادهایی  در سه افق کوتاه مدت، 

میان مدت و بلندمدت به منظور کاهش بی ثباتی اقتصادی ارائه شده است.
که  راه حل هایی  از  یکی  عنوان  به  بودجه  ساختار  اصلاح  گزارش،  این  در 
می تواند در افق بلندمدت مورد توجه قرار گیرد و بی ثباتی های اقتصادی ایران 
را کاهش دهد معرفی شده است. حال پرسش اینجاست که بودجه چگونه 

می تواند موجب بی ثباتی اقتصادی شود؟
سعید مسگری، پژوهشگر اقتصادی در گفت وگو با ایرناپلاس پاسخ داده است.

روش های تأمین کسری بودجه به درستی طراحی نشدند
مسگری درباره اهمیت بودجه و نقش آن در اقتصاد گفت: بودجه مهم ترین 
سند مالی دولت است که علاوه بر برنامه های مالی دولت، می تواند مسیر اقتصاد 
را نیز مشخص کند. اهمیت بودجه در اقتصاد ما بیش از این هاست زیرا اقتصاد 
ایران در سال های زیادی با مساله کسری بودجه مواجه بوده، اما روش های تأمین 

مالی آن به درستی و با دقت طراحی نشده اند.
وی افزود: همین موضوع، به ایجاد تورم مزمن در اقتصاد ایران منجر شده 
است. در واقع یکی از ریشه های اصلی تورم موجود در اقتصاد ایران که خود به 

وجود آورنده مسائل و چالش های دیگری است در بودجه نهفته هستند.
بدون اصلاح بودجه، تورم کنترل نمی شود

عقیده  به  و  دارد  اقتصاد  در  بی ثباتی  ایجاد  در  توجهی  قابل  نقش  تورم، 
کارشناسان، یکی از دلایل اصلی نوسان های شدید قیمتی در بازارهای مختلفی 

مانند مسکن، خودرو و ارز، تورم است.
مسگری با یادآوری تأثیر بودجه بر نرخ تورم می گوید: تا زمانی که نتوانیم بودجه 
را اصلاح کنیم، نمی توانیم از این تورم به بالا رها شویم و اقتصاد را در مسیر درست 

خود حرکت دهیم.
به عقیده این پژوهشگر اقتصادی، اصلاح بودجه فرآیند بسیار دشواری است 

که با چند اصلاحات جزئی و موردی راه به جایی نخواهد برد.
وی ادامه داد: سازمان برنامه در این زمینه سندی را تدوین و منتشر کرده که به 
آن نیز مانند طرح پیشنهادی مجلس، نقدهایی وارد است. در واقع نه مجلس و 

نه سازمان برنامه وبودجه قادر نیستند به تنهایی ساختار بودجه را اصلاح کنند.
برنامه ای چندساله برای اصلاح بودجه

مسگری با بیان اینکه اصلاح بودجه باید در زمانی غیر از بررسی لایحه یعنی 
ماه های آذر و دی و توسط یک کمیته انجام شود، در این رابطه توضیح داد: 
و  برنامه وبودجه  نمایندگان مجلس، سازمان  از  لازم است کمیته ای متشکل 
کارشناسان اقتصادی در زمانی خارج از زمان بررسی لایحه بودجه تشکیل 
شود و نقشه راه اصلاح بودجه را تدوین کند. در واقع اصلاح ساختار بودجه باید 
برنامه ای چند ساله باشد و پیشنهادهای دفعی و یک باره نمی توانند در این زمینه 

مؤثر واقع شوند.
وی افزود: اصلاح بودجه بسیار پرهزینه و زمان بر است و از آنجایی که ذی نفعان 

متعددی دارد، با مانع تراشی های متعددی نیز مواجه خواهد شد.
بودجه  اصلاح  با  رابطه  در  پیشنهادهایی  چه  اینکه  به  پاسخ  در  مسگری 
قابل طرح هستند، گفت: بودجه ریزی باید به صورت اساسی متحول شود. 
پیشنهادهای موردی به جای اینکه راهگشا باشند، انحراف از مسیر درست را 
شدت می بخشند. بنابراین به جای پیشنهادهای موردی باید به دنبال اصلاحاتی 

بود که در پی آن ها بتوان هزینه ها را کاهش داد و درآمدها را پویاتر کرد.
این پژوهشگر اقتصادی با تأکید بر اینکه اصلاح بودجه به تنهایی کافی نیست، 
گفت: اصلاح بودجه فرایندی نیست که به تنهایی صورت گیرد. در کنار اصلاح 
بودجه، اصلاح قواعد، نظام مالیاتی، قانون کار و بازنشستگی و همچنین اصلاح 
نظام اداری ضروری هستند. وی افزود: به عنوان نمونه، همواره در کشور نسبت 
به هزینه های بالای دولت انتقاد می شود. این در حالی است که بودجه تنها 
دلیل هزینه های بالای دولت بودجه نیست. در واقع بخشی از هزینه های بالای 
دولت مربوط به ساختار اداری کشور است. بنابراین زمانی که ساختار اداری 
کشور اصلاح نشود و تنها به دنبال اصلاح بودجه باشیم، در عمل نمی توانیم 
هزینه های دولت را کاهش دهیم. در نتیجه، اصلاح نظام بودجه ریزی در کنار 

دیگر اصلاحات به سرانجام خواهد رسید.

نظام چند نرخی ارز موجب تحمیل هزینه ای معادل ۱4 برابر یارانه نقدی شده و 
همین نظام چندگانه، یکی از عوامل نوسان های نرخ ارز است. 

»نوسانات و بی ثباتی های قیمت در بازارهای مختلف یکی از مهم ترین نگرانی های 
مردم و فعالان اقتصادی در حال حاضر است.« مرکز پژوهش های مجلس این موضوع 
را مورد توجه قرار داده و در گزارشی به بررسی تحولات پولی و بی ثباتی در قیمت 

کالاها، خدمات و دارایی ها به آن پرداخته است.
در این گزارش تلاش شده عوامل تشدید این بی ثباتی ها نسبت به سال گذشته 
شناسایی و راهکارهایی برای رفع آنها پیشنهاد شود. این راهکارها در سه افق زمانی 

کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت توصیه شده اند.
یکی از راه کارهای میان مدت پیشنهادی در این گزارش، »کنترل نوسانات نرخ 
ارز به جای تلاش برای تغییر روند« و »احتیاط در مصارف ارزی و خودداری از تکرار 
ارز  قیمت  شدید  نوسان های  کنترل  است.  تومانی«  دلار 4۲00  نظیر  اقداماتی 
به عنوان یکی از عوامل مخرب و آسیب زا همواره مورد توجه کارشناسان اقتصادی 
بوده است. در واقع این نوسان ها چه در جهت کاهش و چه در جهت افزایش، قدرت 
پیش بینی فعالان اقتصادی را سلب می کند. با اینکه کنترل نوسان ها و نرخ گذاری 
درست، راه کارهای حل این مساله هستند، اما پرسش اصلی اینجاست که چگونه و با 

چه اقداماتی می توان این راه کارها را به اجرا درآورد؟
میثم هاشمخانی کارشناس اقتصادی در این رابطه به ایرناپلاس گفت: در موضوع 
غیرقابل  نوسان های  همچنین  و  ارز  قیمت  رشد  که  باشیم  داشته  توجه  باید  ارز 
پیش بینی، هر دو آثار مخربی را برای اقتصاد کشور به همراه دارند. رشد و نوسان 
اینکه به مصرف کنندگان ضربه می زند، موجب می شود تعداد  از  ارز جدای  نرخ 
سرمایه گذارانی که سرمایه گذاری های بلندمدت و اشتغال زا انجام می دهند، به تدریج 

کاهش یابد؛ زیرا سرمایه گذاری بلندمدت، نیازمند پیش بینی پذیری اقتصاد است. 
بنابراین نوسان نرخ ارز اعم از جهش یا سقوط، صاحبان سرمایه های بزرگ را به 

فعالیت های دلالی و سفته بازی سوق می دهد.
وی یکی از ضروری ترین اقدامات برای ایجاد ثبات در بازار ارز  و حذف فساد از این 
بازار را کنار گذاشتن نظام چند نرخی دانست و گفت: در حال حاضر تنها چند کشور 
محدود در دنیا هستند که همزمان دو نرخ ارز در آنها وجود دارد. در همه کشورها این 
باور به وجود آمده که نظام چندگانه نرخ ارز، فساد قابل توجهی ایجاد می کند. در حال 
حاضر تنها ونزوئلا، کوبا، زیمبابوه و کره شمالی هستند که در آنها دلار آنها به طور 

همزمان دو قیمت دارد.
 دلیل هجوم افراد به بازار ارز

این کارشناس اقتصادی درباره آسیب های ارز دو نرخی توضیح داد: وقتی شرایطی 
ایجاد شود که در آن افراد بتوانند دلار دولتی یا محصولاتی مانند محصولات پتروشیمی 
عرضه شده در بورس کالا را که با دلار دولتی  قیمت گذاری می شوند، خریداری کنند 

و با نرخ بازار به فروش برسانند، افراد زیادی به سمت بازار ارز هجوم خواهند آورد.
هاشمخانی افزود: تجربه تخصیص دلار 4۲00 تومانی نشان می دهد این تصمیم، 
تأثیری بر قیمت ها نداشته و تقریباً همه کالاهایی که به دست مصرف کننده می رسند، 

با قیمت دلار بازار آزاد انطباق پیدا کرده اند.
 ۱۴ برابر یارانه نقدی یک  سال، رانت توزیع شد

این کارشناس اقتصادی، در یک تحلیل هزینه-فایده درباره دلار 4۲00 تومانی 
گفت: برآوردها بر اساس آمارهای رسمی نشان می دهد اگر تخصیص دلار 4۲00 
تومانی تا پایان سال ادامه یابد، هزینه و رانتی که در قالب این نوع قیمت گذاری از 
سال ۱3۹7 تا پایان سال جاری توزیع شده به رقمی حدود 460 هزار میلیارد تومان 
خواهد رسید که معادل ۱4 برابر یارانه نقدی است که در طول یک سال به مردم 

پرداخت می شود.
وی افزود: این در حالی است که تقریباً هیچ کالایی را نمی توان در بازارهای مختلف 
پیدا کرد که قیمت آن متناسب با این تخصیص ارز باشد. این موضوع چه در سال 
۱3۹7 که ارز 4۲00 تومانی به واردات همه کالاها تعلق می گرفت و چه پس از آن که 

گروه های کالایی محدودتری را شامل می شد، تجربه شده است.
هاشمخانی درباره تأثیر ارز چند نرخی بر قیمت کالاهای وارداتی گفت: برای بررسی 
تأثیر دلار 4۲00 تومانی بر قیمت کالاها می توان مقایسه ای بین قیمت ها در سال 
۱3۹۵ یعنی دوران ثبات نرخ ارز و  پس از تخصیص ارز 4۲00 تومانی انجام داد. دلار 
4۲00 تومانی به معنای افزایش حدود ۱۵ درصدی دلار نسبت به سال ۱3۹۵ است. 
با این حال تقریباً هیچ کالایی را نمی توان پیدا کرد که پس از تخصیص ارز 4۲00 
تومانی با افزایش قیمت ۱۵ درصدی نسبت به سال ۱3۹۵ به دست مصرف کننده 
برسد. وی افزود: کنار گذاشتن این سیاست نادرست که پرهزینه و بی فایده بوده 
این  حذف  واقع  در  شود.  دلار  قیمت  کردن  فروکش  موجب  سادگی  به  می تواند 
سیاست موجب می شود سودهای بادآورده یک روزه از میان برود و در نتیجه هجوم 
سفته بازان به بازار ارز کاهش می یابد. طبیعی است که در این صورت، نرخ ارز با نوسان 

کمتر و ثبات بیشتری در بازار تعیین خواهد شد.
 عدم پیش بینی آینده برای صادرکنندگان

به گفته این کارشناس مسائل اقتصادی، موضوع دیگری که می تواند به تغییرات 
قیمتی شدید در بازار ارز پایان دهد، حذف محدودیت های پیش روی صادرکنندگان 
است. وی در این رابطه گفت: صادرات بسیاری از صادرکنندگان از جمله فعالان 
نمونه این بخش در سال گذشته، تقریباً به صفر رسیده است. تحریم ها مذاکرات با 
طرف های خارجی برای انجام صادرات را به فرآیندی دشوار و زمان بر تبدیل کرده 
 است. با این وجود تنها بخشنامه ای یک شبه می تواند نتیجه این مذاکرات چند ماهه 

را از بین ببرد.
وی افزود: علاوه بر نوسان های نرخ ارز که باعث می شود صادرکنندگان نتوانند 
و  تغییرات بخشنامه ها  باشند،  آینده داشته  به  اعتمادی نسبت  قابل  پیش بینی 
بی ثباتی در قوانین نیز فعالیت آنها را به شدت تحت تأثیر قرار می دهد. بسیاری از 
بخشنامه ها و ممنوعیت های صادراتی، تعهدات صادرکننده ایرانی نسبت به طرف 

خارجی و همه آنچه را که برای دور زدن تحریم ها انجام داده متأثر می کند.
 پیامدهای ثبات بخشی به قوانین صادراتی

هاشمخانی درباره محدودیت های داخلی برای صادرکنندگان گفت: مشاهده ها 
نشان می دهد در ماه های اخیر برخی صادرکنندگان به دلیل بلوکه شدن مبالغ خود 
نتوانستند به تعهدهای ارزی شان عمل کنند و به ناچار با خرید ارز در بازار آزاد و فروش 
در بازار و با نرخ اعلامی بانک مرکزی، از جریمه شدن اجتناب کنند. همین موضوع 
یکی از عوامل شوک در بازار ارز است. بنابراین بی کیفیتی قوانین و بی ثباتی آن ها با 
تأثیر منفی بر بازار راز، سرمایه گذاری صادراتی، بلندمدت و اشتغال زا را از میان می برد.
وی راه حل این مساله را حذف هرگونه محدودیت برای صادرکنندگان عنوان کرد و 
گفت: تنها محدودیت قابل توجیه این است که صادرکنندگان موظف باشند دلارهای 
صادراتی را در بازار داخلی بفروشند، به هر فرد و با هر قیمت. همچنین اگر تصمیم 
بر ممنوعیت یا آزادسازی صادرات باشد، باید مجموع قوانین در یک بازه زمانی یک 
ساله بدون تغییر باقی بمانند تا صادرکنندگان اطمینان حاصل کنند اگر مذاکرات آنها 
با طرف خارجی پس از یک دوره چند ماهه به نتیجه برسد، قوانین یک شبه فعالیت 

آن ها را متأثر نخواهد کرد.
به عقیده این کارشناس اقتصادی علاوه بر این راه حل ها باید عامل اصلی افزایش 

قیمت دلار یعنی تورم را مدیریت کنیم.
وی با یادآوری قیمت دلار در ۱0 سال گذشته گفت: تقریباً در اوایل سال ۱38۹ دلار 
حدود ۱0۵0 تومان بود و در این ۱0 سال  بیش از ۲0 برابر افزایش یافته است. این 
در حالی است که در مدت مشابه، این افزایش در کشورهایی مانند عراق و افغانستان 

حدود یک و نیم برابر بوده است. دلیل این تفاوت نیز تنها نرخ تورم است.
 تورم عامل اصلی نوسان در بازارهای مختلف

هاشمخانی با اشاره به آخرین گزارش صندوق بین المللی پول گفت: در ۱۱6 کشور 
دنیا نرخ تورم پایین تر از سه درصد است؛ یعنی از هر ۱0 کشور تقریباً 6 کشور به تورم 
زیر سه درصد دست پیدا کرده اند. این موضوع در کشورهای مختلف، توسعه نیافته و 
پیشرفته و فقیر و ثروتمند دیده می شود و حتی تورم در کشوهایی مانند بورکینافاسو 
و نیکاراگوئه نیز سه درصد و پایین تر از آن است. بنابراین قدرت خرید پول در این 

کشورها تغییر چندانی ندارد و نرخ برابری ارز در آن ها خیلی جابه جا نمی شود.
وی ادامه داد: زمانی که کشورهای زیادی در جهان تورم زیر سه درصد دارند و ما 
نتوانستیم همانند آنها باشیم، نوسان در بازارهای مختلف کشور از جمله بازار ارز، هر 

روز بیشتر و بیشتر خواهد شد.
 فاصله نرخ تورم با میانگین جهانی را کم کنیم

این کارشناس اقتصادی، با توضیح اثر تورم بر نرخ ارز گفت: فرض کنیم اکنون دلار 
به قیمت ۱0 سال پیش یعنی حدود ۱0۵0 تومان بازگردد، اما تورم در سطح کنونی 
باشد، چه اتفاقی می افتاد؟ احتمالًا  اجاره خانه در تهران در مقایسه با شهرهایی 
مانند نیویورک و لندن بیشتر و قیمت اجناس وارداتی، پایین تر از اجناس داخلی بود. 
دلیل این اتفاق، نرخ تورمی است که موجب افزایش بی رویه واردات و خروج سرمایه 
از کشور می شود و در نهایت با فشار بر بازار ارز موجب جهش نرخ ارز خواهد شد. 
بنابراین راه حل کوتاه مدت کنترل نرخ ارز، تک نرخی شدن ارز و رفع محدودیت  برای 
صادرکنندگان و در بلندمدت نیز کنترل تورم به گونه ای است که با میانگین کشورهای 

دنیا، فاصله قابل توجهی نداشته باشیم.

یک کارشناس اقتصادی پاسخ دهد؟

گریزگاه نوسان گیری از دلار چگونه مسدود می شود؟

تمهیدات ویژه بانک مرکزی با هدف تسهیل استفاده مردم از درگاه های غیر حضوری با توجه به شیوع ویروس کرونا به شبکه 
بانکی ابلاغ شد. 

بانک مرکزی باتوجه به شرایط خاص بهداشتی کشور و موج سوم کرونا و با هدف مدیریت، کنترل و پیشگیری از شیوع ویروس 
کرونا و به منظور تسهیل استفاده مردم از درگاه های غیر حضوری و کاهش مراجعات حضوری مردم به شعب و دستگاه های 

خودپرداز، در بخشنامه ای ضرورت رعایت تمهیداتی را به شبکه بانکی ابلاغ کرد که بدین شرح است:
- سقف مجاز انتقال وجه کارت به کارت )شتابی و درون بانکی( از طریق درگاه های اینترنتی و خودپردازها در هر شبانه  روز از مبدأ 
هر کارت به 60 میلیون ریال افزایش یابد. لازم به ذکر است میزان کارمزد انتقال وجه بیش از 30 میلیون ریال به صورت پلکانی 
لحاظ خواهد شد.  - سقف مجاز انتقال وجه کارت به کارت از طریق پرداخت سازها از ۱0 میلیون ریال به 30 میلیون ریال با حصول 
اطمینان از انطباق شماره ملی دارنده کارت و شماره ملی دارنده سیم کارت انجام دهنده تراکنش قابل افزایش است. با توجه به 
خطرات ناشی از سوء استفاده های احتمالی در صورت عدم اعمال کنترل فوق، افزایش سقف انتقال وجه مجاز نیست. لازم به 
ذکر است در صورت پیوستن بانک ها و پرداخت سازها به هاب فناوران مالی،  این سقف می تواند تا مبلغ ۵0 میلیون ریال افزایش 
یابد. - امکان تمدید تاریخ انقضاء کارت های بانکی بدون نیاز به مراجعه حضوری مشتری تا پایان سال ۹۹ و به مدت یکسال بلامانع 

است. ضروری است اقدامات لازم برای احراز هویت غیرحضوری و اطلاع رسانی به مشتریان صورت پذیرد.  
- سقف صدور کارت هدیه تا اطلاع ثانوی و به صورت موقت به ۲0 میلیون ریال افزایش یابد.

 شایان ذکر است این بخشنامه جایگزین بخشنامه های قبلی است و رعایت مفاد این بخشنامه تا اطلاع ثانوی لازم الاجرا بوده و 
بازگشت به وضعیت عادی با ابلاغ این بانک انجام خواهد شد.

 وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: تولید انواع لوازم خانگی در نیمه نخست امسال با یک میلیون و ۹64 هزار و ۲00 
دستگاه، افزایش ۵۲.8 درصدی در مقایسه با مدت مشابه پارسال داشته است. 

به گزارش آمارهای وزارت صنعت،  در 6 ماهه نخست امسال ۵۹0 هزار و ۵00 دستگاه انواع تلویزیون در کشور تولید شد. این 
آمار در مقایسه با 6 ماهه نخست ۹8 رشد 84 درصدی نشان می دهد.

در مدت یاد شده، تولیدکنندگان داخلی ۹۱۹ هزار و 600 دستگاه یخچال و فریزر تولید کردند که در هم سنجی با پارسال رشد 
37.۱ درصدی داشته است. تولید ماشین لباس شویی نیز در نیمه نخست امسال رشد ۵4.۵ درصدی در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال تجربه کرد و به 4۵4 هزار و ۱00 دستگاه رسید. به گزارش ایرنا، پیشتر سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی 
یادآور شد:  با وجود افزایش تولید، اما از آنجایی که تا پارسال 60 درصد بازار لوازم خانگی در اختیار خارجی ها بود و امروز آنها متاثر 
از تحریم های آمریکا از کشورمان خارج شده اند، هنوز آن فاصله پُر نشده است. »حمیدرضا غزنوی«، مشکلات کنونی تامین مواد 
اولیه و همچنین مشکلات قیمتی را ناشی از خروج یک باره خارجی ها از بازار ایران برشمرد، اما تاکیدکرد: پُر شدن این فاصله 
و بازگرداندن تعادل به عرضه و تقاضا، نیازمند حمایت هرچه بیشتر از تولید داخل است. وی ادامه داد: در مقابل رشد تولید، اما 
کاهش واردات مواد اولیه و قطعات به ثبت رسید؛ این به معنای بالا رفتن عمق ساخت داخل است. غزنوی خاطرنشان کرد: در 
صورتی که این روند ادامه یابد، حتی اگر در سیاست ها و روابط اقتصادی مان با دیگر کشورها تغییری هم ایجاد نشود، وابستگی 
ارزی مان کاهش خواهد یافت و امنیت اقتصادی در حوزه  صنعت لوازم خانگی ارتقاء خواهد یافت. پیش از این، دبیرکل انجمن 
صنایع لوازم خانگی ایران در گفت وگو با ایرنا با اشاره به داخلی سازی ۲۲0 میلیون دلاری در صنعت لوازم خانگی در سال 

گذشته، ابراز امیدواری کرد امسال بتوانیم حدود ۵0 میلیون دلار بیش از پارسال به داخلی سازی اختصاص دهیم.

بانک مرکزی ابلاغ کرد

افزایش سقف انتقال پول از درگاه های بانکی
وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد:

رشد ۵۲ درصدی تولید لوازم خانگی در نیمه نخست امسال

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

ذیل تأیید نموده اند
۱- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹04۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۲۱87مربوط 
به اصغر محمودآبادی فرزند حسن آقا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۵۵/۲8 مترمربع پلاک شماره ۲۲80اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از وراث حسینعلی بیوک نژاد)م الف76۹7(
۲- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹336 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۲۵60 مربوط 
به خلیل عقیلی بهمنش فرزند بیرامعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱0۲ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۲۲۹۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت 

متقاضی طی سند رسمی شماره ۱48436 مورخ ۹0/08/08 دفترخانه 4قم)م الف76۹8(
3- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹047 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۱7۵۲ مربوط 
به احمد زند منفرد فرزند منصور درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱33/۱0مترمربع پلاک شماره ۲3۹۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از زهرا مهدی سلطانی احدی از ورثه میرزا آقا شاه جعفری و ربابه مهدی سلطانی )م 

الف770۱(
4- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹۲88 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۲000۲7۵ مربوط به 
فاطمه دانش پژوه فرزند محمد درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱4متر 
مربع پلاک شماره ۲47۹/۲/۲۹اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از سیدعباس آقایی ثبت دفتر ۱3۹ صفحه ۲63 )م الف770۲(

۵- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹6۵6 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۱6۱3 مربوط 
به اصغر صوفی فرزند اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 64/۲4 متر 
مربع پلاک شماره ۲۱8۵ و ۲۱86 اصلی که به پلاک ۲۱86 اصلی تبدیل گردیده واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از فاطمه بیگدلی آذری و قدسی بیگدلی ثبت دفتر ۲۵ 

صفحات ۵7۲ و ۵7۵)م الف7703(
6- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹37۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۱۱8۹ مربوط به 
مالک مغدانی فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78مترمربع 
پلاک شماره ۲۲77/4/3۱4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از شاهرخ جوهری و معصومه جوهری ثبت دفتر 38۵ صفحه 77 و 80)م الف 7704(
7- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹۵۵6 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲000۵۹8 مربوط 
به محمدحسین آزرمی انرجان فرزند عزت اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 64 مترمربع پلاک شماره ۲60۲/4۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت 

متقاضی طی سند رسمی شماره ۵04۲ مورخ ۹0/7/۲7 دفترخانه ۱۱0 قم)م الف 7706(

8- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹۵۵۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۱470 مربوط 
به محمد شجاع فرزند قدمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱7 
مترمربع پلاک شماره ۲378/۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از هدایت اله الهی ثبت دفتر 44۵ صفحه 4۲0)م الف7708(
۹- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲0086۹4 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۲000۱۹6 مربوط به 
عبداله بیاتی فرزند عوضعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵8 مترمربع 
پلاک شماره ۲303 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از جواد جهانبخشی ثبت دفتر 330 صفحه 4۹0)م الف77۱0(
۱0- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹۵48 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443000۲00۲۲۵8مربوط 
به زهرا فرمانی فرزند قهرمان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60متر مربع 
پلاک شماره ۲۱8۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از سید محمد رضویان توسط ورثه سید جلال)م الف77۱۱(
۱۱- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹7۵3 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۲000۱۵۹ مربوط 
به معصومه کهن سال فرزند علی   درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱3 
متر مربع پلاک شماره 348 و ۱۹47/۱33/34۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از حسینعلی شعبانی از پلاک ۱۹47/۱33/348 ثبت دفتر 3۹۹ صفحه ۱۲8 و 

مسیحا و محسن پرنلو)م الف77۱۲(
۱۲- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲008678 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۲0۵۵ مربوط 
به جواد دهقانی جعفرآبادی فرزند علی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۱۹/70مترمربع پلاک شماره ۲۵40/۱۲۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت 

متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۲۹3 صفحه ۲86)م الف77۱3(
 ۱3۹8۱۱443000۲00۱۹8۵ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6033000۲00۹۵۵7 شماره  رأی   -۱3
مربوط به حسن مرادی فرزند حسین درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۹4/7۱مترمربع پلاک شماره ۲30۵/3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از ابوالقاسم و سید موسی میری از وراث سید محمد میرئی)م الف77۱4(

۱4- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹80۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۲474 مربوط 
به مسعود ابی پور فرزند علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵0متر مربع 
پلاک شماره ۲60۲/۱۲0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری از علی 

ابی پور انتقال طی سند قطعی شماره 34۲۲7 مورخ 6۱/8/۲3 دفترخانه ۲0قم )م الف77۱۵(
۱۵- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹7۱۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۲000073 مربوط 
به محمود ابی پور فرزند علی  در۲ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱48/۵0متر مربع پلاک شماره 80 فرعی از ۲603 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین ابوطالبی زواره ثبت دفتر ۲۵4 و ۱۲3 صفحه ۱66)م الف 77۱6(

۱6- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹7۹8 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۲473 مربوط 
به عین اله ابی پور فرزند علی   درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۱/۵0 
مترمربع پلاک شماره باقیمانده ۲60۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از مهدی باغبانی نایینی)م الف 77۱7(
۱7- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹70۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۲00007۱ مربوط 
به عین اله ابی پور فرزند علی در ۲دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱48/۵0مترمربع پلاک شماره 80فرعی از ۲603 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین ابوطالبی زواره ثبت دفتر ۲۵4 و ۱۲3 صفحه ۱66)م الف 77۱8(
۱8- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹7۱0 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۲00007۲ مربوط 
به مسعود ابی پور فرزند علی  در ۲دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱48/۵0متر مربع پلاک شماره 80 فرعی از ۲603 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین ابوطالبی زواره ثبت دفتر ۲۵4 و ۱۲3 صفحه ۱66)م الف77۱۹(
۱۹- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹6۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۲000۲33 مربوط 
به عبدالله سعدیان فرزند محمدعلی   در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
44/۱۵مترمربع پلاک شماره ۲40۲/۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 

طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۲0 صفحه ۵6۲)م الف77۲۱(
۲0- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲0073۲6 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۱87۹ مربوط 
به علی صفدر عسگری فرزند محمدحسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 7۱مترمربع پلاک شماره ۱۹64 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از براتعلی گل محمدی)م الف77۲۲(
۲۱- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹0۲6 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۱۱۱443000۲00۲07۹ مربوط 
به عشقعلی محمدی فرزند شیرعلی  درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱3۲ مترمربع پلاک شماره ۱8۵3اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از حسن محمدی والا که نام خانوادگی قبلی ایشان غله بر میباشد)م الف77۲3(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/07/۱9 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/08/05
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی



دو شنبه -پنجم آبان ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65142
ورزشی

انتشار دو ویدئوی جنجالی از سرپرست مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس که از روز 
اول هم انتقاداتی به حضورش در این باشگاه مطرح بود، تیر خلاص را به وی زد تا 

ناچار شود استعفا دهد.
تیم فوتبال پرسپولیس با وجود فراز و نشیب های فراوان توانست با رکوردزنی در 
لیگ برتر ایران به چهارمین قهرمانی متوالی خود با هدایت یحیی گل محمدی 

برسد.
این تیم با وجود مشکلات موجود در نقل و انتقالات نیز توانست بازیکنان خوبی را 
قبل از فرا رسیدن محرومیت از سوی فیفا به دلیل بدهی به برانکو ایوانکوویچ، جذب 
کرده تا با تیمی کامل لیگ قهرمانان آسیا را ادامه داده و به فینال این مسابقات به 

عنوان نماینده غرب قاره برسد.
خوشی چندساعته هواداران پرسپولیس از فینالیست شدن

سرخپوشان پایتخت برای دومین بار متوالی در سه فصل گذشته به فینال لیگ 
قهرمانان رسیدند تا هواداران این تیم پس از برد دراماتیک مقابل النصر عربستان 
در نیمه نهایی با ضربات پنالتی به خیابان ها ریخته و شادی کنند. با این حال کام 
هواداران پرسپولیس تنها برای چند ساعت خوش بود تا خیلی زود دغدغه بازیکنان 

این تیم بابت عدم دریافت مطالبات خود همه را ناراحت کند.
ویدئوی جنجالی مدافع پرحاشیه در راه بازگشت به تهران

شجاع خلیل زاده که عملکرد مناسبی در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا داشت 
هنگام برگزاری بازی های این تیم به طور متمرکز در کشور قطر با نمایندگان باشگاه 
الریان جلسه ای را برگزار کرد تا این تیم به طور رسمی خواهان جذب مدافع سرخ ها 
شود. بازیکنی که بلافاصله پس از فینالیست شدن پرسپولیس در آسیا ویدئویی 
از خود منتشر کرد که طی آن از وضعیت موجود در باشگاه گلایه کرد و هواداران 
این تیم را در جریان ناراحتی خود بابت عدم موافقت هیات مدیره باشگاه با متمم 
مالی قرارداد خود قرار داد. صحبت هایی که به هیچ وجه برای پرسپولیس پیامدهای 

خوشی در برنداشت تا این تیم خودخواسته وارد حاشیه شود.
مخالفت هیات مدیره به موافقت تبدیل شد!

فشار حداکثری هواداران پرسپولیس مبنی بر حفظ خلیل زاده باعث شد تا هیات 
مدیره باشگاه پرسپولیس با افزایش رقم قرارداد سال آینده این بازیکن موافقت 
کند. مدافع ملی پوش پرسپولیس که یک فصل دیگر با سرخ ها قرارداد داشت 
خواهان افزایش حدود دو برابری قرارداد دو میلیارد و دویست میلیون تومانی خود 
با پرسپولیس بود. هیات مدیره باشگاه نیز در جلسه ای ویژه با بررسی آن، پیشنهاد 
خلیل زاده را پذیرفت اما اعلام کرد باید قرارداد خود را یک فصل دیگر تمدید کرده و 
سپس در صورت لژیونر شدن نیز مبلغی را بابت صدور رضایتنامه اش پرداخت کند.

چرخش ۱80 درجه ای آقای ملی پوش در امضای متمم!
پیشنهاد مالی مورد پذیرش شجاع قرار گرفت اما او حاضر به پذیرش شروط دیگر 
نشد و این بار نوبت مدافع تیم ملی ایران بود که نسبت به ماندن در پرسپولیس با 

شروط مدنظر هیات مدیره مخالفت کند. باشگاه پرسپولیس دو بار با شجاع خلیل زاده 
برای امضای متمم قراردادش وقت تعیین می کند اما این بازیکن هر دو بار حاضر به 
رفتن در این جلسه نمی شود تا ناگهان سر از قطر برای عقد قرارداد با الریان در بیاورد.

ربیع خواه چالش جدی رسول پناه و یحیی
یحیی گل محمدی پس از بازگشت به تهران روی لیست مازاد خود تاکید می کند. 
سرمربی پرسپولیس اسم محسن ربیع خواه و محمد انصاری را به باشگاه بابت 
تسویه اعلام می کند. رسول پناه خواهان حفظ ربیع خواه می شود اما صحبت هایی 
که در جلسه او با بازیکن بااخلاق فصل گذشته سرخپوشان مطرح می شود تبدیل 
به چالشی جدی بین رئیس هیات مدیره با سرمربی پرسپولیس می شود. با این 
حال رسول پناه که زیر بار تندترین انتقادات از سوی هواداران قرار داشت حاضر 
به جدایی ربیع خواه می شود اما درباره انصاری از کادر فنی می خواهد تا درباره 

او صبر کنند.
ورود مستقیم یحیی به حفظ مدافع تازه وارد استقلال

سرمربی پرسپولیس که می خواست تیمش برای فینال لیگ قهرمانان آسیا و 
رقابت های بیستمین دوره لیگ برتر حفظ شود بارها از مسئولان باشگاه خواست تا 

محمد نادری را حفظ کنند. او وقتی دید اقدامی برای حفظ مدافع قرضی سرخ ها 
در فصل گذشته نمی شود مستقیم وارد ماجرا می شود. یحیی در این موضوع 
از حمید مطهری دستیار خود نیز می خواهد تا جلساتی را با نادری برگزار کند تا 
صحبت های او را برای ماندن بشنوند. نادری هم حاضر می شود جلسه ای را با 
مسئولان پرسپولیس برای ماندن برگزار کند اما رسول پناه در این نشست انعطافی 
بابت دریافت رضایتنامه ۱۵0 هزار دلاری وی از کورتریک بلژیک نشان نمی دهد 
تا این بازیکن صبح جمعه با پیراهن استقلال تهران عکس گرفته و به تیم رقیب 

بپیوندد.
منطقه قرمز با ویدئوی جنجالی

مهدی رسول پناه سرپرست باشگاه پرسپولیس رابطه خوبی با یحیی گل محمدی 
و تنی چند از بازیکنان باتجربه این تیم ندارد. دو قطبی بزرگی که در ویدئوی منتشر 
شده از وی که به صورت مخفیانه منتشر شد به وضوح دیده می شود. رسول پناه، 
شجاع خلیل زاده را با الفاظ نامناسب به عنوان کسی که تیم را به هم ریخته است 
معرفی می کند و درباره یحیی گل محمدی نیز صحبت هایی را مطرح می کند 
که باعث سقوط آزاد این تیم در آستانه لیگ برتر بیستم به منطقه قرمز و بحرانی 

می شود.
تیر خلاص بر پیکر سرپرست پرسپولیس

در شرایطی که فشار روی سرپرست مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس به واسطه 
انتشار ویدئوی جنجالی زیاد بود و برخی خواستار استعفای وی بودند، انتشار ویدئو 
دوم که حاوی الفاظی زشت و ناپسند بود تیر خلاص را به مهدی رسول پناه زد تا 
وی مجبور شود در فاصله کوتاهی پس از انتشار این ویدئو استعفای خود را با صدور 

متنی اعلام کند و به حضورش در این باشگاه پایان دهد.
وزارت ورزش و آغاز بازی اسم - فامیل

هر چند مهدی رسول پناه استعفایش از سرپرستی باشگاه پرسپولیس را اعلام 
کرده است، اما هنوز وزارت ورزش هیچ واکنشی به اتفاقاتی که در باشگاه سرخ 
تهران رخ داده نداشته است. در این میان به نظر می رسد وزیر ورزش در ابتدا باید 
منتظر رسیدن استعفای کتبی دوست نزدیک خودش باشد و بعد از آن تصمیم 
بگیرد. با این حال طبق روال تغییر مدیریت های گذشته از امروز بازی اسم و فامیل 
برای انتخاب مدیرعامل باشگاه پرسپولیس آغاز خواهد شد و هر روز و هر ساعت 
یک نام جدید به عنوان گزینه مدیرعاملی معرفی خواهد شد. این در حالی است که 

رقابت های لیگ برتر از چند روز دیگر آغاز خواهد شد.
گل محمدی به آرامش می رسد؟

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس که در ویدئوهای منتشر شده رسول پناه یکی از 
سوژه های اصلی است و حتی اتهاماتی نیز به وی وارد می شود در این مدت واکنشی 
به این اظهارات نداشته و حالا باید دید با رفتن رسول پناه او به آرامش خواهد رسید 

یا اتفاقات دیگری پیرامونش رخ خواهد داد.

وزارت ورزش و آغاز بازی اسم – فامیل؛

تیر خلاص بر پیکر سرپرست پرسپولیس
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم اعلام کرد : 

سرانه ورزشی قم پایین تراز
میانگین کشوری

مدیرکل ورزش و جوانان قم با اشاره 
به پایین بودن سرانه ورزشی استان از 
میانگین کشوری گفت: روند افزایش 
سرانه ورزشی قم به عنوان یک اصل 
ادامه دارد و در این راستا در روزهای 
آینده سه طرح ورزشی در قم افتتاح و 

کلنگ زنی می شود. 
رسول منعم با تاکید بر توسعه سرانه 
سرانه  افزایش  افزود:  قم  ورزشی 
ورزشی یکی از ارکان رشد و گسترش 
ورزش در تمامی ابعاد و زمینه هاست.

سرانه  افزایش  داد:  ادامه  وی 
ورزشی علاوه بر افزایش عدالت در دسترسی به فضاهای ورزشی و ارتقای نشاط 
اجتماعی،  بستر لازم برای تنوع بخشی به ورزش قهرمانی و همگانی را در استان 

فراهم می کند.
مدیرکل ورزش وجوانان استان قم، با اشاره برنامه های این اداره کل به مناسبت 
هفته تربیت بدنی، افزود: بهره برداری از ۹ زمین بازی مینی گلف و همچنین 
کلنگ زنی ۲ زمین چمن مصنوعی در شهر دستجرد و روستای علی آباد قم از 
جمله طرح های ورزشی است که به مناسبت هفته تربیت بدنی در قم افتتاح و 

کلنگ زنی می شود.
وی تصریح کرد: پروژه زمین مینی گلف مجموعه ورزشی جواد الائمه )ع( قم در 
۹زمین بازی در فضای به مساحت 400 متر مربع احداث شده که با بهره برداری 

از این طرح، قم صاحب نخستین زمین های استاندارد مینی گلف خواهد شد.
اینکه طول هر زمین استاندارد حداقل 3 متر است، ادامه داد:  بیان  با  وی 
زمین های طراحی شده طولی بین هشت تا ۱3 متر دارند ضمن اینکه در طراحی 

آن نیز تلاش شده تا به روزترین طرح ها در آن پیاده شود.
منعم ادامه داد: در آئینی که با حضور مسئولان استانی در هفته آینده برگزار 
می شود کلنگ ۲ زمین چمن هر کدام به متراژ یک هزار و ۵00 متر مربع در شهر 
دستجرد و روستای علی آباد بخش جعفریه به زمین زده می شود که امیدواریم این 

زمین ها تا سال ۱400 احداث و به بهره برداری برسند.
مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت: سرانه ورزشی قم هم اکنون ۵0 سانتی متر 
مربع است که این سرانه برای رسیدن به میزان استاندارد یک مترمربع فضای 

ورزشی به ازای هر نفر  نیاز به افزایش ۲ برابری دارد.
وی افزود: میانگین سرانه در کل کشور 7۱ سانتی متر و میزان استاندارد این 
سرانه یک مترمربع است که این موضوع نشان از کمبود شدید زیرساخت های 

ورزش در قم دارد.
از ابتدای شروع به کار دولت تدبیر و امید تاکنون با هزینه 43۵ میلیارد رالو، ۱۲3 

هزار مترمربع با افتتاح 30 مکان ورزشی به فضای ورزشی قم افزوده شده است.
هم اکنون ۵۹۵ مکان ورزشی در استان وجود دارد که از این تعداد ۱۱۲ مکان 
ورزشی متعلق به اداره کل ورزش و جوانان، ۲63 مکان متعلق به بخش خصوصی 

و ۲۲0 مکان ورزشی نیز به سایر سازمان ها و نهادها اختصاص دارد.

رئیس هیات کشتی استان قم :
تیم قم بیشترین بهره را از لیگ برتر کشتی بُرد

به  دادن  میدان  با  قم  کشتی  تیم  گفت:  قم  استان  کشتی  هیات  رئیس   
کشتی گیران جوان بومی بیشترین بهره را در میان تیم های حاضر در لیگ برتر 

کشتی فرنگی بُرد. 
 محسن وزیری با بیان اینکه عملکرد تیم قم در این لیگ مورد توجه تمام مسئولان 
فدارسیون کشتی قرار گرفت،  افزود: هدف ما از اعزام تیم به این مسابقات، ارتقای 
سطح کیفی کشتی گیران بود که این هدف با میدان دادن به جوانان آینده دار 
استان محقق شد. اواخر مهرماه سال جاری، شاگردان روح الله میکائیلی در تیم 
کشتی فرنگی شهدای مقاومت بسیج قم که برای رویارویی با حریفان خود در 
نیم فصل نخست مرحله گروهی لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور به 
سالن ۱۲ هزار نفری آزادی تهران رفته بودند، با یک برد و سه باخت و قرار گرفتن در 
رده چهارم این مسابقات،  این مرحله را پشت سر گذاشتند. در مجموع از گروه دوم 
مقدماتی لیگ برتر کشتی فرنگی ایران ۱0 مسابقه برگزار شد که در نهایت تیم بازار 
بزرگ ایران با کسب چهار پیروزی متوالی در صدر جدول ایستاد و تیم های دانشگاه 
آزاد اسلامی، صبا نور کردستان، شهدای مقاومت بسیج قم و احتشام گستر کارون 
در رده های دوم تا پنجم جای گرفتند. وی ادامه داد: حضور کشتی گیران جوان 
بومی در تیم اعزامی استان و همچنین ثبت قرارداد کشتی گیران برجسته به سایر 
تیم های حاضر در این لیگ موجب شد تا کشتی قم عملکرد چشمگیری داشته 
باشد به گونه ای که این عملکرد با تقدیر محمد بنا سرمربی تیم ملی کشورمان قرار 

گرفت. 
وزیری با بیان اینکه تیم قم با کمترین هزینه توانست دستاوردهای مهمی را برای 
ارتقای کشتی استان به دست آورد گفت: با تربیت کشتی گیران نوجوان و آینده دار 
و پیوستن آنها به تیم جوانان استان، این فرصت فراهم شد که این کشتی گیران، 

میدان بزرگ لیگ برتر و سرشاخ شدن با بهترین کشتی گیران را تجربه کنند. 
وی ادامه داد: حضور و درخشش کشتی گیران قمی در این لیگ موجب شد 
بزرگسالان  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  اردوی  برپایی  برای  قمی  ورزشکار  چهار  تا 
کشور فراخوانده شوند. رئیس هیات کشتی قم اظهار داشت: در دور برگشت این 
مسابقات نیز با همین تیم بومی و جوان به میدان می رویم که با توجه به سطح فنی 

کشتی گیران این تیم بیش از پیش امیدوار به آینده کشتی قم هستیم.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

۱- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۵07۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۱۱۱443000۲0۱۹363مربوط به غلامعلی 
آقاکوچکی فرزند عباسعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48/۹0 مترمربع پلاک 
شماره ۲3۲0/۵3اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از جبرئیل 

فضلی جهردانی )م الف7888(
۲- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹۲00 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۲4۲4 مربوط به اصغر شاباز 
فرزند عباس درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵0 مترمربع پلاک شماره ۱73 فرعی از 
۱۹47اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی طی سند رسمی ثبت دفاتر الکترونیکی شماره 

۱3۹۵۲033000۲00346۵)م الف788۹(
3- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹7۵۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۲0004۵8 مربوط به فاطمه 
بداغی فرزند عباس درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۹/۲۵مترمربع پلاک شماره 
۲۲07 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عباس بداغی)م 

الف78۹۱(
4- رأی شماره ۱3۹86033000۲0۱70۱۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۱۱۱443000۲0۱۵۵۹6 مربوط به مرتضی 
جهانی فرزند محمد درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲0متر مربع پلاک شماره 0 
فرعی از ۲۱7۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از آقای رضا 

بیگدلی ثبت شده در دفتر ۲6 صفحات 44۹ الی 4۵۲)م الف78۹3(
سید  به  مربوط  کلاسه ۱3۹۱۱۱443000۲0۱0۹36  پرونده  به  مربوط  شماره ۱3۹76033000۲0۱7664  رأی   -۵
محسن رضائی فرزند سید مرتضی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵8/۱0 )پنجاه و 
هشت متر و ممیز ده( متر مربع پلاک شماره 33/4۲4 فرعی از ۲606 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی / سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی دارای مالکیت می باشد )م الف78۹6(
6- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00434۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۲00۲۱37 مربوط به بهرامعلی 
اوتادی فرزند نجفعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 37/7۲مترمربع پلاک شماره 
۱7۹ فرعی از ۱8۹۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت 

دفتر ۲67 صفحه ۲۵6 می باشد. )م الف 78۹7(
7- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹7۲8 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443000۲00۱68۹ مربوط به علی بیات 
بخش فرزند منصورعلی در 3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱44 مترمربع پلاک 
شماره ۲۵۵6/77 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی از علیرضا بیات خریداری نموده است 

)م الف 78۹8(
8- رأی شماره ۱3۹۹6033000۲00۹7۲7 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443000۲00۱688 مربوط به علیرضا 
بیات بخش فرزند منصورعلی در3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱44 مترمربع 
پلاک شماره ۲۵۵6/77 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی طی سند رسمی ثبت دفاتر 

الکترونیکی شماره ۵3۵۹)م الف78۹۹(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/08/05  تاریخ انتشارنوبت دوم:99/08/۲۱
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6033000۱004708 شماره  رای   -۱
میرزاآقا  فرزند  رزوهء  رضائی  علی  به  مربوط   ۱3۹۹۱۱443000۱0000۵۹
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱8/۵6 مترمربع پلاک شماره 
۱۱03۹/۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری از سید علی حسینی صادره در دفتر ۲۲۹ صفحه 3۲۵)م الف 

)788۵
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6033000۱00۵۱۱8 شماره  رای   -۲
فرزند  مظفر  درویش  غلامحسن  به  مربوط   ۱3۹8۱۱443000۱00۱۹60
غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 38/۵0 مترمربع پلاک 
شماره ۲6 فرعی از ۱۱038 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی صادره در دفتر 

۲7۹ صفحه 73)م الف7886(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6033000۱006۲۹۲ شماره  رای   -3  
در  غلام  فرزند  فرهادزاده  جواد  به  مربوط   ۱3۹8۱۱443000۱000860
شماره  پلاک  مترمربع   ۱40 مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ 

۱۱۱00اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی 
به شماره ۱88۵۱ مورخ ۱3۹4/۱۲/0۵ دفترخانه 40 قم بانضمام سهم الارث 

متقاضی از مالکیت مصطفی فرهادزاده )م الف7887(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6033000۱007۲6۵ شماره  رای   -4  
الله  وجیهه  فرزند  واحدی  مجتبی  به  مربوط   ۱3۹8۱۱443000۱00۱۵64
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱0۱/40مترمربع پلاک شماره 
۱۱038/۲4 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی صادره در دفتر ۲7۹ 

صفحه 67)م الف78۹0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6033000۱006۹34 شماره  رای   -۵
۱3۹8۱۱443000۲000644 مربوط به زهرا فقیهی فرزند حسین در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۹3/37 مترمربع پلاک شماره ۱۱۱88/۲ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱3۵7۹۹ 

مورخ ۹۹/06/۲3 دفترخانه ۵ قم)م الف78۹۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6033000۱006۵08 شماره  6-رای 
در  علی  فرزند  نصیرزاده  محمد  به  مربوط   ۱3۹۹۱۱443000۱000۵00
شماره  پلاک  مترمربع   84/06 مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ 
اداره  ملک  ثبت  حوزه  یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی  و ۱047۲   ۱0473/۱4

یک قم سند قطعی به شماره 43۹88 مورخ ۱3۵3/0۲/۲۹دفترخانه 3 قم)م 
الف78۹4(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6033000۱006۵0۵ شماره  7-رای 
در  محمدعلی  فرزند  حسنی  جواد  به  مربوط   ۱3۹۹۱۱443000۱0004۵8
شماره  پلاک  مترمربع   ۱۲7/07 مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ 
۱04۵۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره ۱۲730۵ مورخ ۱3۹0/۱۱/۱3 دفترخانه 7 قم )م الف78۹۵(
 مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/08/05
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/08/۲۱
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره  ۱3۹۹6033000۱006۲0۲مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۱000۲33 مربوط به زهرا زارعی 
فرزند علی میرزا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت۹۵مترمربع پلاک شماره 6 فرعی از 6۱۵6اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۲803 مورخ ۱3۹7/0۵/۱۱ دفترخانه ۵ قم)م الف 76۹۹(
۲- رای شماره ۱3۹۹6033000۱006۱۹7 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۱00۲۲۱۵ مربوط به سید محمد 
حسنی زاده فرزند سیدمحمدحسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 6۲/80 مترمربع پلاک شماره ۱0۵86 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱3۲6۱مورخ ۱3۹۵/08/۱۱ دفترخانه 87قم )م 

الف7700(
 3- رای شماره ۱3۹۹6033000۱00۵6۲4 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443000۱00۱8۲3 مربوط به حسن 
حیاتی فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 4۵/3۵ مترمربع پلاک شماره ۱06۹7/۹ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سندقطعی 8۵۱4 مورخ ۹8/۱0/03 دفترخانه 8۲قم و سند قطعی ۱۱۲303 مورخ 

7۹/0۹/۱۹ دفترخانه 3قم )م الف 770۵(
4- رای شماره ۱3۹۹6033000۱006608 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۱000063 مربوط به مجتبی 
صراف زاده فرزند مرتضی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 83/۲۹ مترمربع پلاک شماره ۹۲۹6/۱ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 46۹ صفحه ۲0۱ به موجب سند قطعی 
به شماره ۱۱0۱8 مورخ ۱3۹۲/04/0۲ دفترخانه 77 قم بانضمام سهم الارث متقاضی از مالکیت صاحبه رئیس میرزائی 

جمکرانی صادره در دفتر ۲88 صفحه 34)م الف 7707(
۵- رای شماره ۱3۹۹6033000۱006۱۹3مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۱000۵۲7 مربوط به سید منصور 
حسینی فرزند سید حسن  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱40/۹۹ مترمربع پلاک شماره۲۲ فرعی از ۱0۵4۲ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 7373 مورخ ۱3۹۹/03/3۱ دفترخانه 

76قم)م الف 770۹(
6- رای شماره  ۱3۹۹6033000۱006۵73مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۹۱۱443000۱000۲۹7 مربوط به سعید تقی 
زاده فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱7۵/۵0مترمربع پلاک شماره ۱۱003/6 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3۹8۲033000۱0۱۵644)م 

الف 77۲0(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/07/۱9
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/08/05
محمود مهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای اکبر صفری به نمایندگی از طرف اداره اوقاف و امور خیریه کهک با 
ارائه یک برگ استشهادیه مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ 
یک قطعه باغ موقوفه مورد پلاک ۲ فرعی مفروز و مجزی از ۱۵6 اصلی واقع 
در بخش پنج حوزه ثبتی کهک در صفحه 4۹ دفتر جلد4۵ ذیل ثبت 4۵۵۵ 
به شماره چاپی ۲7۵680 بنام اقای سید حسین نوربخش فرزند سید محمد 
بدعوی تولیت صادر و تسلیم گردیده است که طبق اعلام نماینده اداره 
اوقاف بعلت بی احتیاطی مفقود شده است و تقاضای صدور سند مالکیت 
المثنی را نموده است لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲0 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدرک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ده روز کتباً به این اداره 
اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است 
پس از سپری شدن مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد.
)م الف ۱3۱79(
سعید عبدالهی – رییس اداره ثبت اسناد و املاک کهک



7 دو شنبه -پنجم آبان ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5142
سیاسی

 یک کارشناس ارشد مسائل استراتژیک تاکید کرد: تحمیل رقابت های تسلیحاتی به منطقه، ابعاد، آثار و پیامدهای 
ناخواسته و منفی شدیدی برای دنیا به ویژه کشورهای منطقه به همراه خواهد داشت به گونه ای که هیچ کشوری نمی تواند 

از آن مصون باقی بماند. 
»دیاکو حسینی« در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به لغو محدودیت های تسلیحاتی ایران براساس قطعنامه ۲۲3۱ گفت: 
اهمیت لغو تحریم های تسلیحاتی ایران به اجرای قطعنامه ۲۲3۱ بازمی گردد به عبارت دیگر، لغو این محدودیت ها نشان 
داد که قطعنامه ۲۲3۱ همچنان به حیات خود ادامه می دهد در حالی که آمریکا تلاش زیادی برای از بین بردن این قطعنامه 

انجام داد.
وی ادامه داد: قطعنامه ۲۲3۱ ستون برجام و تضمین کننده اجرای آن است و لغو محدودیت های تسلیحاتی براساس 

برنامه زمانبندی شده نشان می دهد که هم برجام و هم قطعنامه ۲۲3۱ معتبر بوده و در حال اجرا است.
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه تداوم حیات قطعنامه ۲۲3۱ و برجام برخلاف خواست آمریکا است، اظهار داشت: 
دهه ها است که کشورها و نهادهای مختلف بین المللی عادت کرده اند که به خواست آمریکا تن دهند یعنی اگر آمریکا 
خواستار انجام کاری شد، آن را اجرا و اگر با موضوعی مخالفت کرد، آن را به حیز انتفاع ساقط کند. اما در این مورد خاص، 

ایالات متحده با ناکامی روبه رو شد. بنابراین اهمیت سیاسی و حقوقی بیشتر از جنبه های فنی آن است. حسینی درباره 
راهبرد تسلیحاتی و نظامی ایران در دوران لغو محدودیت های تسلیحاتی تصریح کرد: تحریم های تسلیحاتی علیه ایران 
قدمت زیادی دارند. با آنکه تحریم ها و محدودیت های تسلیحاتی سازمان ملل متحد علیه ایران لغو شده اند اما هم اکنون هم 
آمریکا و هم کشورهای اروپایی از دهه ها قبل تحریم های یکجانبه ای علیه ایران اعمال کرده اند که  این تحریم ها همچنان 

پابرجا هستند.
بخش بزرگی از توانمندی های دفاعی ایران مرهون تحریم ها است

وی با اشاره به رابطه تحریم های تسلیحاتی و توان دفاعی کشور خاطرنشان کرد: تحریم های اعمال شده کمک و انگیزه 
زیادی را ایجاد کردندتا ایران خود به سمت تولید تسلیحات مورد نیاز و تقویت بنیان های دفاعی خود برود و بخش بزرگی از 
توانمندی های دفاعی و نظامی ایران به ویژه توانمندی های موشکی ایران مرهون این تحریم ها است. مدیر برنامه مطالعات 
جهانی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با بیان اینکه ایران نیازهای دفاعی مشخصی دارد که باید آنها را تامین 
کند، ابراز داشت: تلاش برای بزرگنمایی تاثیر رفع محدودیت های تسلیحاتی ایران و تاثیر آن در منطقه، یک فرافکنی برای 
سرپوش گذاشتن ناکامی های آمریکا در منطقه، فروش چند میلیاردی سلاح از سوی آمریکا و اروپا به کشورهای عربی خلیج 

فارس و همینطور کمک های بی دریغ نظامی به تل آویو و چشم پوشی نسبت به تسلیحات اتمی اسرائیل است.
بودجه نظامی  کشورهای کوچک منطقه چندین برابر ایران است

به گفته حسینی، میزان سرمایه گذاری ایران در بخش های دفاعی و میزان بودجه در حوزه نظامی، قابل قیاس در برابر 
کشورهای کوچک خلیج فارس نیست به طوری که میزان خرید تسلیحاتی و بودجه نظامی  این کشورها چندین برابر 
سرمایه گذاری ایران است. وی با اشاره به اتهام زنی های منطقه ای آمریکا علیه ایران بیان کرد: موفقیت های منطقه ای ایران به 
زعم آمریکا در شرایطی محقق شده که ایران تحت شدیدترین تحریم های تسلیحاتی بوده و ایالات متحده تلاش های زیادی 
برای براندازی حکومت بشار اسد در سوریه، متلاشی کردن گروه های مقاومت در عراق و نابودی حزب الله لبنان انجام داده 
است که در همه این تلاش ها، واشنگتن شکست خورده است. این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک با اشاره به برنامه ایران 
برای خرید و فروش تسلیحات مورد نیاز گفت: خرید یا فروش تسلیحات تابع نیازها و اقتضائات امنیتی ایران است به شکلی 
که، اگر ایران تهدیدات امنیتی را از سوی آمریکا و متحدان منطقه ای اش احساس کند، به هر نحوی قادر به سرمایه گذاری 
بیشتر در نیروهای مسلح خود است. در واقع، تصمیم ایران برای خرید تسلیحات دفاعی یا تهاجمی به رفتارهای آمریکا و 

متحدان منطقه ای اش بستگی دارد.

دیاکو حسینی کارشناس ارشد مسائل استراتژیک:
هیچ کشوری از آثار تحمیل رقابت  تسلیحاتی به منطقه مصون نخواهد بود

اکنون نوبت عقلای جناح هاست؛

اتمام حجت رهبری با تندروی ها

تندروها همیشه آب را گل آلود کرده اند؛ نعل وارونه زده  و از کاه، کوه ساخته اند تا 
در فضای غبارآلود، اهداف جناحی خود را به نام ملت، کشور و انقلاب قالب کنند 
و در این راه از هیچ توهین، افترا و خشونتی در کلام ابایی نداشته اند اما بیانات 

روزشنبه رهبر معظم انقلاب،  حجت را بر آنها تمام کرد. 
تندروهای سیاست کشور این روزها الفاظ شخصی خود را کلامی جمعی 
و برآمده از خواست اکثریت جلوه می دهند تا پوششی برای منافع جناحی و 
گروهی خود بسازند و در این مسیر، دیگر به زیان هایی که مصلحت عمومی کشور 
متحمل می شود، نمی اندیشند؛ آن ها اگر چه در اقلیت اند اما سر و صدای شان 

همیشه بیشتر از دیگران است زیرا منفعت شان در فضای آرام نیست.
انتقادهای  با  و همراه  آرام، عقلانی  به خوبی می دانند در فضایی  تندروها 
مستدل، جایی ندارند و مردم نیز در چنین فضایی می توانند سره را از ناسره، 
دلسوز را از سودجو و کارآمد را از ناکارآمد تشخیص دهند، به همین دلیل، همواره 

به دنبال جنجال آفرینی، جوسازی و تخریب می روند.
این روزها فضای سیاسی کشور متاثر از مشکلات اقتصادی ناشی از تحریم های 
ظالمانه و بحران کرونا، فرصت مناسبی را برای گروه های تندرو فراهم آورده تا 
سنگ خود را به سینه بزنند و آن را سوگواری برای مردم و معیشت شان جلوه 
دهند. این گروه ها حالا نام و نشان  و تریبون هایی هم در برخی نهادها به دست 
آورده اند و هر چه در توان دارند برای همراه کردن دیگران با خود به کار می بندند.
صداهای تفرقه افکنانه و جنجالیِِ هفته ها و روزهای گذشته از سوی برخی 
نمایندگان مجلس، از همان دست صداهایی است که یک روز توهین به دولت 
منتخب مردم را فریاد می زنند و روز دیگر در اقدامی عجیب، اعدام رئیس جمهوری 
را خواستار می شوند تا بیش از پیش، صدای واحد ملت ایران در عرصه بین المللی 

را دچار خدشه کنند و در این میان دام انتخاباتی خود را بگسترند.
ناگفته پیداست که چنین جنجال آفرینی هایی وقتی با رنگ و پوشش فریبنده 
حل مشکلات مردم و دفاع از معیشت آن ها به فضای رسانه ای روانه می شود، 
می تواند عده ای را نیز دچار جوگیری های سیاسی کند، بی دلیل نبود که »نیت 
الهی و خالص«، »کار برای مردم« و »پرهیز از جوزدگی«، نخستین توصیه رهبر 

معظم انقلاب به نمایندگان مجلس یازدهم در ارتباط تصویری با آن ها بود.
سخنان روزشنبه رهبر معظم انقلاب در دیدار حضوری با حسن روحانی رئیس 
جمهوری و اعضای ستاد ملی مقابله با کرونا در ادامه همان توصیه ها و تاکیدات 
گذشته و اتمام حجتی بود بر کسانی که با تندروی ها، هیچ توجهی به مصالح 

ملی ندارند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر لزوم اتحاد و انسجام درونی در کشور، به 
اقدام اخیر برخی ها در مواجهه با دولت و شخص رئیس جمهوری اشاره کردند و 
گفتند: اگرچه در میان این برادران، افراد خوبی هم هستند، اما این کار غلط بود 

و این موضوع را بطور صریح اعلام می کنم.
ایشان، انتقاد را غیر از هتک حرمت دانستند و افزودند: هتک حرمت در میان 
مردم حرام است و نسبت به مسئولان بیشتر، بخصوص در میان مسئولان بالای 
کشور. ممکن است انتقاد درستی داشته باشید، انتقاد کنید اشکالی ندارد اما 
انتقاد با اهانت و هتک حرمت متفاوت است؛ اینگونه رفتارها و هتک حرمت، 
روش آمریکایی هاست که در مناظره ها و کارهای مطبوعاتی، خود را در دنیا رسوا 
کرده اند تا جایی که یک شخصیت برجسته سیاسی آنها می گوید، دنیا با هراس 

و تحقیر به ما نگاه می کند.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: روش ما اسلامی و قرآنی است، یعنی انتقاد 
بیان می شود اما هتک حرمت انجام نمی گیرد. باید حرمت رؤسای سه قوه و 

مسئولان کشور که در عرصه خدمت رسانی به مردم هستند، حفظ شود.
کار اصلی مسئولان چیست؟

بی تردید انتظار مردم از مسئولان، رفع مشکلات و بهبود وضعیت زندگی شان 
است، مشکلاتی که مردم به خوبی از دلایل آن آگاهند و می دانند تحریم های 
بی سابقه ایالات متحده با شعار فشار حداکثری، عزت و استقلال کشور را نشانه 
گرفته است؛ مردم آگاه هستند که بحران همه گیر کرونا مشکلات مضاعفی را 
به کشور تحمیل کرده اما با این حال انتظاراتی از مسئولان دارند که متناسب با 

بضاعت امروز کشور است.
بضاعت امروز کشور با توجه به تحریم ها و بحران کرونا، به گونه ای است که فقط با 
همدلی، وحدت و در کنار هم بودن می تواند مشکلات مردم را به حداقل برساند؛ 
با چنین نگاهی است که حسن روحانی چهارشنبه گذشته در جلسه هیأت دولت 
گفت: »قوه قضاییه، قوه مقننه، ارکان دیگر، نیروهای مسلح همه باید کنار هم 
باشیم و من خواهش می کنم این همکاری ها و هم افزایی ها بیشتر شود. مردم ما 
توجه نکنند به برخی از نکات حاشیه ای، اینها را باید رها کنیم. به هرحال گاهی 
وقت ها پیش می آید فردی، افرادی، گروهی، جمعی، جناحی، حزبی، رسانه ای 

ممکن است حرفی بزند باید از آن بگذریم، وارد مسائل حاشیه ای نشویم.«
اکنون آزمون بزرگی پیش روی عقلای اصولگرایی است، به ویژه آن هایی که 
مسئولیت های مهمی برعهده دارند و به طور قطع از شرایط و واقعیت های کشور 
نیز به خوبی آگاهند تا جوسازی ها و جنجال آفرینی های تفرقه افکنانه تندروها را 
به حاشیه برانند و رفع مشکلات مردم و اعتلای کشور را با همکاری همه نهادها و 

قوا در دستور کار قرار دهند.
تردیدی نیست که جریان های دلسوز کشور، نسبت به شرایط حساس امروز 
آگاهی کامل دارند و با شناخت درست از تهدیدهای موجود، راه درست را در 

همدلی و وحدت و هم افزایی می دانند.
با توجه به بیانات رهبر معظم انقلاب، در این روزهای سخت فشار اقتصادی 
و مشکلات بحران کرونا، وظیفه هر مقام و مسئولی در کشور در هر جایگاهی 
این است که با درایت، ابتدا مراقب باشند در دام تندروها و جوسازی های آن ها 
گرفتار نشوند و در گام دوم، همه تلاش خود را برای رفع مشکلات مردم و کشور، 

با همکاری دیگر نهادها و قوا به کار گیرند.
آنچه  رهبری با نمایندگان و سیاسیون کشور از هر دو جناح مطرح کردند، به 
تعبیر وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی یک »هشدار و نهیب« بود مبنی بر اینکه تا 
سال ۱400 و زمان پایان فعالیت دولت تدبیر و امید، از تنش و جنجال آفرینی 
و سنگ اندازی علیه دولت دست بردارند و اجازه دهند دولت با آرامش به تلاش 
خود برای رفع مشکلات مردم ادامه دهد. این نهیب را همه سیاسیون باید به یاد 

داشته باشند.

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: کسانی که ادعای ولایتمداری و 
انقلابی گری دارند باید بیش از دیگران به ارزشهای اخلاقی و اسلامی پایبند باشند 

ولی عده ای انقلابی گری را با فحاشی و هتک حرمت اشتباه گرفته اند. 
مجید انصاری در گفت وگو با ایرنا با یادآوری بیانات مقام معظم رهبری در دیدار 
با رییس جمهوری و اعضای ستاد ملی کرونا اظهار داشت: هتک حرمت اشخاص 

حتی افراد عادی امری غیرشرعی، غیراخلاقی و غیرقانونی است.
وی تصریح کرد: وقتی که هتک حرمت نسبت به مسئولان عالی رتبه کشور باشد 
قانون این موضوع را با صراحت جرم تلقی کرده و چون جرم آشکار است احتیاج به 

شاکی خصوصی ندارد و مدعی العموم باید برای برخورد با آن ورود کند.
عضو مجمع روحانیون مبارز، برخورد مدعی العموم با هتک حرمت رییس 
جمهوری را دفاع از حریم اخلاق عمومی دانست و افزود: موضوع هتک حرمت 
رییس جمهوری بحث حفظ اخلاق عمومی است چرا که رییس جمهوری منتخب 
مردم است. در واقع منصب ریاست جمهوری یک منصب ملی محسوب می شود 

و بحث شخص مطرح نیست.
انصاری با بیان اینکه جنبه عمومی هتک حرمت و اثرات نامطلوب آن برای 
جامعه روشن است، افزود: چنین رفتاری علاوه بر این که در داخل تاثیر نامطلوبی 
دارد و باعث فرهنگ سازی نادرست می شود، در عرصه بین المللی هم مقامات 
عالی رتبه کشور را تضعیف کرده و  باعث می شود آنها از موقعیت مطلوبی برای 

دفاع از منافع مردم در برابر قدرت های خارجی برخوردار نباشند.
وی با اشاره به بی توجهی برخی افراد و جریان های سیاسی نسبت به تبعات 
اظهاراتشان برای کشور خاطرنشان کرد: این افراد وقتی از تریبون های رسمی و 
عمومی سوء استفاده می کنند، ابعاد جرمشان مضاعف می شود زیرا توهین در 

میان جمعی چند نفره با توهین از تریبون مجلس که از رادیو پخش و در معرض 
مردم ایران و جهان است، فرق دارد.

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، هتک حرمت رییس جمهوری از تریبون 
مجلس را سوء استفاده از موقعیت و قدرت ارزیابی کرد و گفت: صاحبان رسانه و 
تریبون و امثال آنها باید خود منادی وحدت و اخلاق باشند و در این باره مسئولیت 
مضاعف دارند. انصاری، توهین به مقامات عالی رتبه کشور از تریبون مجلس 
در زمان امام خمینی)ره( را یادآور شد و گفت: گرچه توهین های آن زمان قابل 
مقایسه با این اهانت های امروز نبود در عین حال امام)ره( به مجلس هشدار جدی 
داده و امر کردند به افرادی که مورد توهین واقع شده اند اجازه داده شود تا از 
تریبون مجلس از خود دفاع کنند که این موضوع تبدیل به قانون و در آیین نامه 

مجلس هم درج شد.
 عده ای انقلابی گری را فحاشی و هتک حرمت می دانند

وی با اشاره به تکرار تذکرات به مجلس یازدهم از سوی رهبر معظم انقلاب گفت: 
کسانی که ادعای ولایتمداری، انقلابی گری و دفاع از ارزش ها را دارند، بیش از 
دیگران باید به ارزش های انسانی و اخلاقی و اسلامی حساس باشند اما متاسفانه 

عده ای از آنها انقلابی گری را در فحاشی و هتک حرمت و تهمت زدن می دانند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: این افراد فکر می کنند اگر در 
تریبون مجلس همه حریم های اخلاقی را شکستند و با رکیک ترین الفاظ به مقام 
دوم کشور توهین کردند، شجاعت محسوب می شود در حالی که این شجاعت 
نیست و همانطور که بین انتقاد و توهین فرق هست بین شجاعت و بی حیایی 

هم تفاوت وجود دارد.
انصاری با بیان خاطره ای از دوران جوانی خود درباره دلیل تکرار هشدارها از 

سوی مقام معظم رهبری گفت: وقتی پامنبری های یکی از واعظین به تکراری 
بودن وعظ های وی اعتراض کردند این منبری معروف دلیل آنرا تکراری بودن 
و  ها  حرمت  هتک  مورد  در  الان  مثال  این  و  کرد  عنوان  ها  پامنبری  گناهان 

هشدارهای پیاپی رهبری صادق است.
تکرار هشدار رهبری به نمایندگان نشان دهنده حساسیت موضوع است
وی با یادآوری این موضوع که تکرار هشدارها به مجلس از سوی مقام معظم 
رهبری نشان دهنده حساسیت و اهمیت موضوع است، گفت: اگر این آقایان 
توجهی به منافع ملی داشتند، در شرایطی که کشور درگیر یک جنگ تمام عیار 
اقتصادی با دشمنان خارجی و جنگ بهداشتی با بیماری کرونا است و انواع 
مشکلات بر سر مسئولان کشور آوار شده و اداره کشور دشوار است، این رویکرد 

را اتخاذ نمی کردند.
عضو مجمع روحانیون مبارز به مشکلات و گرفتاریهای مردم از شرایط شیوع 
بیماری کرونا و مشکلات معیشتی اشاره کرد و گفت: افراد هتاک به جای اینکه 
التیامی بر درد مردم باشند و به جامعه آرامش بدهند با اینگونه رفتارها بر زخم دل 

مردم نمک می باشند و مردم را آزار داده و کشور را تضعیف می کنند.
هتاکان در عمل عامل تکثیر ادبیات منافقین شده اند

انصاری با بیان اینکه هتک حرمت مسئولان عالی رتبه کشور، موقعیت آنها را در 
داخل و در عرصه جهانی تضعیف می کند، گفت: رهبر معظم انقلاب به خوبی 
فرمودند، این کار یک کار »آمریکایی« است. این به آن معنا نیست که افراد هتاک 
آمریکایی یا عامل آمریکا هستند بلکه به این معناست که آنها در عمل کاری را انجام 

می دهند که رسانه ها و مقامات آمریکایی و اسرائیلی انجام می دهند.
وی خاطرنشان کرد: رسانه های منافقین هم با همین ادبیات صحبت می کنند 
و مثل این است که آنها چنین ادبیاتی را تولید کرده و هتاکان داخلی آنرا تکثیر 

می کنند.
این فعال سیاسی از هتاکان به رییس جمهور خواست تا رفتارشان را با رفتار 
دشمنان انقلاب اسلامی مقایسه کنند و افزود: هتاکان متاسفانه  فرمایشات 
رهبری را گوش نمی کنند و به همین خاطر رهبری مجبور می شود دوباره صحبت 

های قبلی را تکرار کند.
انصاری، اهانت کنندگان را افرادی فراموشکار دانست که بعد از مدت کوتاهی 
فرمایشات رهبری را از یاد می برند و هتاکی را از سر می گیرند و گفت: اگر واقعاً 
هتاکان بازهم بخواهند کار آمریکایی کنند باید تکلیفشان را با خودشان و مردم 

روشن کنند.
اسلام بر نزاکت حتی در مقابل دشمن تاکید دارد

وی با بیان اینکه جایگاه نماینده جایگاهی است که باید مظهر انصاف، عدالت، 
متانت و ادب ملت ایران باشد، یادآور شد: نمایندگان حتی در برابر بیگانگان و 
دشمنان هم نباید از ادبیاتی استفاده کنند که در فرهنگ اسلام و انقلاب نیست.

امام  نزاکت  و  ادب  از  خاطراتی  بیان  با  مبارز  روحانیون  مجمع  ارشد  عضو 
خمینی)ره( در برخورد با دشمنان گفت: حضرت امام در شرایطی که شاه مردم را 
شکنجه و شهید می کرد از تعبیر »آقای شاه« یا »شاه« برای وی استفاده می کرد و 
در شرایطی که کارتر دشمن مردم ایران بود از وی تحت عنوان »آقای کارتر« یاد می 

کرد و هیچگاه از دایره نزاکت در صحبت از دشمنان خارج نشد.
انصاری، فرهنگ قرآن، اهل بیت و اسلام را فرهنگی فاخری دانست که بر رعایت 
حد و مرزهای اخلاقی حتی نسبت به دشمنان تاکید دارد و افزود:  توهین به 

رییس جمهوری، توهین به همه ملت است.
وی با بیان اینکه انتقاد امری مطلوب و سازنده و حق مردم است، خاطرنشان 
کرد: مردم هم کاملًا می فهمند و بین انتقاد دلسوزانه و توام با ارائه راهکار با عقده 

گشایی ها و رفتارهای کودکانه سیاسی فرق می گذارند.

مجید انصاری: 

عده ای فحاشی و هتک حرمت را انقلابی گری می دانند

مجتبی رحیمی: نزدیک به هفت ماه تا انتخابات ریاست 
جمهوری ۱400 باقیمانده است و به نظر می رسد اصولگرایان 
با درنظر گرفتن بی میلی بخشی از اصلاح طلبان برای شرکت 
در انتخابات از حالا خود را پیروز انتخابات می دانند و مهم ترین 
مساله برای آن ها رسیدن به وحدت است. موضوعی که در 
انتخابات مجلس سال پیش هم شاهد آن بودیم و اصولگرایان 
با توجه به عدم حضور گسترده رقیب سنتی خود، تمام تلاش 
خود را معطوف به ائتلاف کردند. ائتلافی که اگرچه در آخرین 
لحظات تبلیغات انتخاباتی به سرانجام رسید اما نتیجه آن 
پیروزی حداکثری لیست وحدت اصولگرایان بود. اما رسیدن 
به ائتلاف و وحدت حداکثری به مثابه چند انتخابات قبل یک 

مانع بسیار بزرگ داشت؛ »جبهه پایداری«. 
انتخابات ۱400 اصولگرایان  تا  باقیمانده  حال در فاصله 
فرزندان  های  روی  تک  و  شکنی  وحدت  نگران  دل  بازهم 
معنوی آیت الله مصباح هستند و ارسال سیگنال به این جبهه 
برای همراه شدن با حرکت ائتلافی دیگر اصولگرایان را آغاز 

کرده اند.
از انتخاب »اصلح« تا سهم خواهی

اواخر شهریور ماه مجید متقی فر سخنگوی جبهه پایداری 
با اشاره به نزدیک بودن انتخابات ریاست جمهوری و شورای 
شهر در سال آینده از تشکیل»کمیته انتخابات جبهه پایداری 
انقلاب اسلامی در راستای انتخاب فرد اصلح وانقلابی« خبر 
داد. هرچند متقی فر گفته »جبهه پایداری هنوز به صورت 
رسمی در رابطه با انتخابات ریاست جمهوری با کسی جلسه 
برگزار نکرده« اما با توجه سابقه حضور انتخاباتی این جبهه در 
رقابت ریاست جمهوری برخی از اسامی در رسانه ها مطرح 
برچسب  توانند  اینبار می  دید کدام یک  باید  که  اند  شده 

»اصلح« را از جبهه پایداری دریافت کنند. 
از سوی دیگر به نظر می رسد که اختلاف جبهه پایدای و 
اصولگرایان بر سر انتخابات ۱400 آغاز شده است. مرتضی 
آقاتهرانی دبیرکل جبهه پایداری و رئیس کمیسیون فرهنگی 
مجلس یازدهم در گفت و گویی که سایت جبهه پایداری آن 
را منتشر کرده با انتقاد از اصولگرایان گفته»با رفتار پدرسالارانه 
می گویند هرکسی با ما بود که بود و اگرنه، ضدوحدت است. 
و نخواهیم  نداریم  نداشتیم،  را قبول  این  ما  بگویم؛  صریح 

داشت.« 
فاطمه آلیا، عضو دیگر جبهه پایداری هم با اشاره به اینکه»در 
انتخابات اخیر مجلس جبهه پایداری از لیست خودش بسیار 
کوتاه آمد« از احتمال معرفی کاندیدای مستقل از سوی این 
جبهه در انتخابات ریاست جمهوری خبر داده است. اتفاقی 
که در دو انتخابات ریاست جمهوری گذشته هم به نوعی تکرار 

شد. 
آنها سال ۹۲ همان زمان که اصولگرایان بر سر وحدت مثلث 
قالیباف، حدادعادل و ولایتی درحال رایزنی بودند، کاندیدای 
اصلحشان را »سعید جلیلی« معرفی کردند و تا لحظه آخر هم 
دست از حمایتش برنداشتند و حمایت از جلیلی یکی از دلایل 
شکست اصلی ترین گزینه اصولگرایان یعنی قالیباف معرفی 

شد. 
با  پایداری  جریان  اختلاف  زخم  بازهم  بعد  چهارسال 
غائبان  از  یکی  پایداری ها  و  کرد  سرباز  سنتی  اصولگرایان 
اصلی گردهمایی 3000 نفره اصولگرایان بودند هرچند همان 
زمان هم همه توجهشان سمت جلیلی بود اما او که یک بار 
طعم رقابت با حسن روحانی را چشیده بود ترجیح داد وارد این 

کارزار نشود و برای همین چشم امید آنها به گزینه دیگرشان 
یعنی » پرویز فتاح« خیره شد اما این کور سوی امید هم برای 
آنها بسته شد چراکه فتاح نیز انتخابات ۹6 را میدانی مناسب 
برای جولان خود ندید و قدم به میدان رقابت نگذاشت، در 
نهایت ابراهیم رئیسی کاندیدای اصلح آنها در آن انتخابات 
شد، کاندیدایی که حتی قالیباف هم مجبور به انصراف به نفع 

او شد.
تاکتیک پایداری ها تغییر کرده است؟

اما تاکتیک های جبهه پایداری از انتخابات سال گذشته 
مجلس کمی دچار تغییر شده است و دیگر خبری از دوگانه 
هایی چون »نتیجه یا تکلیف« و »کاندیدای اصلح یا مقبول« 
نیست و مهم ترین مساله ای که آن ها را با اصولگرایان به 
انتخابات  بود. هرچند  انتخاباتی  وحدت رساند سهم های 
ریاست جمهوری با مجلس بسیار متفاوت است و باید دید 

جبهه پایداری چه برنامه ای را پیش خواهد برد. 
دست باز پایداری ها برای انتخاب کاندیدای ۱۴00

نام های زیادی به عنوان کاندیدای احتمالی جبهه پایداری 
مطرح شده اند که می توان به ابراهیم رئیسی، سعید جلیلی، 

بذرپاش، فتاح و علیرضا زاکانی اشاره کرد. از سابقه جبهه 
پایداری در جدا کردن راه خود از دیگر اصولگرایان می توان 
پیش بینی کرد در انتخابات آتی که اصلاح طلبان به احتمال 
قوی شانسی برای پیروزی ندارند، جبهه پایداری از گزینه های 

خاص خود استفاده می کند. 
در این میان سعید جلیلی مهم ترین چهره ای است که 
همواره جبهه پایداری روی آن حساب باز کرده است. هرچند 
سعید جلیلی در انتخابات سال ۹۲ شکست تلخی را تجربه 
کرد، اما عدم شرکت او در انتخابات مجلس یازدهم شایعه 
حضورش در انتخابات سال آینده ریاست جمهوری را تقویت 
کرده است.  راهبرد سعید جلیلی پس از انتخابات سال ۹6 هم 
نشان می دهد که او مشتاق شرکت در انتخابات است. او با راه 
اندازی سلسله جلساتی تحت عنوان »تایید، تکمیل و تصحیح 
برنامه های دولت یازدهم« نوعی دولت در سایه را پایه گذاری 
کرد که حضور وزاری پیشین دولت احمدی نژاد در آن پررنگ 
بود.  هرچند این دولت در سایه با اقبال اصولگرایان روبه رو 
نشد و اکثر آن ها این حرکت را شخصی قلمداد کردند. حال 
باید دید که دولت درسایه جبهه پایداری با ریاست سعید جلیل 
تا چه حد امکان رقابت با چهره های دیگر اصولگرا را خواهد 
داشت.  در کنار سعید جلیلی، پرویز فتاح و علی نیکزاد هم می 
توانند نامزدهای بالقوه مهمی برای جبهه پایداری باشند. پرویز 
فتاح سعی کرده با استفاده از حضورش در بنیاد مستضعفان 
شمایلی از عدالتخواهی محمود احمدی نژاد را تداعی کند. 
هرچند اظهارات او درباره بازگشت اموال این بنیاد نتیجه ای 

جز عذرخواهی برای او نداشت. 
علی نیکزاد هم می تواند با استفاده از طرح مسکن مهر 
از اصولگرایان گزینه خوبی برای  به برخی دیگر  و نزدیکی 
جبهه پایداری باشد. حال باید دید که در انتخابات سال آینده 
ریاست جمهوری فرزندان آیت الله مصباح کدام راه را انتخاب 
می کنند. آیا آن ها از مدل انتخابات مجلس یادزهم پیروی 
خواهند کرد و سهم خواهی را سرلوحه خود قرار می دهند 
یا مانند انتخابات سال ۹۲ وارد یک رقابت درون گروهی با 
اصولگرایان می شوند و نامزد مستقل خود را معرفی می کنند. 
هرچه باشد پایداری آن ها بر اختلافات می تواند پاشنه آشیل 

وحدت اصولگرایان باشد. 

تاکتیک جبهه پایداری تا انتخابات ۱۴00 ؛

جلیلی بازهم »اصلح« می شود؟
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خوشا به حال پیروان قائم ما که در زمان غیبت 
او منتظر ظهورش هستند و در زمان ظهورش 

فرمانبردار اویند. آنان، دوستان خدایند که نه بیمی 
بر آنان است و نه اندوهگین می شوند.
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همه ناشاد از شاد ! 

 نحوه نمره دهی و جلوگیری از تقلب در سال تحصیلی جدید
مدیرکل برنامه ریزی آموزش عالی وزارت علوم گفت: در سال کرونایی به دانشگاه ها اجازه دادیم به هر 
نسبت که می خواهند برای امتحان نمره در نظر بگیرند. محمد رضا آهنچیان با اشاره به شیوه قبلی برگزاری 
امتحانات پایان ترم ادامه داد: قبل از شیوع کرونا استاد می توانست از ۲0 نمره یک درس، 40 درصد آن را به 
موارد غیرامتحان مانند فعالیت های کلاسی دانشجو اختصاص داده و 60 درصد نمره درس را که شامل ۱۲ 
نمره می شود را حتما به امتحان اختصاص دهد.آهنچیان گفت: در سال کرونایی نیمسال دوم سال ۹8-۹۹ 
به دانشگاه ها و اساتید این اجازه داده شد که به هر نسبت که می خواهند برای امتحان و فعالیت غیر امتحانی 
دانشجو نمره در نظر بگیرند به عنوان مثال شاید یک استاد  ۱۵ نمره امتحان را به ارزشیابی مستمر اختصاص 
داده و ۵ نمره را به امتحان آخر ترم اختصاص دهد.علی خاکی صدیق پیش از این عنوان کرده بود، نیاز است 

ارزیابی دانشجویان در طول ترم انجام شود که در ترم گذشته به این موضوع کمتر توجه شد.

کرونا چند میلیون ایرانی را تهدید می کند؟ 
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت که جمعیتی نزدیک به ۵0 میلیون 
نفر در کشور با ویروس کرونا تماسی نداشته اند و مستعد ابتلا به این عفونت هستند.دکتر »رضا ملک زاده« 
شنبه شب در یک برنامه تلویزیونی افزود: در فصل زمستان اگر نتوانیم اقدامات پیشگیرانه را رعایت کنیم، این 
افراد می توانند مبتلا به بیماری شوند که در این صورت حجم عظیمی از آنان به بیمارستان ها مراجعه می 
کنند.وی ادامه داد: مطالعه ای جدیدی در حال اجراست تا مشخص شود به طور تقریبی چند درصد مردم 
مبتلا به این بیماری شدند.ملک زاده تأکید کرد: تخمین ما این است مبتلایان به بیماری که قبلًا بین ۱7 تا 

۱8 درصد بود ۲ برابر شده است.

کرونا درقم ۱8 قربانی دیگر گرفت
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از پذیرش ۱۲8 بیمار کرونایی جدید در۲4 ساعت منتهی به 4آبان خبر داد.

دکتر محمد رضا قدیرگفت: در شبانه روز گذشته ۱۲8 بیمار با علائم مشکوک به کرونا در اورژانس مراکز درمانی 
پذیرش شده اند که از این تعداد 8۱ نفردر بخش های بیمارستانی تحت درمان قرار گرفته اند.وی افزود: در این 
زمان همچنین 68نفر از بیمارانی که از روز های گذشته در بخش های بیمارستانی تحت درمان بودند پس از 
بهبودی نسبی ترخیص شده اند. دکتر قدیر ادامه داد: در حال حاضر 60۱نفر بستری مشکوک به کرونا در 
بیمارستان ها هستند که حال ۱۵۲ نفر از این افراد وخیم است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی گفت: همچنین در 

۲4 ساعت گذش۱8 نفر از بیمارانی که تست کرونای شان مثبت بود، جان خود را از دست دادند.

فرمانده ناجا: به نزدیکی خاوری رسیدیم، اما کانادا همراهی نکرد 
سردار اشتری فرمانده نیروی انتظامی گفت: دو بار تا محل سکونت خاوری رفتیم و حتی به پلیس آنجا 
گفتیم که محل وی کجاست، اما پلیس آنجا وی را بازداشت نکرد، در همین موضوع استرداد مدیرعامل بانک 
سرمایه، پلیس اینترپل نیز تعجب کرد که ما از کجا می دانیم این متهم در کجا زندگی می کند، محل سکونت 
درصد بالایی از این متهمان شناسایی شده و حتی پلیس آن کشور ها محل سکونت آن ها را نمی داند البته 

برخی مواقع موضوع حالت سیاسی پیدا می کند و همکاری مدنظر صورت نمی گیرد.

رئیس شرکت سامسونگ درگذشت 
شرکت سامسونگ اعلام کرد که لی کان-هی، رئیس این غول فناوری کره جنوبی که حدود یک پنجم 
تولید ناخالص داخلی کره جنوبی را در اختیار دارد در سن 78 سالگی در سئول درگذشت.به گزارش شینهوا، 
بر اساس بیانیه منتشر شده توسط شرکت سامسونگ، لی کان-هی، رئیس غول فناوری کره جنوبی یعنی 
شرکت سامسونگ الکترونیک روز یکشنبه در سن 78 سالگی در سئول درگذشت.در این بیانیه آمده است 

که لی شرکت سامسونگ را از یک تجارت محلی به یک شرکت مبتکر و نوآوری پیشرو در جهان تبدیل کرد.

محمود واعظی به قرنطینه رفت 
با مثبت شدن نتیجه آزمایش کرونا همسر و دختر محمود واعظی، رییس دفتر رییس جمهور هم به قرنطینه 
رفت. محمود واعظی در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت:با مثبت شدن نتیجه تست کرونای دخترم، 
من و همسرم نیز تست دادیم که نتیجه تست ایشان مثبت و تست من منفی بود و باوجود اینکه هیچگونه 
علائمی تاکنون نداشته ام، تصمیم گرفتم تا تکرار تست در روزهای آینده وروشن شدن نتیجه آن، در قرنطینه 

خانگی بمانم.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای سه پارک ترافیک در شهر قم
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری گفت: با تجهیز پارک 
ترافیک ۱۵ خرداد و اجرای دو پارک ترافیک در پردیسان و بوستان جوان 

امیدواریم تا پایان سال تعداد پارک های ترافیک قم به سه عدد برسد.
علی نیک به اهمیت ساخت پارک های ترافیک در ارتقاء فرهنگ ترافیک از 
سنین پایین اشاره کرد و اظهار داشت: فرهنگ سازی یکی از الزامات بهبود 
شرایط ترافیکی شهر بوده و باید آموزش های لازم از سنین کودکی در اختیار 

شهروندان قرار گیرد.
وی ساخت پارک های ترافیکی را مورد توجه قرارداد و افزود: حضور دانش 
آموزان در پارک های ترافیک و آشنایی با قوانین و مقررات راهنمایی رانندگی 

یکی از راه های افزایش فرهنگ ترافیک در دنیا است.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از تجهیز پارک 
ترافیک ۱۵ خرداد خبر داد و گفت: پارک ترافیک ۱۵ خرداد واقع بلوار غدیر 
که متعلق به آموزش و پروش است، تجهیز شده و برای استفاده دانش آموزان 
آماده است. وی از ساخت دو پارک ترافیک دیگر در شهر قم خبر داد و گفت: 
پارک ترافیک واقع در پردیسان در سال گذشته کلنگ خورده و متأسفانه با 
وجود پیشرفت ۹0 درصدی آن اعم از اجرای خیابان کشی و پیاده روها به 

دلیل مشکلاتی با اداره کل مسکن و شهرسازی متوقف شده است.
نیک از آغاز مطالعات سومین پارک ترافیک شهر قم نیز خبر داد و خاطرنشان 
کرد: سومین پارک ترافیک شهر قم در بوستان جوان در حال پیگیری بوده و 

اقدامات ابتدایی آن انجام شده است.
وی با ابراز امیدواری برای حل مشکلات پارک ترافیک پردیسان مطرح 
کرد: به زودی عملیات عمرانی پارک ترافیک بوستان جوان نیز آغاز شده و 

امیدواریم به موقع هر دو پارک ترافیک در اختیار شهروندان قرار گیرد.

مدیر منطقه دو شهرداری قم اعلام کرد:

فاز یک تونل جمهوری در مراحل پایانی
مدیر منطقه دو شهرداری قم از انجام مراحل پایانی فاز یک تونل جمهوری 
خبر داد و گفت: تونل جمهوری اسلامی به طول 800 متر بوده که بخش 

مهم آن در بلوار نور شرقی در حال احداث است.
رضا رحیمی پروژه بلوار جمهوری اسلامی را یکی از پروژه های شاخص و 
کلیدی در سطح شهر دانست و اظهار داشت: این پروژه از اواخر سال پیش 
در دو فاز کلید خورده که بخشی از آن به صورت تقاطع غیر هم سطح طراحی 

شده که منطقه دو را به منطقه چهار متصل می کند.
مدیر منطقه دو شهرداری قم تملک املاک بلوار جمهوری اسلامی را به 
عنوان فاز دو این پروژه تشریح کرد و گفت: فاز نخست این پروژه در سال ۹6 

به بهره برداری رسیده است.
وی مختصات تونل بلوار جمهوری را مورد بررسی قرارداد و تصریح کرد: 
تونل جمهوری به طول 800 متر طراحی  شده که بخش نخست آن به طول 

3۵0 متر در حال اجرا بوده و تا مدول 6 سقف آن تکمیل شده است.
در این مسیر بیش از ۹0 پلاک قرار داشت که حدود 60 پلاک خریداری و 

مابقی در حال تملک است.
رحیمی به مشکلات تأسیسات شهری در این پروژه نیز اشاره کرد و افزود: 
جابه جایی تأسیسات شهری مانند برق فشارقوی به صورت مرحله ای و با 
کمترین خسارت انجام  شده است. وی با ابراز امیدواری از مشارکت صاحبان 
املاک در مسیر برای تکمیل پروژه تونل جمهوری اسلامی تا پایان سال 
اظهار داشت: طبق برنامه ریزی های انجام شده تا سال ۱400 بخش مهمی 

از املاک در مسیر پروژه، تملک و خریداری می شود.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم:

ایمن سازی شهر همراهی 
صنوف را می طلبد

از عدم  مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
همراهی صنوف با سازمان آتش نشانی برای ایمن سازی شهر انتقاد کرد.

عباس جعفری با تاکید بر اهمیت حفظ ایمنی شهر در قالب واحدهای 
صنفی اظهار داشت: نصب ۱00 شیر هیدرانت در سطح شهر برای افزایش 
توان اطفای حریق از سال گذشته برنامه ریزی شده بود که تا به امروز 70 

درصد کار انجام شده است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم وضعیت 
ایمنی صنوف را به نسبت گذشته مناسب تر از قبل ارزیابی کرد و افزود: به 
مرور شیرهای هیدرانت نصب می شوند و در سطح مناطق منتظر هماهنگی 

از سوی شهرداری ها برای مکان نصب هستیم.
وی از عدم همکاری صنوف با سازمان آتش نشانی انتقاد کرد و گفت: 
همکاری از سوی صنوف وجود ندارد و نداشتن قانون را بهانه می کنند در 
حالی که ما معتقد هستیم قوانین متعدد کار و وظایف سازمان آتش نشانی در 

این موضوع نقش ایفا می کنند.
 جعفری با تاکید براینکه اساسنامه سازمان آتش نشانی از مصوبات وزارت 
کشور و لازم الاجراست، تصریح کرد: صنوف اما این موضوع را قبول ندارند 
و از زیر اجرای این اساسنامه شانه خالی می کنند. مدیرعامل سازمان آتش 
نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم آمار حوادث را بیشتر از آتش سوزی ها 
ارزیابی کرد و افزود: حوادثی مانند حبس در آسانسور عمومیت پیدا کرده 
است و باید مامورانی به عنوان مسئول ایمنی ساختمان ها فعال باشند که 

تجهیزات ایمنی و آسانسور را چک کنند.
 

مدیر منطقه 6 شهرداری قم خبرداد:

پخش۲۱ هزار تن آسفالت
 در معابر منطقه ۶ قم

مدیر منطقه 6 شهرداری قم با اشاره به پخش ۲۱ هزار تن آسفالت به منظور 
اصلاح و روکش آسفالت معابر و شوارع منطقه، از نیاز دوباره به حداقل ۵0 

درصد از این مقدار برای رفع نیاز منطقه خبر داد.
سید رضا حسینی در گفت وگو با شهرنیوز، با اشاره به برخی پروژه های 
عمرانی شهرداری منطقه 6 قم اظهار داشت: آسفالت معابر و شوارع سطح 
منطقه با توجه به نیاز منطقه مخصوصا در شوارع فرعی یکی از پروژه های 

مهم منطقه 6 است.
مدیر منطقه 6 شهرداری قم افزود: با توجه به اینکه در سنوات گذشته 
بعضی شوارع تازه احداث شده و یا اینکه در بعضی شوارع شبکه فاضلاب 

اجرا شده است، اصلاح آسفالت معابر و شوارع منطقه ضرورت دارد.
وی با اشاره به سهمیه ۲۱ هزار تنی آسفالت منطقه 6 شهرداری قم تاکید 
کرد: اوایل مهرماه این ۲۱ هزار تن سهمیه آسفالت پخش شد. مجددا قرارداد 
جدید برای خرید آسفالت می بندیم چون نیاز منطقه در رابطه با آسفالت 

بسیار بالاست.
حمزه  بلوار  آسفالت  روکش  فرعی  شوارع  بر  علاوه  حسینی  گفته  به 
سیدالشهداء در دستور کار بود که انجام شد در مورد بلوار بعثت هم با توجه به 

کانالی که اجرا شد باید روکش آسفالت اجرا شود.
مدیر منطقه 6 شهرداری قم با بیان اینکه یک سری شوارع دیگر از سطح 
منطقه نیز روکش آسفالت شده اند یا در صف انجام قرار دارند، تصریح کرد: 
به ۵0 درصد دیگر از این ۲۱ هزار تن نیاز داریم که بتوانیم فقط ضروریت های 

شوارع منطقه را پوشش بدهیم.

استاندار قم با بیان اینکه امنیت بدون حضور و مشارکت مردم محقق نمی شود 
گفت: در کنار مهارت های حرفه ای باید امنیت را با اجتماعی کردن آن و مشارکت 

مردم محقق کنیم. 
بهرام سرمست صبح روز پنجشنبه  در آیین صبح گاه مشترک نیروی انتظامی قم 
طی سخنانی ضمن تبریک هفته ناجا، اظهار داشت: نیروی انتظامی در پیشران 

تامین امنیت وظیفه مهمی دارد.
استاندار قم با بیان اینکه بر ۲ نعمت امنیت و سلامت در دین مبین اسلام تاکید 
شده است افزود: امروز نیروی انتظامی در کنار تامین امنیت ، گام های موثری در 

سلامت مردم برداشته است.
وی گفت: امروز با شیوع کرونا شاهد هستیم که در عرصه های مختلف نیروهای 

مسلح وارد میدان شدند و ناجا در این راستا نقش آفرینی جدی دارد.
وی افزود: در طرح فاصله گذاری اجتماعی که در قم اجرا شد کنترل مبادی 

ورودی و خروجی و اجتماعات توسط پلیس با موفقیت صورت گرفت.
 63 هکتار به طرح اقدام مسکن قم الحاق شد

استاندار قم همچنین با اشاره به تخصیص 3۱ هکتار زمین برای موضوع طرح 
اقدام مسکن ملی گفت: 63 هکتار زمین برای خانه دار شدن تعداد بیشتری از 

شهروندان به این اراضی الحاق شده است.
سرمست در حاشیه آیین آغاز عملیات بهره برداری و شروع عملیات اجرایی طرح 
های مسکن ملی ۵0۹ هزار واحد مسکونی از طرح اقدام مسکن ملی و مسکن 
مهر که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد طی گفت و گویی با بیان اینکه در قم 
نیز در رابطه با طرح اقدام ملی مسکن چهار هزار و 400 تَن ثبت نامی داشتیم 
گفت: از این تعداد سه هزار و ۲۱۲ تَن تایید نهایی شدند و ۲ هزار و ۲8۹ تَن نیز 

واریز وجه نمودند.
سرمست گفت: درصدد هستیم تا با اضافه کردن اراضی مورد نیاز، بتوانیم به 

تقاضای انبوهی که وجود دارد، پاسخگو باشیم.
سرمایه گذاری موفق دردریاچه نمک باعزم ملی محقق می شود 

استاندار قم همچنین  در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان با بیان اینکه 
ساز و کار بهره برداری از دریاچه نمک با محوریت قم در جلسه ای با استان های 
همجوار اندیشیده شود گفت: از طرح های سرمایه گذاری در حوزه ی دریاچه 

نمک استقبال می کنیم.
سرمست  ن  طی سخنانی با اشاره به تهدیدها و فرصت های دریاچه نمک 
قم اظهار داشت: برای هرگونه اقدامی باید این تهدیدها و فرصت ها به خوبی 

شناسایی شوند.

استاندار قم ظرفیت های دریاچه نمک را مورد توجه قرار داد و افزود: باید راهکار 
اقتصادی برای بهره برداری از این دریاچه در راستای توسعه استان ارائه شود.

وی مطالعه و مدیریت یکپارچه این طرح را یکی از رویکردهای ستاد اقتصاد 
مقاومتی دانست و گفت: در وهله ی اول بایستی حق آبه های زیست محیطی را 

در این دریاچه محقق کنیم.
سرمست موضوع استانی، منطقه ای و ملی مسائل زیست محیطی و حفظ 
پایداری دریاچه نمک را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: بایستی برنامه ها در سه 

سطح کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت پیگیری شوند.
وی همچنین ارائه مجوزهای بی نام برای فرصت های سرمایه گذاری استان را در 
دستور کار مسئولان اقتصادی دانست و گفت: باید سرمایه گذاری دریاچه نمک به 

طرح هایی که در این خوشه بندی هستند اضافه شود.
استاندار قم خاطرنشان کرد: تا پیش از پایان مطالعات از سرمایه گذاری هایی که 
نیاز به مطالعه کلان ندارند و با مسائل زیست محیطی نیز تداخل ندارند استقبال 
شود. وی همچنین با بیان اینکه دریاچه نمک بدون یک عزم ملی نمی تواند در 
ارتباط با فرصت های سرمایه گذاری موفق باشد گفت: با این وجود بایستی فرصت 

هایی که در سطح استان مطرح هستند باید مورد پیگیری قرار بگیرند.
سرمست گفت: در جلسه ای با حضور مدیران استان های همجوار دریاچه 
نمک، مساله ی سازوکار استفاده مشترک از ظرفیت های این دریاچه با محوریت 
قم اندیشیده شود. و در عین حال طرح موضوع در کارگروه ملی تالاب ها ضروری 

است.

استاندار قم :

امنیت بدون حضور و مشارکت مردم محقق نمی شود 

رییس مرکز اورژانس ۱۱5 قم علام کرد:

هفت کشته در حوادث رانندگی هفته گذشته 
رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در یک هفته گذشته، هفت نفر در 

حوادث رانندگی این استان جان خود را از دست دادند. 
محمد شهیدی   افزود: در یک هفته گذشته 6 هزار و 3۹۱ تماس با مرکز اورژانس قم برقرار و منجر به 

انجام یک هزار و ۹70 ماموریت شد.
وی اضافه کرد: کارشناسان اورژانس ۱۱۵ قم در این ماموریت ها، یک هزار و 80۱ مصدوم و بیمار را به 

مراکز درمانی این استان منتقل کردند.
وی ادامه داد: از این تعداد، 436 نفر در حوادث رانندگی قم مصدوم شدند که ۲7۱ نفر به دلیل 

وخامت حالشان به بیمارستان منتقل و ۱6۵ نفر نیز در محل حادثه درمان شدند.
به گفته شهیدی، در این مدت 3۲۵ حادثه رانندگی در قم رخ داد که ۲63 حادثه در داخل شهر و بقیه 

در محورهای مواصلاتی بوده است.
وی بیان کرد: هفته گذشته بالگرد اورژانس قم با انجام یک ماموریت، یکی از مصدومان بدحال حادثه 

رانندگی را به بیمارستان شهید بهشتی منتقل کرد.
سرنشینان  به  مربوط  حوادث  این  مصدوم  و ۲۱۱  رانندگی  تصادف  کرد: ۱80  خاطرنشان  وی 

موتورسیکلت بوده است.
رییس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم با اشاره به یکی از حوادث رانندگی هفته گذشته، گفت: بامداد روز 
بیست و هشتم مهرماه یک دستگاه خودرو پراید که در مسیر قم- جعفریه در حرکت بود، از جاده خارج 
و با گاردریل حاشیه راه برخورد می کند که متاسفانه راننده و سه تَن از سرنشینان این خودرو به دلیل 

جراحت های وارده جان خود را از دست دادند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

انهدام باند سارقان منزل درقم 
فرمانده انتظامی استان قم از انهدام باند سارقان منزل در قم خبر داد و گفت: متهمان به ۲7 فقره 

سرقت اعتراف کردند. 
 سردارسید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت منزل در قم، بلافاصله 
موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت و با انجام اقدامات پلیسی متهم 
اصلی دستگیر شد. فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: با انجام تحقیقات از نامبرده، وی به 
همدستی یک تن دیگر و ۲7 فقره سرقت اعتراف که در ادامه با انجام اقدامات پلیسی شناسایی و در 
عملیات غافلگیرانه دستگیر شد. سردار میرفیضی با اشاره به دستگیری 3 نفر مالخر، گفت: سرانجام 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
فرمانده انتظامی استان قم در خاتمه از شهروندان خواست، ضمن رعایت هشدارهای پلیسی در 
صورت مشاهده تردد افراد مشکوک و ناشناس در مناطق مسکونی، سریعاً با شماره ۱۱0 تماس و 

موضوع را به پلیس اطلاع دهند.

 جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۳۴ کیلو تریاک در عملیات مشترک پلیس
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف 34 کیلوگرم تریاک طی عملیاتی مشترک با پلیس 

مبارزه با مواد مخدر استان لرستان خبر داد. 
 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهار داشت: مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم با انجام اقدامات 
فنی و اطلاعاتی از اقدام یکی از سوداگران مرگ مبنی بر انتقال مواد مخدر با یک دستگاه خودرو وانت 
مزدا از استان های جنوبی کشور با عبور از استان لرستان به سمت استان تهران با خبرشدند که پیگیری 

موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.
وی افزود: با اقدامات خاص پلیسی و تبادل اطلاعات به موقع با پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 

لرستان، خودرو مذکور در محور مواصلاتی آن استان شناسایی و توقیف شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم اظهار داشت: مأموران در بازرسی از این خودرو، 34 کیلوگرم 
تریاک کشف و متهم و همدستش را دستگیر که برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی تحویل شدند.

سرهنگ اسماعیلی تصریح کرد: پل ارتباطی تلفن ۱۱0 به صورت شبانه روزی در خدمت مردم عزیز 
بوده و انتظار می رود شهروندان ضمن همکاری مستمر با پلیس در صورت مشاهده و یا اطلاع از هرگونه 

مورد مشکوک بلافاصله مراتب را از طریق این سامانه به پلیس اطلاع دهند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم اعلام کرد:

کشف اموال مسروقه ۲ میلیاردی از یک تعمیرگاه خودرو
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف اموال مسروقه ۲ میلیارد ریالی از یک 

تعمیرگاه خودرو در قم خبر داد. 
 سرهنگ میکائیل قهرمانپور اظهارداشت: در پی طرح شکایت فردی مبنی بر سرقت اموال شامل 
انواع روغن خودرو، بکس بادی، ابزارآلات، جک و ... از تعمیرگاه خودرو وی، موضوع در دستور کار 

کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
رئیس پپلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان خاطرنشان کرد: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی و 

بررسی های صورت گرفته سارق شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر شد.

 دادستان عمومی و انقلاب قم از حمایت همه جانبه 
شعبه سرپرستی دادسرای قم از محجورین خبر داد و 
گفت: در سال های اخیر اقدامات مؤثری در حمایت 
از محجورین و کودکان بدسرپرست یا بدون سرپرست 
در شعبه سرپرستی دادسرای قم صورت گرفته که در 

نوع خود خلاقانه و بی بدیل است.
حجت الاسلام والمسلمین غریب، نظارت بر امور 
و  بلاصاحب  اموال  مفقودالاثر،  محجورین،  صغار، 
بلاوارث، اطفال بد یا بدون سرپرست و افراد بلامکان 
را از وظایف سرپرستی دادسرا عنوان کرد و افزود: 
بر  است  موظف  مدعی العموم  به عنوان  دادستان 
اموال محجورین نظارت کند که حیف ومیل نشود و 

حقوق ایشان تضییع نگردد.
از  را  تخصصی  مشاوره  انجام  قم،  دادستان 
قم  استان  سرپرستی  شعبه  کم نظیر  و  قوت  نقاط 
کارشناس  یک  از  بهره گیری  با  افزود:  و  دانست 
برتر  روانشناسان  بالینی که جزو  روانشناسی  ارشد 
استان است و یک مددکار اجتماعی در این واحد و 
استفاده از نرم افزار های تخصصی این رشته، خدمات 
مشاوره تخصصی به صورت رایگان به مراجعان این 

محجور  صغیر،  دارای  خانواده های  جمله  از  واحد 
برخوردار  مناسبی  مالی  سطح  از  که  مراجعینی  و 
نیستند، ارائه می شود. وی انجام مشاوره به مراجعان 
واحد سرپرستی، پیگیری تا حصول نتیجه، ارجاع 
جمله  از  را  نیاز  صورت  در  تخصصی تر  مشاوره  به 
اقدامات این واحد عنوان کرد و بیان داشت: در مدت 
6 ماهه سال ۹۹، تعداد 7۲0 مورد مشاوره به اصحاب 
پرونده های شعبه سرپرستی با استفاده از کارشناسان 

این واحد، ارائه شده است.
غریب به انجام مشاوره برای صغاری که درخواست 
دلیل  به  گفت:  و  کرد  اشاره  داده اند،  رشد  حکم 
اهمیت حکم رشد و تأثیر آن در آینده فرد و آثار قانونی 
که دارد، مصاحبه با خواهان اخذ حکم رشد به صورت 
مصاحبه تخصصی واحد مددکاری به همراه نظارت 
دادیار محترم و بدون اخذ هزینه از ارباب رجوع در 

شعبه سرپرستی انجام می پذیرد.
در  سرپرست  بد  فرزندان  امور  پیگیری  بر  وی 
که  فرزندانی  گفت:  و  کرد  تأکید  سرپرستی  واحد 
پدر و مادرشان در کمپ یا زندان اند یا به هر دلیل 
به  والدین،  ترخیص  از  پس  هستند،  سرپرست  بد 

خانواده ها تحویل می شوند، اما پرونده همچنان در 
واحد مددکاری سرپرستی پیگیری می شود و چنانچه 
در خانواده مشکل مالی، شغلی، اعتیاد و یا موارد 
دیگر وجود داشته باشد تا حصول نتیجه پیگیری 
مستمر صورت می گیرد تا باعث ورود مجدد پرونده به 

سرپرستی نشود.
دادستان قم در ادامه افزود: به جهت پیشگیری 
از بازماندن طفل از تحصیل در مواردی که طفل بد 
سرپرست یا بدون سرپرست است یا به دلیل فقدان 
مدرک شناسایی قادر به ثبت نام در مدرسه نبوده با 
مکاتبه با آموزش وپرورش، امر ثبت نام دانش آموز را 

تسهیل می نماید.
غریب یکی از اقدامات واحد سرپرستی قم را ایجاد 
ارتباط این واحد با واحد مددکاری بیمارستان های 
استان برای ارائه گزارش موارد مشکوک و شناسایی 
و  صغیر  کردن  رها  مانند  بیماران  با  مرتبط  جرائم 
محجور در بیمارستان، عدم ترخیص برخی بیماران 
و حل مشکلات آنان اعلام کرد و برگزاری جلسات 
مشترک مددکاری دادسرا با مددکاری بیمارستان را 

در دستور کار این واحد عنوان کرد.

دادستان عمومی و انقلاب قم اعلام کرد:

حمایت ویژه از محجورین و کودکان بدسرپرست 

 مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: محدودیتی در 
توزیع گاز مایع برای افراد و خانوارهای مشمول مصرف این حامل انرژی در قم 

وجود ندارد. 
سید محمود طاهری افزود: با توجه به آغاز فصل سرما و افزایش تقاضا برای 
استفاده از گاز مایع، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم در راستای 
ایجاد شرایط دسترسی آسان آحاد جامعه، نسبت به تامین حامل های انرژی از 

پالایشگاه ها، انبارهای نفت و خطوط لوله اقدام نموده است.
وی اضافه کرد: منازل، صنوف و مشاغلی که به شبکه گازرسانی متصل نبوده 
و فاقد علمک گاز درب منازل و محل کارشان هستند، مجاز به استفاده از گاز 
مایع هستند. طاهری با اشاره به بهره مندی بیش از ۹۵ درصد از خانوارهای 
ساکن قم از گاز طبیعی، بیان کرد: از مردادماه امسال گاز مایع به صورت 
الکترونیک و بدون هیچ محدودیتی برای خانواده های محروم از گاز طبیعی در 
حال توزیع است. وی گفت: در حال حاضر یک هزار و 64۹ خانوار قمی که از 

نعمت گاز طبیعی محروم هستند،  از گاز مایع استفاده می کنند.
طاهری افزود: توزیع گاز مایع برای خانوارهای فاقد انشعاب گاز طبیعی، 
همانند تعیین سهمیه نفت سفید گرمایشی به صورت الکترونیکی بر روی کارت 

بانکی این خانوارها، در نوبت های متوالی از طریق شعبه های نفت سفید انجام 
می شود. وی اضافه کرد: تعداد مورد نیاز سیلندر ۱۱ کیلویی گاز مایع نیز به 
نرخ مصوب از طریق کارت بانکی تعریف شده و از طریق پوز مخصوص توسط 
عوامل توزیع دریافت می شود. وی اضافه کرد: شاغلان صنفی، خدماتی و 
صنعتی نیز با ثبت درخواست در سامانه درخواست فرآورده های نفتی به آدرس 
newtejaratasan.niopdc.ir و از طریق کارت بانکی تعریف شده، می توانند 

گاز مایع به نرخ مصوب دریافت کنند.
مدیر شرکت نفت منطقه قم با بیان این که الگوی مصرف سوخت خودرو، 
بنزین و CNG می باشد، ادامه داد: قیمت پایین گاز مایع نسبت به بنزین 

موجب درخواست غیرمجاز توسط بخش حمل ونقل سبک شده است.
وی خاطرنشان کرد: کنترل بازار کاذب شارژ گاز مایع به خودروها و تثبیت 
مصرف خودرویی از طریق ممانعت از تولید و نصب کیت و مخزن گاز مایع  بر 
روی خودروها امکان پذیر است. شهروندان می توانند ضمن تماس با شماره 
تلفن های 366۲3۲۱۱، 366۲3۲۱۲ و 366۲3۲۱3 مشکلات خود را در 
این زمینه مطرح و همچنین برای راهنمایی بیشتر به سامانه درخواست فرآورده 

نفتی به آدرس newtejaratasan.niopdc.ir مراجعه نمایند.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم :

محدودیتی در توزیع گاز مایع وجود ندارد


